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Po valu političnih in politično napihnjenih afer, v katerih sta 
bili v ospredju predvsem završka, ki je povzročila menjavo obram
bnega ministra, in afere Strelnikoff okrog brezjanske matere Božje, 
ki je udarila po verskih čustvih in naj bi užalila skoraj 40 odstot
kov Slovencev, smo po politično zapravljenih gozdovih Slovenci 
končno na pragu sprejetja za 27 milijard ''težjega'' državnega pro
računa in, kot kaže, še enega pomembnega dokumenta, ki naj bi 
{ali bo zagotovo?) vplival predvsem na zmanjšanje števila smrtnih 
žrtev na naših cestah - novega zakona o varnosti cestnega prometa. 

Čeprav je do njegovega sprejetja trajalo polnih pet let in čeprav 
je v tem času na naših cestahumrlo za srednjo vas ljudi - samo lani 
389, letos pa že 68 - bomo, kot kaže, po tretji obravnavi v parla
mentu končno le dočakali zakonodajo, ki naj bi že sredi aprila ost
ro zarezala v naše vozniške navade in razvade ter po zahodnem 
vzoru z restriktivno kaznovalno politiko prisilila udeležence v 
cestnem prometu, da bodo, pardon, da bomo vozili, kot sicer to že 
lep čas počnemo, kadar nas pot zanese skozi katero od sosednjih ev
ropskih dežel. 

Ker so med najpogostejšimi vzroki prometnih nesreč prehitra 
vožnja, nepravilno prehitevanje, vinjenost in neupoštevanje pro
metne signalizacije, bo povzročitelje teh najhujših prekrškov novi 
zakon posebej ostro obravnaval in tudi kaznoval. Pa ne le z neka
jkrat višjimi denarnimi ali zapornimi kaznimi, med bistvene no
vosti sodi tudi sistem kazenskih točk. Magična številka je 18; toliko 
kazenskih točk si bo lahko vsak voznik "privoščil" v obdobju dveh 
let. Vsaka prekoračitev, ki jo bomo lahko dosegli tudi z enim sa
mim prekrškom, če bomo recimo "napihali" več kot 1,5 g/kg alkoho
la ali prekoračili dovoljeno hitrost za več kot 50 km/h, nas bo vel
jala takojšnjega prenehanja veljavnosti vozniškega dovoljenja. In 
potem bomo "vozniki na čakanju" in šele po letu dni bomo lahko 
ponovno začeli vse znova - z opravljanjem tečaja in vozniškega 
izpita. In potem bomo dve leti spet "vozniki pripravniki", ko si 
bomo lahko privoščili le 7 kazenskih točk in bomo prisiljeni "voziti 
po prstih". 

Po novem zakonu bomo morali registrirati tudi kmetijske trak
torje in kolesa z motorji, poleg drugih drastičnih novosti pa bodo 
imeli bistveno večje pristojnosti tudi naši policisti {bog varuj, da se 
kateremu zameriš), saj bodo lahko sami "na licu mesta" ocenili, ali 
dajemo videz vinjenosti, takoj ustrezno ukrepali in nas seveda uda
rili po žepu - in po morali. Ustavljali nas bodo kar "po ameriško": 
ko bomo na cesti zaslišali policijsko sireno in zagledali svetlobo 
modre luči, bomo morali čimprej ustaviti in skupaj s potniki negi
bno mirovati na svojem mestu do prihoda policista. 

S tem in še marsičim se bomo pač morali čimprej sprijazniti, ka
jti estetika množic, množična in navsezadnje tudi prometna kultu
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V katerih sredn/fli 
šoloh /e ^ prpsfor? 

R e z u l t a t i prvega vp i sa n a srednje š o l e so z n a n i . D o 3 1 . 
m a r c a j e še č a s , da si b o d o č i s r e d n j e š o l c i p r e m i s l i j o in 
p r e n e s e j o prijavo n a ka tero d r u g o š o l o a l i pa s e t i s t i , k i 
t ega še n i s o s tor i l i , vp i še jo . Zato je seveda v t em t r e n u t k u 
i z r e d n o p o m e m b n o , da v e m o , k a t e r e š o l e še r a z p o l a g a j o s 
p r o s t i m i v p i s n i m i m e s t i . 

V ptujskem šolskem centru je 
še možen vpis na tako rekoč vse 
šole. Samo na ekonomski šoli za 
poklic ekonomskega tehnika je 
prijavljenih več, kot je bilo 
razpisanih mest. Izkazalo se je, 
da je malo zanimanja za na novo 
uvedeno tehniško gimnazijo (18 
vpisanih za 64 vpisnih mest), na 
ekonomski gimnaziji je še 19 
prostih mest, na splošni gimna
ziji 13, nekaj prostih vpisnih 

mest še je na ekonomski šoli za 
poklic upravnega tehnika (2), 
prodajalca (15) in poslovnega ta
jnika (32), na poklicni in teh
niški elektro šoli je za poklic 
elektrotehnika elektronika na 
voljo 22, za poklic elektrikarja 
elektronika v triletnem progra
mu pa 53 prostih mest. Na kme
tijski šoli je v različnih progra
mih, ki trajajo od 2,5 do 4 leta, 
na voljo 87 prostih vpisnih mest. 

na poklicni in tehniški strojni 
šoli pa nekaj več kot 100 vpisnih 
mest v devetih programih. Na
jmanj, samo 9 vpisnih mest, je še 
prostih v dveh različnih usme
ritvah za poklic avtomehanika. 

Milena Zupanič 

ORMOŽ • Vpisa
nih dovolj dijakov 

č e je bila še pred časom zami
sel o gimnaziji v Ormožu povsod 
sprejeta z dvomom, pa je postala 
realnost, saj ji dijakov ne bo 
manjkalo. Izpolnili so pogoj, ki 
je bil postavljen s strani mi
nistrstva za šolstvo, da se gimna
zija ustanovi le ob zadostnem 
številu vpisanih. Na dan 11. 
marca je bilo vpisanih 68 otrok, 
kar je bistveno več od postavlje
nega pogoja 52 vpisanih dijakov. 
Gimnazija torej v Ormožu bo. 

Do konca meseca imajo dijaki 
še možnost za prenos prijav in je 
mogoče, da bo omenjeno število 
še malo zanihalo, vendar bistve

ne spremembe ne pričakuje 
nihče. Vpisani so predvsem 
učenci iz ormoške in manjših 
okoliških občin. Struktura vpi
sanih učencev je primerna pogo
jem za vpis v gimnazijo - prevla
dujejo odličnjaki, nekaj pa je 
tudi učencev s prav dobrim us
pehom. Za bodočo gimnazijo so 
zagotovljeni tudi že prostori v 
prizidku za potrebe višje stopnje 
osnovne šole Ormož. V nas
lednjih dneh bo stekel postopek 
za ureditev vseh formalnosti ok
rog ustanovitve gimnazije, vzpo
redno pa bodo urejaU tudi 
vprašanje kadrov in druga 
vprašanjaza kvaliteten in nemo
ten pričetek dela. 

Organizatorji so z odzivom in 
vpisom seveda zelo zadovoljni, 
ravnatelj OŠ Ormož Bojan Bur-
gar pa je zagotovil, da bodo zau
panje prvih dijakov ormoške 
gimnazije tudi upravičili. 

vki 



AKTUALNO 

GAJEVCI / DRUGI OBČNI ZBOR GASILSKE ZVEZE 

teiri sposobni zago-
toviHpoitano vmmst 
G a s i l c i in g a s i l k e so v prostovol jn ih g a s i l s k i h društv ih že 
od nekdaj dejavni t a k o na o p e r a t i v n e m kot na preventiv
n e m področju , ude l ežu je jo se g a s i l s k i h t e k m o v a n j , sprot i 
skrbijo za izobraževanja in si po l eg tega še pr izadevajo pri
dobit i č i m več p r o r a č u n s k i h sredstev p o o b č i n a h . T a k o je 
d e l o gas i l cev zas tav l jeno tudi v G a s i l s k i zvezi Gor i šn i ca , ki 
j e b i la us tanov l jena pred dobr ima dvema l e t o m a , m i n u l o 
s o b o t o pa so se č l a n i devete ih društev zbral i na d r u g e m 
o b č n e m zboru v Gajevcih; m e d nj ihov imi gost i j e bi l tudi 
Ernes t E6ry, p r e d s e d n i k GZ S loven i j e . 

Že po tradiciji so gasilci pre
gledali opravljeno delo minulega 
leta, ko so morali 14-krat pohi
teti na kraje požarne ogrože
nosti, uspešni so bili tudi na 
številnih tekmovanjih, prvič je 
zveza sodelovala pri organizaciji 
tekmovanj gasilske lige z GZ 
mestne občine Ptuj , smelo pa so 
zastavili tudi letošnji organizaci
jski in operativni plan zveze. 
Predsednik GZ Alojz Vesenjak 
je v uvodnem govoru povedal, da 
se je vodstvo zveze na začetku 
lanskega leta aktivno vključilo v 
pripravo proračuna s komisijo za 
požarno varnost in pomoč ter s 
Civilno zaščito. Gasilci z veliko 
mero odgovornosti do ljudi in 
premoženja delujejo preventiv
no, da do požara ali kake druge 
nesreče ne bi prišlo, če pa se to že 
zgodi, skušajo z največjo možno 
mero škodo preprečiti oziroma 
jo zmanjšati. V vodstvu GZ se 
zavedajo, da jim še tako izpopol
njena tehnika nič ne koristi, če 
za naloge nimajo usposobljenih 
ljudi. V zvezi imajo več kot 50 
nižjih gasilskih častnikov in 
skoraj toliko častnikov in višjih 
gasilskih častnikov, tako da je s 
stopnjo izobrazbe povezana tudi 
odgovornost gasilcev. Zveza šte
je 1134 članov. Lani so prazno
vali prvi dan gasilcev gorišniške 
občine, praznovanje pa so prire
dili tudi v počastitev 60-letnice 
P G D Zagojiči, uspešna je bila 

ženska desetina članic P G D Mu-
retinci, ob florjanovem so člani 
zveze obnovili tradicijo gasil
skih prednikov, ko so se v sveča
nih uniformah udeležili sv. maše 
v farni cerkvi, tako pa bo tudi le
tos. 

Poveljstvo GZ se je lani nekaj
krat sestalo, na sejah so povelj
niki društev poleg požarne ogro
ženosti govorili o prioritetnem 
planu nabave gasilske opreme, o 
izobraževanju, pa tudi o spreme
mbah v gasilskem zakonu ter 
pravilih gasilske službe in GZ 
Slovenije. Poveljnik GZ Gori
šnica Vlado Kelenc je povedal, 
da so lani imeli v svojem rajonu 
14 požarov, vse intervencije so 
bile dobro organizirane, kar je 
posledica dobre organiziranosti 
v zvezi in UKV povezav med 
društvi. V nadaljevanju je pove
ljnik povedal: »Sedem povelj
nikov P G D in oba namestnika 
so na Igu že opravili tečaj za 
poveljnike, organizirali smo pos
vet za vodnike - imamo jih kar 
34, pet jih je že lani opravilo 
tečaj, na Ptuju poteka tečaj za 
nižje gasilske častnike, v Gori-
šnici pa končuje 90 tečajnikov 
izobraževanje za izprašanega ga
silca. Skupaj s podpoveljnikom 
sva bila lani še na tečaju za reše
vanje in gašenje s helikopterjem 
in lahkimi letali, gasilci smo bili 
aktivni tudi v mesecu požarne 
varnosti, saj smo organizirali 

predavanje in prikaz gašenja na 
obeh šolah, na dan gasilcev smo 
organizirali skupno vajo na me
dobčinski ravni, pripravili pa 
smo tudi občinsko tekmovanje v 
Cirkulanah. Za nas je bilo izre
dno pomembno tudi regijsko 
tekmovanje, kjer so se tri naše 
ženske desetine uvrstile na drža
vno tekmovanje, sedem društev 
pa je s 13 ekipami tekmovalo v 
hitrostni vaji s hidranti , 
poimenovali smo jo gasilska liga, 
in bili smo uspešni. Omenil bi še 
dobro sodelovanje z regijskim 
poveljstvom in svetom ter 
poveljstvom CZ Gorišnica. Vse 
omenjeno je v naši občino 
dvignilo nivo operativne sposob
nosti in organiziranosti gasilcev, 
tudi tehnika je v društvih zado
voljiva, še naprej pa si bomo 
seveda prizadevali zagotavljati 
požarno varnost ter naloge iz 
zaščite in reševanja v občini.« 

V GZ Gorišnica so na 
nedavnem občnem zboru 
začrtali nove naloge s področja 
gasilstva in nalog zaščite in 
reševanja, nabavili bodo opremo 
za društva, organizirali drugo 
srečanje ob dnevu gasilcev, pred
vsem pa se posvetili pripravi 
tečajev in drugih oblik izo
braževanja. Na operativnem po
dročju bodo skrbeli za razvoj 
enot, nadzirali uporabnost 
tehnike in usposobljenost enot, 
prav tako bodo nadzirali izo
braževanje, sodelovali pri 
vzpostavitvi enotnega sistema 
zvez, obveščanja in alarmiranja, 
prevzeli organizacijo in izvedbo 
občinskih tekmovanj, sodelovali 
v gasilski ligi, pomagali bodo de
setinam, ki bodo letos tekmovale 
na državnem tekmovanju, dobro 
pa se bodo pripravili tudi na me
sec požarne varnosti. 

Tatjana Mehorko 

K O M E N T I R A M O 

Lenarška proraiunskm 
LETOŠNJI PRORAČUN BO REZULTAT POLITIČNE TRGOVINE, KOM
PROMISOV IN DEJANSKIH POTREB, PA TUDI ODSEV PREDVOLIL
NEGA PRERAČUNAVANJA POLITIČNIH STRANK 
V teh d n e h n a se jah pr i s to jn ih odborov l e n a r š k e g a o b č i n 
s k e g a sveta n a ve l iko razpravljajo o p r e d l o g u l e t o š n j e g a 
o b č i n s k e g a p r o r a č u n a . Gre za gradivo, ki so ga v o b č i n s k i 
upravi pripravi l i za drugo branje in spre jemanje na o b č i n 
s k e m svetu, kjer k a k š n i h b i s tven ih zapletov ne pr ičakuje jo . 
Tudi o d b o r za p o s l o v n o po l i t iko , ki j e svojevrstno u s k l a -
j e v a l n o t e l o l e n a r š k e g a ž u p a n a S lavka Krambergerja (mi 
m o g r e d e z a p i s a n o , ta n a l e t o š n j i h l o k a l n i h vol i tvah ne b o 
več k a n d i d i r a l ) , j e opravi l zadnja usk la jevanja , t a k o da je 
č i s t o p i s p r o r a č u n a nared . 

Že v prvi obravnavi so 
proračuno očitali preveliko po
rabniško in premajhno razvojno 
naravnanost, preveč denarja je 
bilo namenjenega za plače 
občiskih uradnikov, premalo pa 
za razvojne potrebe krajevnih 
skupnostih. Te pripombe so se 
kot rdeča nit vlekle tudi v času 
usklajevanj in zbiranja pr ipomb, 
čeprav v Lenartu vsi vedo, da je 
razkorak med dejanskimi 
možnostmi in potrebami ter 
željami iz leta v leto večji. 

Letošnja proračunska trgovina 
je bila začinjena še s primesjo de
litvenih zahtev. Že ob oblik
ovanju zahtev po novih občinah 
so namreč krajevne skupnosti 
očitale Lenartu, da centralizira 
odločanje in denar, tako da 
morajo ostala krajevna središča 

čakati v vrsti po sedem ali še več 
let. Odsev tega je nekoliko večji 
kos proračunske pogače za 
potrebe zunanjih krajevnih 
središč. Pri tem pa je zanimivo, 
da so dobili več tisti, ki beri 
imajo glasnejše svetnike v občin
skem svetu. Zato je proračunska 
zgodba lahko poučna za novo 
občinsko oblast in uradnike, ki 
bodo v razmerah sedanje skupne 
občine (očitno bo Lenart ostal 
skupaj, vsaj zdi se tako) morali 
zagotavljati večji občinski poli-
centrizem. Zlasti mesto in KS 
Lenart namreč dobivata očitke, 
da živita na račun drugih, kar pa 
osrednje naselje občine in os
rednjih Slovenskih goric 
odločno zavrača. 

Letošnji proračun občine Le
nart je težak milijardo in 183 

milijonov tolarjev, obseg sred
stev investicijskega značaja 
znaša skoraj 464 milijonov tolar
jev, za odplačila glavnih kredi
tov iz preteklosti pa namenjajo 
skoraj 16 milijonov tolarjev. To 
sicer ni pretirano veliko, vendar 
je treba zapisati, da se bo morala 
občina za nekatere naloge na 
novo zadolževati, zlasti za pred
videno sofinanciranje doma za 
starejše občane. Zanj morajo 
zagotoviti 35% delež ali z zem
ljiščem in v denarju kupaj 245 
milijonov tolarjev - za lenarške 
razmere zajetna vsota denarja. 
Kot zanimivost naj omenimo še 
postavko za kreditiranje drob
nega gospodarstva. Namesto 
predvidenih osmih namenjajo 
zdaj obrti in podjetništvu 20 
milijonov tolarjev. Ali bodo 
zadovoljili kritike, je težko reči, 
saj je te dni slišati napovedi, da 
bodo zlasti socialdemokrati za
htevali še več denarja. To pa je že 
sestavni del predvolilnih zgod
bic, ki jih je tudi v Lenartu vsak 
dan več. O njih kdaj drugič, saj 
gre za nekatere šolske primere 
trgovanja in lobiranja, pa tudi 
pisanja računov brez krčmarja. 

M. Toš 

G O R I Š N I C A / MARCEVSKA SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Letošnj i p r o r a č u n o b č i n e Gor i šn ica b o n e k o l i k o skrom
nejš i od l a n s k e g a , ki j e z n a š a l kar b l i zu 6 0 0 mi l i jonov to
larjev, a so svetniki na četrtkovi redni seji m i n u l i t e d n e p o 
dolg i razpravi z nekaj s p r e m e m b a m i z nj im s o g l a š a l i . 
D o k o n č n o ga b o d o potrdi l i na nas l ednj i seji , ki bo predvi
d o m a še ta m e s e c . D o takrat mora o b č i n s k a uprava n a m r e č 
o b č i n s k e m u svetu pripraviti č i s t o p i s novega p r o r a č u n a , 
ka terega s k u p n a vrednost b o dobr ih 4 5 0 mi l i jonov tolarjev. 

Gorišniški občinski svet svoje 
marčevske seje ni pričel z 
razpravo o novem proračunu, 
temveč so najprej dali besedo 
predsedniku nadzornega odbora 
Ivana Obranu, ki je skupaj s 
člani odbora pripravil daljše 
poročilo o pregledu finančnega 
poslovanja občine in ob tem 
pregledal zaključni račun. 
Obran je med drugim povedal: 
»Nadzorni odbor je po pregledu 
finančnega stanja občine ugo
tovil, da se je precej več sredstev 
porabilo za cestno dejavnost in 
individualno rabo, kot se je sicer 
v proračunu planiralo, nekaj 
sredstev pa se je prihranilo pri 
drugih dejavnostih. Za tako 
odločitev se je odločil občinski 
svet ob sprejemu rebalansa 
proračuna za lansko leto, na kar 
člani nadzornega odbora ne 
moremo vplivati, verjetno pa so 
tako narekovale potrebe in 
upravičeni razlogi. Ugotovili 
smo tudi, da so vsa plačila 
dokumentirana in v skladu s 
predpisi, izražamo pa tudi zado
voljstvo nad realiziranimi pri
hodki, kljub temu da država še 
ni v celoti poravnala pogodbenih 
obveznosti.« Omenjeni dolg 
države do občine Gorišnica po 
zadnjih podatkih znaša blizu 66 
milijonov tolarjev in jih bo 
občina prenesla v letošnji 
proračun. Sicer pa je Ivan Obran 
v nadaljevanju še poudaril, da 
nadzorni odbor vodstvu občine 
priporoča, da se pripravi na na
jetje najugodnejšega kredita, če 
bo to potrebno in bodo za to po
dani vsi zakonski pogoji, med 
drugim tudi dokončno narejena 
delitvena bilanca med bivšo 
občino Ptuj in devetimi no-
vonastalimi občinami. Vodstvu 
je tudi predlagal, da od občanov 
izterja dolgove po pogodbah in 
obveznostih iz samoprispevka, 
češ da občani niso upravičeni 
samo zahtevati, ampak svoj 
delež tudi prispevati v skupno 
korist in za bodoči razvoj 

gorišniške občine. Kljub omen
jenim dolgovom občanov pa 
župan Slavko Visenjak tokrat ni 
želel na pamet govoriti, koliko 
znaša njihov dolg; o tem naj bi 
govorili na naslednji seji, ko bo 
že lahko imel pred sabo zadnji 
natančen izračun. 

V PRORAČUNU 450 
MILIJONOV TOLARJEV 

Zaključni račun so svetniki po 
krajši razpravi sprejeli, nekoliko 
dlje pa so razpravljali o predlogu 
novega proračuna, kjer so po be
sedah župana Visenjaka posta
vke narejene na osnovi lanskih 
izkušenj in po merilih države. 
Svetnik Vekoslav Čagran je 
opozoril na visok znesek za 
potrebe občinske uprave ter po 
tem sklepal, da imajo v Gorišnici 
morda predrago občinsko upra
vo. S to trditvijo sê  je strinjal 
tudi svetnik Janko Znidarič in 
dodal, da bi bilo na sejah sveta 
kdaj dobro slišati o plačah zapo
slenih v občinski upravi. Raz
prava je bila pozneje naravnana 
na posamezne proračunske pos

tavke. Tako smo slišali, da naj bi 
letos v občini Goršnica za soci
alno skrbstvo namenili 23,9 
milijona tolarjev, za zdravstveno 
varstvo 10 milijonov, za kulturo 
in delovanje društev 7 milijo
nov, za šport 4 milijone, za kme
tijstvo le 11,5 milijona, za obrt, 
podjetništvo in razvoj turizma 
21 milijonov, za potrebe v gasil
ski zvezi 10 milijonov in največ, 
101 milijon tolarjev, za plani
ranje in razvoj. Za kolektivno 
rabo nameravajo od tega »vzeti« 
dobrih 18 milijonov, za indi
vidualno v infrastrukturi (vodo
vodno omrežje, pločnik do Moš-
kanjcev, sanacija divjih odlagali
šč ...) 38 milijonov in kar 43 
milijonov za modernizacijo cest. 
Precejšen odstotek od letošnjega 
proračuna bo šel tudi za nadalje
vanje gradnje večnamenske dvo
rane v Gorišnici, že v maju načr
tujejo pričetek gradnje šolskega 
prizidka v Cirkulanah, še letos 
pa nameravajo pričeti gradnjo 
nove mrliške vežice v Gorišnici. 

Po hitrem postopku so gori
šniški svetniki sprejeli še odlok 
o nadomestilu za uporabo stavb
nega zemljišča (kanalščine), sez
nanili so se s spremembami zak
ona o lokalni samoupravi, potr
dili pa so tudi sklepe o pokopal-
škem redu, ki jih je pripravila 
komisija za pogrebne zadeve in 
pokopališči v Gorišnici in 
Cirkulanah. 

Tatjana Mohorko 

DORNAVA / SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Gradi/f bodo tAansko zgradbo 
Na četrtkovi seji občinskega sveta v Dornavi so potrdili zaključni 

račun občine za leto 1997. Prihodkov je bilo dobrih 234, odhodkov pa 
236 milijonov tolarjev. Pogovarjali so se tudi o letošnjem proračunu, 
ki v osnutku predvideva 186 milijonov tolarjev. 

Po predlogih vaških odborov, društev in komisij se je pokazalo, da 
bodo tudi letos morali preložili nekatere načrte, ker zanje ne bo dovolj 
denarja. Občinski svet je potrdil predlog gradbenega odbora kabelske 
televizije, da se investicija gradnje in posodobitve sistema dokonča, 
stroški pa bi se pokrili iz posameznih vaških odborov. Svetniki so 
imenovali tudi pripravljalni odbor za praznovanje občinskega praznika, 
ki naj ga bi praznovali 24. aprila, ko naj bi položili temeljni kamen za 
prizidek k osnovni šoli. 

Občina Dornava ima zdaj prostore v zgradbi stare osnovne šole, ti pa 
so za vse dejavnosti pretesni, zato so se svetniki odločili, da bodo ob 
gradnji novega gasilskega doma zgradili tudi prostore za občino. 
Zgradba novega gasilskega doma in občine naj bi stala ob kulturni-
dvorani v središču vasi. 

Pogovarjali so se tudi o gradnji pločnika v Dornavi; 7. aprila naj bi 
javno odpirali ponudbe za izvajalca gradnje. 

M. Slodniak 

PTUJ / PRIPRAVE NA OCVETLIČENJA MESTA IN TURISTIČNO SEZONO 

Pred imelkom fumtiaie seioim 
Upravni odbor T u r i s t i č n e g a društva Ptuj j e na seji 1 1 . mar
ca preg leda l finančno pos lovanje v pre j šnjem le tu . Prese -
želi n a d izdatl i i z n a š a nekaj čez 8 0 t i soč tolarjev. Govori l i 
pa so tud i o ne l ia ter ih p o m e m b n e j š i h akt ivnos t ih društva v 
t em l e t u . D a l i so p o b u d o za novo p tuj sko prireditev ob 
z a č e t k u tur i s t i čne s e z o n e , lu naj bi j o povezal i s ce lodnev
n i m p r o g r a m o m in ocve t l i čen jem mes ta , v p r o g r a m u obč in 
s k e g a prazn ika pa b o d o sode lova l i s t u r i s t i č n i m t e d n o m . 

Konec prejšnjega tedna je po
tekal rok za zbiranje ponudb od 
cvetličarjev, ki naj bi letos zago
tovili petunije in pelargonije za 
ocvetličenje mestnega jedra. V te 
namene bo društvo s sredstvi 
proračuna kupilo štiri do pet 
tisoč sadik. Na okna in balkone 
v mestnem jedru jih bodo posta
vili do srede maja. V času 
ocvetličenja naj bi mesto sim
bolično pričelo tudi turistično 
sezono. V ta namen bo 
pripravilo razgiban celodnevni 
program s kulturnimi in šport
nimi prireditvami. Pri realizaciji 
letošnjih programov lahko Tur
istično društvo Ptuj računa tudi 
z delavci v okviru javnih del. 
Dva naj bi delala v informa
tivnem kiosku, ki ga bodo pred
vidoma postavili na lokaciji pri 

novem mostu za pešce čez 
Dravo, dva pa pri nadzoru ozi
roma vzdrževanju čistoče v 
mestu. Na delavce iz javnih del 
pa lahko v tem letu računajo tudi 
v drugih ptujskih turističnih or
ganizacijah. 

Osrednje aktivnosti turističn
ega društva Ptuj v tem letu pa so 
vezane na organizacijo in izved
bo turističnega tedna v zadnjih 
dneh julija in prvih dneh 
avgusta, ki bodo sestavni del 
ptujskih prireditev ob letošnjem 
prazniku mestne občine Ptuj . 
Imenovali so posebno delovno 
komisijo, ki bo pripravila pro
gram turističnega tedna skupaj s 
finančnim načrtom. Večino de
narja bodo skušali zagotoviti s 
pomočjo sponzorjev. 

MG 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja RADIO -
TEDNIK, d.o.o., Ptuj. 
Direktor: Franc Lačen. 
Uredništvo: Jože Šmigoc 
(odgovorni urednik), Jože 
Bračič, Majda Goznik, Viki 
Kiemenčič Ivanuša, Martin 
Ozmec, (novinarji). Slavko 
Ribarit, (grafično-tehnični 
urednik), Jože Mohorič (tehnični 
urednik). 
Propaganda: Oliver Težak, 
s 041-669-509 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 
95, Raičeva 6, 2250 Ptuj; « (062) 
771-261, 779-371, 771-226; faks 
(062) 771-223. 
Predstavništvo Ormož: Vrazova 5; 
tel./faks: (062) 702-345. 
E-pošta: tednik@ kdm-ptuj.si 
Celoletna naročnina 6.360 
tolarjev, za tujino 12.720 tolarjev. 
Žiro račun: 52400-603-31023 
Tisk: MA-TISK. Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za 
informiranje Republike Slovenije 
št. 23/58-92 z dne 12. 2. 1992 se 
šteie Tednik za izdelek 
informativnega značaja iz 13. 
točke tarifne številke 3, za 
katerega se plačuje petodstotni 
davek od prometa proizvodov. 
Nenaročeniti fotografij in 
rokopisov ne vračamo. 
Strani na Internetu: 
www. radio-tednik.si 
E-pošta: 

nabiralnik@radio-tednik.si 

mailto:nabiralnik@radio-tednik.si


P O H O Č i U M O , KOMeNTIMMO 

SRiČANJE ŽENSK PO OPERACiJi DOJKE 

Društvo onkoloških bolnikov Slovenije bo v soboto, 2 1 . marca, ; 
ob 1 1 . uri v Cankarjevem domu v Ljubljani pripravi lo že 6. ' 

vseslovensko srečanje žena po operacij i dojke. Po bogatem kul- ! 
turnem programu bodo srečanje sklenili z druženjem in pogostit* ' 
vi jo. (MS) 1 

NtB IN $KB PODPISALI PISMO O NAMERiJ 

Upravi Nove Ljubljanske banke in SKB banke sta 10. marca po- j 
dpisali pismo o nameri , v katerem sta izrazili pripravljenost zoi 

začetek aktivnosti za povezovanje obeh bank. Pri tem sta izhajali 
iz dejstva, da v svetu tečejo intenzivni procesi globalizacije banki 
in da so tudi v Sloveniji dozorele razmere za odločanje in hitrejšei 
preobl ikovanje bank s cil jem povečanja konkurenčnosti. \ 

NOVI NATEČAJ ZA KAVARNO NA CRADUj 

Ptujski Pokrajinski muzej je objavil še tretji natečaj za odda jo , 
poslovnega prostora za gostinskfe namene v ptujskem gradu, | 

kjer je bila do lanskega septembra grajska kavarna. Lanska; 
natečaja sta bila žal neuspešna. Pogoji iz razpisa v glavnem osta-j 
jajo nespremenjeni, začetek poslovanja pa je določen za 15. ap- i 
ril. Kavarna v ptujskem gradu naj bi delala do ureditve restavrcijei 
v nekdanji grajski konjušnici. ; 

i 

k a v a r n o evropa bodo odda l i £ 
natečajem; 

Kmetijski kombinat Ptuj je prvotno nameraval kavarno Evropo; 
prodati na javni dražbi, a jo je pozneje preklical ter objavil j 

prodajo nepremičnine z javnim zbiranjem ponudb. Izhodiščnai 
cena je 42 mil i jonov tolarjev, rok za zbiranje ponudb pa je pote--
kal te dni . Mestni občini Ptuj je Kmetijski kombinat posebej poslali 
ponudbo za nakup. Nan jo so v mestni občini pozitivno odgovor i - i 
l i . Nakup so ponudi l i tudi v ladi , vendar je ministrstvo za kulturoj 
odgovor i lo , da za nakup ni zainteresirano. ' 

_ -i 

V SOBOTO OBČNI ZBOR DRUŠTVA DIABETIKOV 

Društvo diabetikov Ptuj, ki združuje blizu tisoč sladkornih bolni- ' 
kov z območja bivše občin Ptuj in Ormož , se bo 2 1 . marca obj 

devetih sestalo na letni konferenci v Narodnem domu v Ptuju. Ze; 
po tradicij i bodo konferenco povezali z zdravstvenim predavan-^ 
|em in bogat im kulturnim programom. Diabetologinja dr. Marto ' 
Simonič bo predavala o prehodu na zdravljenje z insulinom in o-
prehrani diabet ika, v kulturnem programu pa bodo nastopile: 
l|udske pevke iz Skorbe in učenci glasbene šole iz Dornave. j 

FILM PTUJ OD LETA 69 

V tem letu naj bi mestna občina Ptuj iz proračuna financirala iz-1 
delavo f i lma pod naslovom Ptuj od leta 69, ki ga bo Tinčekj 

Ivanjjša posnel na besedilo, ki je povzetek zgodovinskega delaj 
dr. Štefke Cobe l j , priznane umetnostne zgodovinarke. Projekt je* 
dveleten, predstavili naj bi ga na praznik mestne občine v letu" 
1 9 9 9 , v katerem naj bi mestna občina zagotovila preostali del^ 
sredstev za njegovo izdelavo. Z zagotovitvijo dveh in pol milijoni 
nov tolarjev, koliko je vreden projekt, si bo mestna občina prido-' 
bila pravice za prodajo in si s tem zagotovila povrnitev deloi 
vloženih sredstev. 

NOCOJ SREČANJE Z VERO KOZMII^ 

Nocošnja gostja 1 1 . ptujskega ženskega večera je Verot 
Kozmik, direktorica urada za žensko poli t iko. S ptujskimi 

ženskami se bo pogovarjala o pokojninski reformi. Pogovor se b a 
pričel ob 19. uri v mali dvorani Narodnega doma v Ptuju. j 

PRIZNANJA ZA GOSTINCE S PTUJSKEG/̂  

Na priložnostni slovesnosti, ki bo 23 . marca v trgovsko-poslov-; 
nem centru City v Mar ibo ru , bo Mariborska turistična zveza.̂  

podeli la več deset priznanj za prispevek k razvoju turizma vi 
prejšnjem letu na območju svojega delovanja delovanja. Najvišje 
priznanje - priznanje s srebrnim znakom - bo s ptujskega 
območja prejel znani gostilničar Jakob Svenšek iz Sel. 

DVAJSETE ŠPORTNE IGRE MERCATORJA 

Letos bodo v okviru poslovnega sistema Mercator potekale 
dvajsete športne igre z desetimi športnimi discipl inami. Tekmo-: 

vanjo bodo organizirali v apri lu in maju. Zaključni dan letošnje 
Mercator iade bo 1 3. junija v Kopru s f inalno tekmo v malem no-| 
gometu in nastopi v krosu za ženske in moške ter vlečenju vrv i j 
Tekme v ženski in moški odbojk i bodo letos potekale v Ptuju. \ 

KTV DORNAVli 
j 

V soboto ob 2 0 . uri si boste lahko na interenem programu ka-j 
belske televizije Domova ogledal i redno mesečno kroniko^ 

Seznanili se boste o delovanju občinskega sveta, osnovne šole^ 
društev in o drugih aktivnosti v občini Domova . Odda ja bo po-j 
novljena v ponedeljek ob 2 0 . ur i . (MS) * 

i 
V SOBOTO NA PTUJSKI n 

i 

N a programu je glasbena oddaja s slovenskimi pevci in glasbe-i 
nimi skupinami. j 

P r i p r o v i l a s M G 

P T U J / Z 39. SEJE MESTNEGA SVETA 

Poireft M želia več ̂ of denaifa 
SPREMEMBE IN DOPOLNITVE STATUTA MESTNE OBČINE VZPODBUDILE POLEMIČNO RAZP
RAVO • RAZPRAVO PREKINILI PRI OSNUTKU PRORAČUNA • NADALJEVANJE SEJE JUTRI 
v primestnih in mestnih četrtih mestne občine Ptuj so že od 
ustanovitve nezadovoljni s svojim statusom oziroma pristo
jnostmi , Id j ih imajo. Kljub temu da v statutu mestne občine 
Ptuj piše , da so četrti pristojne za vprašanja športa in kulture 
ter za druge naloge, ki j ih nanje prenese mestni svet, se to v 
preteklosti ni zgodilo. Res pa je tudi, da jih pri njihovem delu 
nihče ni omejeval. Glavna omejitev so bila f inančna sredstva, 
ki so bila mačehovsko odmerjena, čeprav v nekaterih drugih 
okoljih že poznajo tudi proračune nižjih lokalnih skupnost i . 

Prav neurejena vprašanja v infra
strukturi oziroma nesposobnost, 
da bi se te problematike lotili 
načrtno po letih in glede na priori
tete, so bila glavni vzrok za pole
mične tone v v ponedeljkovi razp
ravi o delovnem gradivu spre
memb in dopolnitev statuta 
mestne občine Ptuj ter za oddalji
tev od že dogovorjene razprave, da 
gre v tej fazi samo za tiste spre
membe, ki morajo biti usklajene s 
spremembami zakonodaje s 
področja lokalne samouprave. V 
drugi fazi obravnave je namreč že 
šesta novela zakona o lokalni sa
moupravi, krmora biti sprejeta še 
pred jesenskimi volitvami. Nekate
ri svetniki so prepričani, da če bi 
imele četrti več pooblastil, verjet
no ne bi prišlo do cepitve sedanje 
mestne občine oziroma do 
izločitve dveh primestnih četrti. 
Predvsem želijo sodelovati pri 
odločitvah, ki posegajo v prostor 
in ki bistveno vplivajo na spre
membo kakovosti življenjskega in 
bivalnega okolja v četrti, kot to 
izhaja iz pripomb in predlogov, ki 
so jih na delovno gradivo spre
memb in dopolnitev statuta 
mestne občine Ptuj napisali v Listi 
KS mesta Ptuja. Za večje pristo
jnosti mestnih in primestnih četrti 

se po novem zavzema tudi župan 
dr. Luci in tudi za to, da bi te 
prevzele del občinskih uslužben
cev. 

Skupaj z zadolževanjem v višini 
160 milijonov tolarjev znašajo pri
hodki proračuna mestne občine 
Ptuj v letu 1998, ki je pripravljen v 
osnutku, nekaj manj kot tri milijar
de 773 milijonov tolarjev. Pro
račun je investicijsko naravnan in 
zajema letos tudi programe, ki so 
jih še v prejšnjem letu izvajali v 
okviru sklada stavbnih zemljišč. Z 
31. decembrom so bili skladi ukin
jeni, gospodarjenje s stavbnimi 
zemljišči pa je bilo kot komunalna 
dejavnost preneseno v režijski 
obrat v okviru mestne občine. 
Tudi pri letošnjem proračunu je 
tako kot v vseh prejšnjih zmanjka
lo denarja za vse izkazane želje in 
potrebe. Temu primerna je bila 
razprava o osnutku proračuna, ki 
so jo okrog 21. ure prekinili pri 
točki turizem. V ponedeljek pre
kinjeno sejo bodo predvidoma na
daljevali jutri. 

Tudi na 39. seji mestnega sveta 
ni manjkalo vprašanj in pobud 
svetnikov in svetnic. Dr . Mrgole iz 
DeSusa je daj pobudo za izdajo 
odloka o reklamnih izveskih in na
pisih v starem mestnem jedru Ptu

ja, ki naj bi predpisal postopke za 
pridobitev soglasja o primerni ob
liki, velikosti in izraznosti posa
meznega izveska ali napisne table. 
Mnenje o ustreznosti naj bi podala 
posebna strokovna komisija pri 
oddelku za okolje, prostor in gos
podarsko infrastrukturo mestne 
občine. Vodja oddelka za okolje in 
prostor ter gospodarsko infra
strukturo mestne občine Stanislav 
Napast je povedal, da je ureditev 
tega vprašanja predvideval že stari 
odlok iz leta 1988, vendar doslej 
do realizacije še ni prišlo. Dr. 
Mrgolela je tudi zanimalo, kaj bo z 
njegovo pobudo izpred dveh let o 
tem, da bi v mestni občini na pri
meren način obeležili 1930-ietnico 
prve omembe Ptuj v Tacitovi His-
toriae. Župan dr. Luci je odgovo
ril, da je Tinčkov film Ptuj od leta 
69 že eden prispevkov k tej oblet
nici, sicer pa je vodja oddelka za 
družbene dejavnosti Ivan Vidovič 
dobil nalogo, da za skupno mizo 
posede vse, ki so zainteresirani, da 
se vključijo v praznovanje te oblet
nice. Svetnika liste KS mesta Ptuja 
Franc ŠtrucI in Boris Gorn ik sta 
predložila pisno pobudo o tem, da 
se meje mestne četrti Breg uskla
dijo z odlokom o združitvi dela na
selja Spodnja Hajdina z naseljem 
Ptuj. Zelene Ptuja pa zanima, kaj 
se bo v tem letu v okviru projekta 
za renaturacijo in čiščenje potoka 
Grajena naredilo oziroma ali bo 
izdelan tudi katalog onesnaževal
cev Grajene, če naj bo sanacija ce
lovita. Zanima jih tudi, kako dolgo 
bodo še prebivalci na območju 
Turnišč in sosednjih naselij izpos
tavljeni neprijetnim vonjavam in 
kaj pomenijo dosedanji ukrepi za 

reševanje problematike ter kakšni 
bodo nadaljnji ukrepi na tem 
področju. Zeleni Ptuja dajejo tudi 
pobudo, da se za krajinski park 
Drava v okviru prostorskouredit-
venih pogojev oblikuje posebno 
poglavje. Le tako bo namreč pro
jekt prepoznavnejši in ga bo tudi 
lažje vključiti v projekt Donavske 
konvencije. 

V oddelku za splošne zadeve 
mestne občine Ptuj pa so pripravili 
odgovor na vprašanje poslanske 
skupine SLS in svetnika M i rana 
Ker ina, ki so se zanimali za usodo 
bivše počitniške kolonije v Biogra-
du na morju. Po podatkih mestne 
občine je del premoženja z objekti 
lastninsko rešen, odprta pa so 
vprašanja glede lastnine objekta 
kuhinje s pripadajočim zemlji
ščem, ki sodi v okvir marine in za 
katero si bo še potrebno pridobiti 
lastninske deleže. Raba teh objek
tov v letu 1998 je predvsem odvis
na od dinamike meddržavnih ak
tivnosti in aktivnosti občine ter fi
nančnih sredstev proračuna mest
ne občine v tem letu, zato je realno 
pričakovati, da bo do ponovnega 
funkcioniranja počitniškega doma 
v Biogradu prišlo šele v naslednjih 
letih. Konrada Rižnerja iz pos
lanske skupine LDS pa je kot že 
večkrat zanimalo, kako bo s po
vezovanjem kabelskih sistemov in 
zakaj se sklepi o tem ne ures
ničujejo. Spet drugi so opozorili na 
nerešeno lastninsko vprašanje ka
belskega sistema in na skromnost 
lastnega programa, ki je le štiri
najstdneven, čeprav je bil ptujski 
kabelski sistem na svojem začetku 
med najboljšimi v Sloveniji. 

_ _ MQ 

P T U J / JAVNA DELA V T U R I Z M t f 

v mestni občini Ptuj so se odzvali na pobudo ministrstva za 
malo gospodarstvo in turizem, ministrstva za okolje in pros
tor, Turist ične zveze Slovenije in republiškega zavoda za za
poslovanje, da se vključijo v javna dela v Sloveniji v tem letu 
na tuirstično-naravovarstvenem področju. Ugotovitve namreč 
kažejo, da so programi javnih del v turizmu med najšte
vilčnejšimi in da v številnih okoljih preraščajo v razvojne 
programe kraja oziroma regije. 

Programi javnih del brezposel
nim omogočajo dodatno usposa
bljanje, pogostejšo zaposlitev ali 
samozaposlitev in spodbujajo lo
kalni razvoj. Rezultati iz lanske
ga leta so zelo spodbudni. Javna 
dela v turizmu so po dosedanjih 

izkušnjah mogoča v okviru turi
stičnih servisov in informacij
skih centrov, turističnega vode
nja, izdelave razvojnih progra
mov, svetovanja in usposabljanja 
za turizem, priprave gradiva za 
promocijo turizma, urejanja par

kov in drugih javnih površin, 
urejanja turističnih objektov 
splošnega pomena, urejanja 
trimskih stez, kolesarskih in tu
rističnih cest, pešpoti, promoči 
pri razvijanju kmečkega turiz
ma, priložnostnih popotniških 
tržnic za tranzitne goste, vodni
ške službe, odstranjevanja divjih 
odlagališč odpadkov in podob
nih del. Po priporočilu avtorjev 
pobude naj programi javnih del 
v posameznih občinah zajamejo 
tista dela, ki so za turizem in 
okolje najpomembnejša. Po
sebna pozornost naj bi namenili 
športnim in kul turnim objek
tom, spomenikom, gozdnemu 
prostoru, evropskim pešpotem 
in otroškim igriščem. Glede na 
leto športa v turizmu naj bi se 

posebna pozornost namenila 
tudi športnim objektom. 

Kot smo izvedeli pri koordina-
torici lokalnega razvojnega cen
tra Ptuj Minji Vučinič, se bodo 
javna dela v turizmu v mestni 
občini izvajala v okviru tega 
centra. Doslej so se na ponudbo 
že odzvale nekatere ptujske tu
ristične organizacije, druge pa 
lahko to še storijo in pripravijo 
programe. Doslej Ptujčani iz
kazujejo potrebe po 42 ljudeh. 70 
odstotkov potrebnih sredstev za 
programe javnih del v turizmu 
bodo zagotovili na republiškem 
zavodu za zaposlovanje, mestna 
občina pa bo prispevala nagrade. 
Pri nekaterih projektih pa je za
gotovljen mentor in nagrad ni. 

MG 

G p W R I SE ... 
• ^ A so cadnjič omenjeni svet
imi in župan v Turčiji ugotovili, 
da tam delajo samo moški: 

rejo, pospravljajo hotelske 
Itd. "Videl sem samo eno 

•ko, pa še ta mi je ušla," je 
, :• a dnevi potožil eden od njih. 

... DA v liikarski občini še sedem 
leto po vojni bijejo bitko za vojne 
betonske barikade: Ti jih imej, 
jaz jih nočem. 

... D A 50 v LUkariji uredili tihi 
gaj za divjad. Nedaleč vstran 
imajo tihi gaj tudi za ljudi, to je 
pokopališče. 

DA na tistem širšem 
njčju tihi gaj potreben tudi za

radi tega, ker bo počasi manj di
vjadi kot lovskih društev in 
družin. Divjad je torej ogrožena, 
prav tako pa zelena bratovščina, 
ki si menda šibre pošilja kar skozi 
spalnična okna. 
... D A so v tudi na Ptuju močni 
koalicijski stranki razmišljali o 
ukinitvi ustave in zakonov. Zdaj 
namreč veljajo (le) koalicijski do
govori. 
... D A lahko jutri zvečer že 
začnemo pomladne aktivnosti. 
Natanko ob 20.55 vas lahko 
začne razganjati. 
... D A ho prvi ukrep novega 
obrambnega ministra strokovna 
ekskurzija obveščevalcev ob me
jah države. Da jih v prihodnje ne 
bi prestopali, predvsem ne z drago 
opremo. 
... D A meruia sosedje najprej 
zaplenijo, potem pa plačajo. K 
njim bi torej kazalo poslati nekaj 
cistern naše preobilne zaloge vina. 
... D A bi bilo to obenem kontraob-
veščevalno dejanje. Saj veste: In 
vino veritas. 
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T I N J S K A G O R A / NA OBISKU PRI MINKI STEGNE 

Fetfe in dobim voJjfci ji lepšaša ihf^enfe 
Le kje je 1 injska Gora, se bo kdo vprašal. l a m , kjer je obilo 
sonca, življenjskega optimizma in kjer živijo prijazni Po-
horci. / balkona Minkine hiše na Tinjski Gori 52 z okoli 450 
metrov nadmorske višine je prelep pogled proti jugu na višje 
in nižje vzpetine - od Paškega Kozjaka čisto na desni preko 
Konjiške gore in Boča do Donačke gore. Spodaj pa so kot na 
dlani številni podpohorski zaselki in vasi, kjer dominirata 
nekol iko oddaljena Prihova in bližnji Venčeselj . Vmes so 
gozdovi, zaplate njiv, sadovnjakov ter vinogradov. 

Obisk pri Minki Stegne je bil 
sicer nenapovedan, kljub temu da 
sva se že velikokrat dogovarjali, da 
se dobiva, vendar iz tega vse do 
prejšnjega četrtka ni bilo nič. 
Kljub vsemu Minke to ni pre
senetilo; nasprotno, mojega obiska 
je bila nadvse vesela. Popeljala me 
je v izbo z ogromno kmečko pečjo, 
kjer se ob praznovanjih zbere vsa 
številna družina, v zimskem času 
pa je polna rož. Te bodo krasile 
balkon in okna njene hiše od zgod
nje pomladi do pozne jeseni. 

Ker moraš obiskovalce po dobri 
slovenski navadi pogostiti, z 
neverjetno naglico za svoja leta, le
tos jeseni bo dopolnila 73 let, hiti v 
klet po domače vino. Pridela ga v 

majhnem vinogradu, ki leži pod 
hišo. Seveda morava nazdraviti in 
potem najin pogovor steče gladko, 
skoraj sam od sebe. Bolj kot jo 
poslušam, bolj ugotavljam, da 
Minka ni navadna kmečka ženska, 
temveč še kaj več. Njene delavne 
roke, dobro srce, vedri nasmeh, 
delavnost, poštenost in veliko 
ljubezni do vseh so vtkani in 
vtisnjeni v mozaik družine, kraja 
in krajanov ter širše okolice. 

Njene korenine izvirajo z Urha 
na Pohorju, iz premožne pohorske 
družine. Pred poroko se je pisala 
Marolt. Njeno mladost so sprem
ljali delo, pesem in vojna. "Četudi 
smo bili zvečer tako utrujeni, da 
smo se opotekali, veste, včasih smo 

M i n k a S t e g n e p r e d s v o j o 
d o m a č i j o n a T i n j s k i G o r i 
5 2 . Foto: V T 
delali vse ročno, orali smo tudi po 
štirinajst dni, je bila pesem tista, ki 
nas je držala pokonci. Posebej 
hudo je bilo poleti. Dan je bil dolg, 
vstajali smo zgodaj, na njivah je 
bilo čez dan dela na pretek in šele 
ob mraku smo prišli domov. Po
tem je bilo potrebno še nahraniti 
živino, skuhati večerjo in ura se 
kaj hitro prevesila globoko v noč. 
Zjutraj pa se je ponovno hitro 
zdanilo, in ko bi še najraje spal, si 

moral že vstati. Tako je bilo dan za 
dnem, vse dolgo poletje, vse tja do 
zime, ko smo si končno le lahko 
privoščili več spanja. Kljub temu 
pa smo ob zimskih večerih opra
vljali vsa tista ženska dela, ki jih 
poleti ob obilici vsega drugega 
nismo mogli. Ker smo imeli veliko 
ovac, smo se pozimi lotili urejanja 
volne: česali smo jo, predli in 
pletli, vmes pa peli. Roke z iglami 
so se kar samodejno premikale, 
pesmi pa ni in ni hotelo zmanjkati. 
Mirno lahko rečem, da nas je pe
sem vedno držala pokonci, pa naj 
je bilo to poleti, pozimi ali med ne
gotovim vojnim časom, ko smo še 
posebej na Pohorju prestali veliko 
strahu, ali po vojni in seveda tudi 
danes. Ko si prepeval, nisi občutil 
utrujenosti, pa tudi delo je šlo 
hitreje od rok," pripoveduje Min
ka. Pri tem pa dodaja, da so svojčas 
živeli veliko skromneje kot danes. 
Hrane jim ni nikoli manjkalo, saj 
so jo večinoma pridelali doma, 
samo razne malenkosti, kot sta 
s.x a in sladkor, so kupovali. Prav 
slednji je bil nadvse spoštovan, saj 
je bil na mizi le ob večjih 
praznikih. Spomni se, da so ga ku

povali po četrt ali pol kilograma. 
Stegnetova Minka je rodila deset 

otrok, osem fantov in dve dekleti. 
Dva je imela že pred poroko s svo
jim Ludvikom, o katerem, kljub 
temu da že tri leta počiva na tin-
jskem pokopališču, še vedno go
vori z veliko ljubeznijo in nek
oliko zastrto žalostjo. Tudi nje
govo življenje ni bilo lahko, dodaja 
Minka, saj je moral ves čas trdo de
lati v pohorskih gozdovih. Z nje
govo plačo sta poplačala tisto, kar 
je bilo najnujnejše, drugo pa je 
prispevala Minka. Kljub številni 
družini in obilici dela, za doto je 
dobila Maroltovo viničarijo na 
Tinjski Gori z nekaj več kot dvema 
hektarjema zemlje, ki jo je bilo 
tudi potrebno obdelati, je hodila še 
na delo k velikim kmetom na 
Tinju in si tako prislužila orača ter 
prevoze. Še dobro, da je v mladosti 
opravila šiviljski tečaj in je lahko 
kasneje sebi ter otrokom sešila 
oblačila in tudi tako prihranila 
precej dragocenega denarja. Nekaj 
ga je kasneje zaslužila tudi z od
dajo mleka in prašičev. Koliko 
vogalov hiše je uspela podpirati, 
lahko samo slutimo. Tako so si po
magali skozi tegobe življenja. Tudi 
hišo, ki je bila spočetka vsa revna, 
so nekajkrat prezidali do današnje 
podobe. Vse to so zmogli, ker se 
imajo radi in si še vedno poma
gajo. Danes jo ob desetih otrocih, 
vsi so živi in zdravi, najstarejši je 
rojen 1947. leta, najmlajši pa 1966., 
razveseljuje še dvajset vnukov. Ko 
jo vprašam po pravnukih, potegne 

po pohorsko: "Ne vej m, še ni nič 
čuti." Še posebej vesela je, ko se 
doma zberejo vsi, preko štirideset 
jih pride. To je za številno Stegne-
tovo družino pravcati praznik z 
obilo dobre volje, smeha ter pesmi. 

Minka pa ni bila samo skrbna 
mama in žena, temveč se je zgodaj 
vključila v družbeno življenje na 
Tinju in tudi v Slovenski Bistrici. 
Bila je odbornica v zadrugi, sode
lovala je pri nekdanjem krajevnem 
ljudskem odboru. Rdečem križu, 
kjer aktivno sodeluje še danes, pri 
aktivu kmetic, sedaj pa je tudi ta
jnica pri Društvu upokojencev na 
Tinju. Ob vsem še poje v 
cerkvenem pevskem zboru, na 
pokopališču ima govore, poje pa 
tudi pri ljudskih pevkah s Tinja, ki 
slavijo dvajsetletnico delovanja. 

Resnično, Minka ni povsem na
vadna kmečka ženska, v njej je ne
kaj več. Ob aktivnosti pri Rdečem 
križu, društvu upokojencev, ak
tivu kmečkih žena, petju in zbi
ranju starih ljudskih pesmi nadvse 
rada bere, od časopisov do knjig, 
pa tudi piše. S tem brez dvoma 
poskuša izsanjati svoje otroške 
sanje in željo po nadaljnjem 
šolanju, vendar ji takratne razmere 
tega niso dovoljevale. Piše o svo
jem življenju, mladosti in o vsem, 
kar je nekoč na Pohorju bilo, novi 
čas pa so vse to nekako potisnili v 
pozabo. Piše za svoje potomce, da 
teh zanje odmaknjenih časov ne 
bodo pozabili in da jih bodo znali 
pravilno razumeti ter ceniti. 
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Naše roistnp leto 1948 
Precej skupin ali tolp, kot so 

jih takrat imenovali, pa je de
lovalo na slovenskem območju, 
tudi na ptujskem. Ena od takih 
je bila tudi skuopina, ki jo je 
vodil Ferdinand Slana. Ta 
skupina je enako kot druge iz
vedla več ropov, umorov (likvi
dacij aktivistov OF) in podob
nih dejanj, s katerimi je med 
ljudmi sejala nemir in nezau
panje v sposobnost ljudske 
oblasti. Udbi je v sodelovanju z 
milico in tudi vojaškimi eno
tami uspelo to skupino s sode
lavci izslediti in večino ujeti. V 
Ptuju je 2. julija 1948 zasedalo 
okrožno sodišče Maribor in so
dilo pripadnikom te skupine. 
Po celodnevni razpravi, ki ji je 
lahko prisostvovalo tudi 
številno občinstvo, vendar 
samo politično preverjeni 
ljudje, je sodišče izreklo na
jstrožje kazni: dva obsojena na 
smrt, večina drugih pa na dol
goletne zaporne kazni. Takrat 
je vse to šlo zelo na hitro in 
enostavno. 

Precej povezano s sporom s 
Sovjeti so tudi zloglasni 
"dachavski" procesi. Izvor je bil 
v tem, da je sovjetska 
obveščevalna služba zasegla v 
gestapovskih arhivih nemških 
koncentracijskih taborišč 
sezname gestapovskih sode
lavcev med taboriščniki, med 
njimi so bila tudi imena 
nekaterih Slovencev, verjetno 
pa tudi nekaterih taboriščnikov 
iz drugih delov takratne 
države, vendar so take procese 
izpeljali samo v Sloveniji. Ko 
so bili odnosi s Sovjeti še dobri, 
so baje jugoslovanskemu vod
stvu sporočali imena teh ljudi, 
predvsem iz koncentracijskega 
taborišča Dachau. Takratno 
slovensko vodstvo je to izrabilo 
in leta 1947 pripravilo prvi 
"dachavski" proces, na katerem 
so obračunali predvsem z bolj 
desno usmerjenimi ljudmi 
(Nagode, Furlan, Košir, 
Kavčnik in drugi), da so se tako 
znebili nekaterih konkurentov 
za oblast, saj so nekateri izmed 
obsojenih po znanju in praksi 
krepko presegali posamezniki, 
ki so imeli tedaj vodilne 
položaje v Sloveniji. Konk
retno v Ljubljani sem slišala 
govorice, da je Miha Marinko 

imel osebni interes za obračun 
s Koširjem, namigovali g a so 
tudi na nekatere druge. 

Po sporu s Stalinom je bil 
med sovjetskimi obtožbami 
tudi očitek, da so ponekod v 
vodstvu KPJ tudi "gestapovski 
in imperialistični agenti", da 
vodstvo pozna njihova imena, 
vendar proti njim nič ne pod-
vzame. To so spet izkoristili v 
Sloveniji in leta 1948 začeli 
pripravljati "drugi dachavski" 
proces, v katerem so obsodili in 
jih s tem izločili kot možne pre-
tendente na vodilna mesta 
predvsem bolj levo usmerjene 
taboriščnike iz Dachaua. To 
slikovito opisuje eden izmed 
takratnih obsojencev Igor 
Torkar (s pravim imenom 
Boris Fakin). Že dobro de
setletje je javno priznano, da sta 
bila oba procesa umetno 
zrežirana in da so bili obsojeni 
nedolžni. To je priznal tudi CK 
ZKS na seji marca 1988 in 
sklenil, da se tem žrtvam 
postavi spominsko obeležje. 

Že takrat, v letih 1949-50, ko 
sem bil za krajši čas v službi v 
Ljubljani in Mariboru ter imel 
možnost prijateljsko pogovar
jati se z nekaterimi medvojnimi 
borci, med njimi tudi z borcem 
z območja Koroške, ki je bil 
celo nekaj časa v koncentraci
jskem taborišču skupaj s 
pisateljem Prežihovim 
Vorancem, me je osebno zani
malo, kako je mogoče, da so se 
študirani in v ilegalnem delu 
prekaljeni ljudje v taborišču 
vdinjali gestapu. Nobeden ni 
mogel konkretno odgovoriti, le 
ugibal in domneval je lahko, 
približno takole: V vsakem 
večjem nemškem taborišču je 
obstajala strogo ilegalna parti
jska organizacija, dosledno in
ternacionalna. Komunist i so si 
medsebojno pomagali ne glede 
na narodnost. Direktiva je torej 
bila, da je prvenstveno treba 
varovati "vodilne parijske 
kadre", med le je spadal tudi 
Prežihov Voranc. Najlažje so ga 
varovali tako, da so ga spravili 
kam v pisarno, na položaj sob
nega kapoja ali kak drugi 
položaj. Vsak tak je moral pri 
taboriščnih gospodarjih vzbu
jati določeno zaupanje, po di
rektivi partije tudi koga 

ovaditi. Razumljivo je, da so to 
v taboriščni upravi zabeležili. 
Res pa je, da je v taboriščih bilo 
precej na gosto razpredena 
mreža resničnih gestapovskih 
ovaduhov. Nekaj teh zapisov je 
prav gotovo prišlo v roke 
sovjetski obveščevalni službi in 
te sezname sedaj izkoriščajo 
proti tistim, ki se jih kdo od 
oblastnikov hoče znebiti ali pa 
kot sredstvo pritiska 
posameznih obveščevalnih 
služb, da nekdo dela za njih, da 
priča tako, kot mu naročijo, in 
podobno. Poskušal sem 
razumeti to umazano igro z 
usodo ljudi in sočustvoval z 
ljudmi, ki jih je usoda vrgla 
med kolesje take umazane 
zločinskosti. 

P R E V A R A N I 
E M I G R A N T S K I 
D I V E R Z A N T I 

Obveščevalne službe ZDA in 
zahodnoevropskih držav so 
spor med Stalinom in Ti tom 
pozorno spremljale in v 
glavnem tudi stvarno ocen
jevale, čeprav je v časopisnih 
komentarjih in izjavah poli
tikov bilo večkrat slišati, da je 
to "samo burka za zavajanje 
svetovne javnosti" ali pa da je to 
notranja zadeva dveh partij in 
se drugih držav ne tiče. 

V prvi polovici leta 1948 je 
takratna jugoslovanska var
nostna služba dosegala vidne 
uspehe proti večini teror
ističnih skupin. Obstaja dom
neva, čeprav dokumenti glede 
tega javnosti niso znani, da 
obveščevalne službe ZDA in 
zahodnih držav v tistem času 
niso želele oteževati položaja 
jugoslovanskemu vodstvu, zato 
so emigrantske teroristične 
skupine z jugoslovanskega 
območja prepuščale usodi, z 
zavajajočimi podatki pa so se 
jih tudi poskušali postopoma 
znebiti. Kako si je drugače moč 
tolmačiti izjemne uspehe, po
tem ko so organi Udbe spom
ladi 1948 ujeli skupino iz tujine 
poslanih diverzantov z radi
jskim oddajnikom in nekatere 
od njih pridobili za sode
lovanje. Z njihovo pomočjo je 
potem Udba pošiljala v tujino 
izmišljena in prikrojena 

poročila ter podatke, v emi
grantskih vodstvih pa niso pod
vomili v njihovo resničnost, 
nasprotno, verjeli so in pošiljali 
nove skupine, ki so vse po vrsti 
padale v pasti jugoslovanskim 
varnostnim organom. Pri tem 
je sedež Udbe v Mariboru imel 
glavno vlogo. 

Posebno zavajajoča so bila 
poročila po tem, ko so začele 
prihajati v javnost vesti o sporu 
s Sovjetsko zvezo. Kaže, da so 
temu najbolj nasedali hrvaški 
nacionalisti - ustaši s samim 
poglavnikom Antejem Pav-
eličem na čelu. Vsebina na 
Udbi sestavljenih poročil je 
bila taka, kakršno si je najbolj 
želel. Njegovi "obveščevalci" so 
namreč poročali, da v Ju
goslaviji vre, da je na tisoče 
ljudi pripravljenih na boj, le 
sposobnih voditeljev jim man
jka, da bo Ti to strmoglavljen, z 
njim pa tudi komunizem, da 
ljudje z območja medvojne 
N D H in Slovenije nikoli ne 
bodo pristali na sovjetski 
boljševizem, da jim bodo v boju 
pomagali zahodni zavezniki in 
podobno. Vse to je premamilo 
Paveliča, ki je baje svojim sode
lavcem ponavljal, da je "napočil 
čas za odločilno akcijo". Po 
nekaterih govoricah naj bi bil 
najprej pripravljen sam ile
galno priti v našo državo, po
tem pa si je premislil in poslal 
svojega namestnika, polk
ovnika Božidarja Kavrana, ki 
naj bi pomagal strmoglaviti 
Ti ta in pripravil teren za 
"slovesno poglavnikovo 

vrnitev". Uradne zahodne 
obveščevalne službe, ki so 
poznale dejansko Stranje takrat 
v Jugoslaviji, so o tem molčale 

Tako je Kavran z nekaj svojih 
sodelavcev in potrebno opremo 
3. julija 1948 prišel iz Avstrije v 
Jugoslavijo in seveda že takoj 
na meji padel v roke organom 
državne varnosti. Iz političnih 
razlogov so kar najbolj pohiteli 
z zaslišanji in preiskavo, 
skupini pridali nekaj drugih 
krivih ali morda manj krivih 
ter jih v Zagrebu postavili pred 
sodišče. 

Prihajata 
Ana Nas in 
Beli medvedek 

Pogosto sem nevoščljiva mlad
im bralcem, saj j im je namenje
nih veliko več odličnih knjig ka
kor odraslim. Jasno: nihče ne 
brani ta velikim otroških knjig, a 
vseeno ni, da bi segali le po tovr
stnem čtivu. Predvsem pa avtorji 
za odrasle le redko pomislijo, 
kako dobro denejo izbrane 
zgodbe s kančkom duhovitosti 
in svetovljanstva, ki jim dajo piko 
na i še ilustracije. Prav takšni, 
imenitni, sta knjižni novosti 
založbe Kres, ki ima srečno roko 
pri knjižnih prevodih. 

B E L I 
M E D \ T D E K 

avtorja Hansa de Beera se je 
dodobra udomačil med sloven
skimi najmlajšimi bralci, saj se je 
priljubil v enostavnih, čutečih in 
odlično ilustriranih velikih slikani
cah. Zdaj prihajajo med naše 
bralce manjše slikanice, kjer 
medvedek Lars znova navdušu
je. Pravljica Beti medvedek in 
zajček pripoveduje o novem pri
jateljstvu, ki ga skleneta zelo 
različna malčka: večji, navihan in 
junaški Lars ter manjši, bojazljiv 
zajček Ingemar. Toda tudi pn 
njima se izkažeta stari modrosti: 
pravega prijatelja spoznaš v ne
sreči in ni vsak junak, ki daje tak 
videz (in obratno). Hans de Beer 
je pravljico povedal in narisal, 
zapisal jo je Hermann Krekeler, 
prevedla pa jo je Veronika Drolc. 

Hans de Beer je avtor, ki je 
znan mnogim otrokom po svetu, 
saj so njegove knjige prevedene 
v številne jezike ter je zanje dobil 
številne nagrade; tudi prvo na
grado otroške žirije v Bologni, 
kjer je vsako leto največja sve
tovna razstava knjig za otroke. 
Hans de Beer se je rodil v majhni 
vasici blizu Amsterdama na Ni
zozemskem. Po končani gim
naziji je študiral zgodovino, nato 
pa se je vpisal na umetnostno 
akademijo Rietveld. Odkar 
pomni, je rad in veliko risal. Ju
nak njegove pn/e slikanice je bil 
beli medvedek Lars, ki mu nikoli 
ne zmanjka prijateljev in novih 
pripetij. Priporočam vam, da 
spoznate belega medvedka tudi 
v drugih izdajah založbe Kres: 
Beli medvedk, kam greš?, Beli 

medvedek, vrni sel. Beli med
vedek, vzemi me s seboj!, Beti 
medvedek, poznaš pravo pot? 

P R I H A J A A N A 
NAS 

je odlična sodobna zgodbica 
za učence razredne stopnje os
novne šole. Čeprav je v podnas
lovu zapisano, da je »neverjetno 
prismuknjeno zgodbo za šolarje 
napisal VVolfram Hanel in nasli
kala Christa Unzerer«, se pri
poved zdi verjetna in ne pris
muknjena. Pisateljica opisuje en 
sam dan v šoli, ko otroci pričaku
jejo novo sošolko in ugibajo, 
kakšna je. Novinka je pouk 
pošteno zamudila in otroci s 
prikupno učiteljico na čelu si 
privoščijo ugibanje in ve-
seljačenje na njen račun, a vse v 
ustvarjalnem otroškem vzdušju. 

ki nekoliko spominja na razred 
samih Pik Nogavičk. Zgodbica je 
pravo, pedagoško neobremen
jeno branje, ki bo enako 
navdušilo deklice in dečke. 
Knjigo je prevedla Ina Baš. 

Pisatelj VVolfram Hanel se je 
rodil leta 1956 v Fuldi, skorajšnje 
poučevanje angleščine in nemš
čine je zamenjal za gledališče. 
Danes živi v Hannovru in piše 
gledališke igre in povesti za 
otroke. Ilustratorka Christa Unz-
ner se je rodila 1958. leta blizu 
Berlina, kjer danes živi. Študirala 
je aranžerstvo in uporabno grafi
ko ter je od leta 1982 svobodna 
ilustratorka. Ilustracije slikanic in 
povesti so ji prinesle številne na
grade. 

Ulfana Klemenili 



SLOVENSKA BISTRICA / P O G O V O R Z DR. J A N K O M PREDANOM 

Pollilka ga še vedno zanima in milem 
N a t a n k o p o l e tu dn i , k o m u je po teke l p o s l a n s k i m a n d a t v 
državnem zboru , k o n e c l a n s k e g a novembra j e dr. J a n k o 
predan , z n a n i s lovenjebistr iškJ zdravnik i n s p e c i a l i s t ps i 
hiatrije, odprl z a s e b n o p s i h i a t r i č n o a m b u l a n t o za 
zdravljenje b o l e z n i odv i snos t i . O d minis trs tva za zdravstvo 
je dobi l s t o o d s t o t n o k o n c e s i j o , kar p o m e n i za zavarovance 
zagotavljanje b r e z p l a č n i h storitev v okviru obveznega i n 
dodatnega zdravstvenega zavarovanja. A m b u l a n t a , ure jena 
n e k o l i k o d r u g a č e , kot s m o j i h vajeni v zdravstvenih do
movih, de lu je v tretjem nadstropju b ivšega b i s tr i škega 
hote la . O s n o v n i program dejavnost i v njegovi z a s e b n i psi
h iatr ični a m b u l a n t i t emel j i n a d i n a m i č n i ps ih iatr i j i , ki za
j ema c e l o t n o č lovekovo o s e b n o s t in njegovo s o c i a l n o polje 
z vk l jučevanjem ožjega i n š i r šega oko l ja ter spremlja 
pac ienta od njegovih n a j z g o d n j e š i h let . 

Dr. Janko Predan, zdravnik, ne
kaj desetletij tudi predsednik ob-
niočne organizacije RK v Sloven
ski Bistrici, naravovarstvenik in 
politik, ki ne skriva ambicij po 
vrnitvi na politično sceno, je tudi 
sicer zelo zanimiv sogovornik. 
Brez dlake na jeziku, vendar nek
oliko zastrto pove vse, kar meni, 
da ni prav. Kljub temu da je po 
štiriletnem poslanskem "stažu", ko 
je tudi sicer ohranjal stik s stroko 
in pacienti, pričel sedaj ponovno s 
"polno paro" delati v medicini, 
zatrjuje, da je psihiatrija sicer nje
gova stroka, vendar pa ga politika 
še vedno nadvse zanima in mika. 

TEDNIK: Dr. Predan, v vašem 
primeru bi rekli: od politike 
ponovno k stroki. 

Dr. Janko Predan: "Pravzaprav 
vse svoje življenje nisem razlikoval 
stroke od politike, vseskozi me je 
zanimalo oboje, saj odkar vem za
se, sem se ukvarjal tudi s politiko. 
Sedaj sem se po štiriletnem man
datu kot profesionalni politik in 
poslanec v državnem zboru resni
čno vrnil v stroko. Nikoli pa se ni
sem povsem ločil od nje in svojih 
pacientov, tudi v obdobju, ko sem 
se poklicno ukvarjal s politiko, saj 
sem imel v času poslanskega man
data vsak ponedeljek ambulanto. 
Tako sem ohranjal kondicijo tudi 
na strokovni ravni in vesel sem, da 
mi je bilo to omogočeno." 

TEDNIK: Vas profesionalna 
politika, v njene vode ste zašli 
kot kandidat na listi Zelenih, še 
vedno mika in zanima? 

Dr. Janko Predan: "Politika me 

je vedno mikala in me še mika. 
Tudi kot zasebnik bom skušal še 
naprej delovati v politiki, verjetno 
pa ne več na profesionalni ravni." 

TEDNIK: V svojem štiriletnem 
mandatu ste se kot poslanec 
državnega zbora zavzemali za 
številna področja, tudi takšna, ki 
so pomembna na lokalnem 
območju, vendar pa je bilo vaše 
najpomembnejše prizadevanje, 
da bi spravili na svetlo zakon o 

D r . J a n k o P r e d a n v s v o j i 
n e k o l i l < o d r u g a č e u r e j e n i 
o r d i n a c i j i v t r e t j e m n a d 
s t r o p j u n e k d a n j e g a b i s 
t r i š k e g a h o t e l a . 

F o t o : VT 

legalizaciji prostitucije. Kako 
daleč je sedaj s tem? 

Dr. Janko Predan: "Mislim, da 
ta zadeva ni bila najpomembnejša 
v mojem poslanskem mandatu, go
tovo pa najodmevnejša. Zakon o 
legalizaciji prostitucije se trenutno 
piše, "podedoval ga je", če lahko 

tako rečem, kolega poslanec LDS, 
ginekolog dr. Aleksander Merglo. 
Kolikor sem seznanjen, moje delo 
nadaljuje in upam, da bo zakon že 
v tem letu prišel v parlamentarno 
proceduro." 

TEDNIK: Kaj bi v Slovenski 
Bistrici trenutno naredili, če bi 
bili župan občine? 

Dr. Janko Predan: "Naredil bi 
troje, to sem nekje že izjavil. Kot 
prvo bi vsem občankam in obča
nom naše občine omogočil zdravo 
pitno vodo. Drugo, kar bi naredil, 
če bi bil župan, bi dal zgradid čis
tilno napravo in kolektor za mesto 
Slovenska Bistrica in tako razbre
menil povirje potokov Bistrica ter 
Ložnica in tudi reke Dravinje. In 
tretje - saniral bi Dravinjsko 
dolino, tako da reka Dravinja ne bi 
več poplavljala. Seveda bi se lotil 
tudi ureditve mestnega jedra, 
poskrbel bi za ozelenitev Trga 
svobode in mogoče še kaj." 

TEDNIK: Pa se od političnih 
ambicij vrniva k stroki. Ste spe
cialist psihiater in se v glavnem 
ukvarjate z boleznimi odvisnosti. 
Sem sodita v prvi vrsti alkohol in 
droge. Kako je s tem v slovenje-
bistriški občini? 

Dr. Janko Predan: "Menim, da 
na območju slovenjebistriške 
občine alkoholizem ne narašča, 
temveč je ostal na ravni zadnjih 
desetih let. Pri tem pa bi le omenil, 
da narašča ženski alkoholizem, kar 
je posebej hudo. Veliko težje je, če 
pije doma mama kot oče; seveda 
tudi očetovega alkoholizma ne 
smemo prezreti, oboje pa je po
gosto vzrok številnih problemov 
tako v družini kot družbi. Vendar 
je za družino posebej hudo, če pi-
jeta kar oba. Žal se to tudi na
jvečkrat dogaja. Glede drugih ne
dovoljenih ali ilegalnih drog je 
Slovenska Bistrica v slovenskem 
povprečju, nič več in nič manj. 
Droga je dostopna kjerkoli in 
kadarkoli, če le imaš denar, tako v 
Slovenski Bistrici, na Ptuju, v 
Mariboru ter drugje in žal vse po
gosteje tudi že na slovenskem 
podeželju." 

TEDNIK: V svojem življenju 
ste bili že marsikje: rojeni 
Slovenjebistričan, gimnazijo ste 
obiskovali v Mariboru, študirali v 
Ljubljani, prvo službeno mesto 

na Ptuju, nato v Mariboru ter v 
Slovenski Bistrici in zadnja štiri 
leta v Ljubljani. Sedaj ste se 
ponovno vrnili v Slovensko Bis
trico. Je to vaše življenjsko popo
tovanje sedaj končano? 

Dr. Janko Predan: "O tem 
nisem povsem prepričan. Pač se 
rad selim in spoznavam domači in 
seveda tudi tuji svet. Vedno pa se 
rad vračam v Slovensko Bistrico in 
sem ponosen, da sem meščan tega 
mesta in občan te obširne občine. 
Menim pa, da sem v svojem 
življenju vendarle doprinesel 

nekaj dobrega obema, tako mestu 
kot občini. Skratka povedal bi rad, 
da sem srečen, da sem Bistričan." 

TEDNIK: Ob koncu samo še 
vprašanje: ste imeli pri prehodu 
v zasebništvo v svoji stroki veliko 
problemov? 

Dr. Janko Predan: "Seveda so 
bili problemi, zlasti z dodelitvijo 
koncesije. Na srečo pa se je 
končalo tako, da ima moja ambu
lanta stoodstotno koncesijo, kar 
pomeni, da vsi tisti, ki so 
zdravstveno zavarovani z ob
veznim in dodatnim zavarovan

jem, lahko v moji ambulanti koris
tijo vase moje storitve brezplačno 
oziroma jih plača Zavod za 
zdravstveno zavarovanje, storitve 
izven že omenjenega programa 
zdravstvenega zavarovanja pa 
morajo pacienti plačati sami. 
Kljub vsemu pa vem, da sem se 
prav odločil, ko sem sklenil, da se 
osamosvojim, saj prihajajo v mojo 
ambulanto ne samo domačini iz 
slovenjebistriške občine, temveč 
tudi iz Maribora, Ljubljane ter od 
drugod - tudi iz Trsta." 

V?cfa Tepofovec 

LENART / VELIKA PRIDOBITEV MATIČNE KNJIŽNICE 

l%wf|JoNr sobo nared 
M a t i č n a k n j i ž n i c a Lenart j e e d i n a p o k l i c n a k u l t u r n a u s 
tanova v tej o b č i n i . D o l g a leta se j e u b a d a l a s prece j šnjo 
p r o s t o r s k o s t i s k o , t a k o da so i m e l i knj ige n a l o ž e n e vse
povsod, c e l o po p i s a r n a h i n v k let i . A zdaj j e r a h l o bol je , saj 
j e o b č i n a Lenart poskrbe la za razširitev prostorov. P o od-
sel i tv i Centra za s o c i a l n o d e l o v novo zgradbo Delovno-var-
s tvenega centra v Lenartu so dobi l i nekaj prepotrebn ih 
kvadratn ih metrov v d r u g e m nadstropju zgradbe v Nikov i 
u l i c i v Lenartu , za o b č i n s k o zgradbo. 

Lepo so prebelili in uredili tudi 
ostali del knjižnice, ki je bil te
meljite obnove zares potreben. 
Zdaj se bralci in delavci knjižnice 
dobro počutijo, med najbolj zado
voljnimi pa so predvsem najmlajši 
Lenarčani. Knjižnici je namreč 
uspelo urediti posebno pravljično 
sobo, v kateri ni dolgčas. Gneča je 
precejšnja, saj se mladi radi 
napotijo v knjižnične prostore, 
kjer poslušajo pravljice in še kaj. 
Malčki upajo, da bodo sobo v do-
glednem času še razširili in da bo 
tudi oprema sčasoma najsodob
nejša. 

Lenarška matična knjižnica pa 
poskuša nadaljevati še eno poslan
stvo, namreč prirejati občasne 
razstave. V preteklosti so jih 
pripravili kar nekaj, zlasti o 
preteklosti Lenarta in o nekaterih 
podobnih domoznanskih temah. 
Občasne razstave so veliko pris
pevale k boljšemu poznavanju 
domačega okolja, med drugim so 

predstavili tudi nekaj pomembnih 
ljudi, ki so živeli v Lenartu in 
Slovenskih goricah in soustvarjali 
zgodovino. Knjižnica bo to prakso 
nadaljevala, veliko pa si obetajo od 
celovitejših prostorskih rešitev. Ni 

namreč skrivnost, da imajo že od 
leta 1991 v predalu načrte za 
dograditev prizidka, v katerem bi 
našel prostor tudi domoznanski 
del ustanove, ki se je v Lenartu 
uveljavila in potrdila. Naložba bo 
terjala precej denarja, prizidek pa 
bi lahko gradili tudi etapno in 
seveda s pomočjo ministrstva za 
kulturo. Omenjajo leto 1999, ko bi 
morda resne priprave že lahko 
začeli. Drugače se matični 
knjižnici iz Lenarta ne obetajo 
boljši časi. 

Besedilo in posnetek: 
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Začeli pa so tudi organiziranje 
mladine, ustanoviti so po dva od
delka dečkov in deklic, pa tudi 
po en oddelek moškega, žen
skega in obrtnega naraščaja. 

Iz tega je mogoče sklepati, da 
so v Sokol pritegnili tudi nekaj 
obrtnikov. zlasti mlajših, 
pridružilo pa se mu je ceto nekaj 
delavstva (ki pa je bito v Lenartu 
zelo skromno, saj industrije 
razen usnjarne ni bilo). Malo pa 
je bito članov iz "intelektualnih 
krogov". V društveni kroniki to 
razlagajo precej enost-^ansko -
namreč nekoliko je pretirana 
ocena, da naj bi kmečkega 
človeka privabila v Sokol pred
vsem rdeča srajca in prijetno 
ozračje, ki je vladalo v sokolskih 
vrstah. Bolj bo držalo, da so pre
prostejši ljudje, tudi kmečki fan
tje, radi zahajali na družbene 
prireditve, ks jih tudi v Lenartu ni 
manjkalo. 

Nasploh je bila organizacija 
družabnih prireditev - tudi 
enostavnih veselic - ena 
pomembnejših opravil, čeprav 
niso pozabljali tudi na strokovno 
delo in na pouk telovadbe. Sok-
olska dejavnost v telovadnici se 
je torej vendarle razvita, v 
bistveno drugačnih pogoj ih in 

razmerah kot pred 1. svetovno 
vojno. Med samo vojno praktično 
ni bito nobenih aktivnosti, pred 
vojno pa tudi tenarški Sokol ni 
imet primernih prostorov 
(telovaditi so v prostoru pri 
gospodarskem poslopju dr. Mi
lana Goriška). Ne smemo pa tudi 
pozabit i , da je bilo di jakom v 
avstro-ogrski državi pre
povedano biti član Sokola. 
Učitelji in profesorji pa so tvegati 
zamero pri oblasteh in celo 
oznako "politično sumljiv", če so 
jih odkril i. 

Sokolska telovadba v Avstriji je 
bita razvojno zgodovinsko, 
polit ično in gmotno torej stvarno 
odvisna od zunanjih dejavnikov. 
Brž ko so odpadle zunanje ovire, 
ko so se po razpadu Avstrije 
spremenile st\'arne možnosti, so 
čez noč odpadle tudi vse subjek
tivne, tako imenovane "konserva
tivne zavore""*^. Teh pa je glede 
na socialni, politični in demograf
ski položaj v Lenartu nekaj še 
ostalo, tako da je Sokol naletel 
na pogoste ovire. 

Posebnih generacijskih konflik
tov ni bilo, so pa leta 1926 us
tanovili oddelek "starejših bra
tov", ki so ga v glavnem 
sestavljali tisti člani Sokola, ki so 
telovaditi že pred vojno. Pos
topoma so mlajšim članom zau
pali nekaj odgovornejših nalog. 

Posamezni vplivni člani Sokola 
so bili deležni nizkih udarcev. 
Najlepši primer za to je nadučitetj 
Kopic, ki je v Lenartu opravil 
pomembno narodno poslanstvo. 

na koncu pa osamljen, potrt in 
osramočen odšel v pokoj. V šol
ski kroniki je o svojem odhodu v 
pokoj tudi sam napisat nekaj 
zanimivih vrstic. Med drugim je 
zapisal: "Glavni vzrok gonje proti 
meni , katera se je končala zame 
na zelo sramoten način pri 
PoverjeniŠtvu v Ljubljani, je bil 
nakup nemške šole in 
društvenega doma s strani 
Glavne (mislil je Glavno hranil
nico, op.p.) . Čudim se, da 
narodnjaki naše stranke niso 
ganiti prsta niti v strankin, niti v 
moj prid in zadoščenje. Število 
pravih prijateljev iz demokratske 
stranke se je krči lo, iskalo se je 
stikov glede polit ičnega mišljenja 
in možnosti jako dvomljivimi Šen-
tlenarčani in to je bit vzrok, da 
sem odkril "odhodnico", kajti 
nisem hotet stiskati rok in 
poslušati mogočih hvalospevov 
iz ust takih ljudi. Brez pompa 
sem prišel, brez pompa odšel. 
Nehvatežnost Je plačilo v tej 
solzni dolini.""^ Kopic je očitno 
ostal brez podpore, zato je tudi 
tako čustveno odreagiral. 

Ko že govorimo o šolstvu in 
upokojitvi znanega nadučitelja 
Radoslava Kopica, moramo 
omeniti, da so v Lenartu leta 
1922 poleg osnovne ustanovili 
še meščansko šolo. Povojne 
neurejene razmere, nezainter-
esiranost staršev, pa tudi slabo 
predhodno znanje iz osnovne 
šole so povzročil i, da je lenarška 
meščanska šola vse tja do teta 
1927 rahala med življenjem in 

životarjenjem. Obiskovalo jo je 
malo dijakov (v začetku samo 
27) in nato je trajalo kar nekaj tet, 
da so jo ljudje vzeli za svojo. 
Zagotovo pa je tudi meščanska 
šota iz Lenarta odigrala izjemno 
pomembno vlogo pri pros-
vetljenju stovenskogoriškega 
podeželja, dvigu kulture in 
splošne razgledanosti ter znanja, 
njeni siušatetji pa so nadaljevati 
šolanje v Mariboru ali Ljubljani^''. 
Kronisti ne pozabijo omenit i , da 
se je prav s pomočjo meščanske 
šote v Lenartu dvignila "izo
brazbena raven naših ljudi nes-
luteno ter so kasnejše nižje gim
nazije fundirale prav na dobrem 
glasu, ki g a j e ustvarita ta šola"'*^. 
Pobudo za ustanovitev meščan
ske šole je dala občina Sv. Le
nart v Slovenskih goricah že leta 
1921, ko je ocenita, da je takšna 
ustanova za Slovesnke gorice 
prepotrebna. Od pristojnih 
oblasti je sicer dobita jamstvo, da 
ji bodo pomagati pri pokrivanju 
stroškov, pouk pa naj bi potekal 
v zgradbi, ki ga je z vsem inven
tarjem odkupita Glavna hranil
nica Lenart od Schulvereina 
(telovadnico pa izročita v upo
rabo Sokolu, op.p.). Okrajni zas-
top te prošnje občine Lenart ni 
upoštevat - celo odklonil i so jo. 
Zato se je občina obrnila na 
Glavno hranilnico (ta je imela 
sedež v sedanji zgradbi re-
stavracije_ Grozd), naj ji po
maga"*^. Želeli so, da bi Glavna 
hranilnica prepustita občini za 
potrebe novoustanovljene 
meščanske šole zgradbo Schul
vereina in to brez najemnine. Za 
ostale stroške pa so izračunali 
20.000 dinarjev letnih stroškov. 
Te bi občina brez najemnine 
z m o g l a ^ . Zaradi interesov 
širšega območja je lenarška 

Glavna hranilnica tej prošnji us
tregla m dala meščanski šoti na 
razpolago zgradbo z opremo na 
Rujsk i Plačevala je davek, 
stroške za dimnikarja in skrbela 
za popravilo (vzdrževanje) 
zgradbe. Za to pa je Glavna hra
nilnica terjala svojega zastopnika 
(člana, op.p.) v Upravnem od
boru nove meščanske šole. Tak
ratna občina se je s tem strinjala, 
tako da je teta 1922 lahko prišlo 
do že omenjene ustanovitve 
MEŠČANSKE ŠOLE LENART. 

Vse svoje obl jube in obveznosti 
je Glavna hranilnica Lenart 
izpolnjevala polnih 15 tet, to je še 
teta 1932, ko se je občina Lenart 
poveča za bivšo občino Sp. 
Porčič in bivšo občino trg. Sv. 
Trojica v Slovenskih goricah. 
Zaradi večjega števila davk
oplačevalcev so se bremena 
občine zmanjšala. Kljub temu pa 
tudi s posebnimi odtoki Kraljeve 
terenske uprave z dne 24. aprila 
1934 in z odlokom Ministrstva za 
prosveto z dne 29. januarja 1935 
status šote ni bil urejen, oba od
loka sta bila zelo splošna in nista 
omenjata vprašanja financiranja 
lenarške meščanske šole. Ker v 
tem obdobju Glavna hranilnica v 
Upravnem odboru ni imela svo
jega zastopnika (kot je bito dogo
vorjeno ob ustanovitvi šole leta 
1922), je pisno opozorita občino 
in šolski upravni odbor, da za
hteva od 1. aprila 1937 dalje za 
uporabo zgradbe, opreme in 
zemljišč najemnino in to v višini 
18.000 dinajrev tetno^^ Na
jemnina se je zadeta tudi vodstvu 
šole primerna. Glavna hranilnica 
je bila ceto pripravljena vse sku
paj prodati, vendar občina Lenart 
tega bremena ni bila pripravljene 
prevzeti. 

OPOMBE 
Teply, str. 505. 

'̂̂  V osrednji Sloveniji je bita pn 
ustanavljanju Sokolov odloči lna 
Tyrševa ideologija, na Štajer
skem pa predvsem boj zoper 
nemškutarstvo in varovanje 
slovenske narodnosti. Na Štajer
skem so Sokolska društva nasta
jala od teta 1904 datje. 

®̂ Sokolsko društvo Lenart 
1908 -1938 , Kamnik 1938. 

Isti vir. 
^° Poročevalec kritizira ob

stoječo vodilno občinsko garni
turo s pr ipombo, "da imajo se 
drugi ljudje pri tej reči tudi 
odloči lno besedo. Menda ja 
nismo na Turškem, kjer paše de 
tajo, kar hočejo," zaključuje 
poročevalec Slovenskega 
gospodarja, 

V arhivih Južnega Sokola 
piše, da je bit cesarsko-kratjevi 
namestnik nekaj časa proti "rdeči | 
košulji" in jo je odobri l šele, ko se 
je prepričal, da je dovoljena tudi 
na Češkem. Z ustanovitvijo 
Slovaške sokolske zveze leta 
1905 so pravila o enotnem kroju 
veljala za vsa društva. O teh so 
članstvo obveščata glasila, pred
vsem Slovenski Sokol. Člani 
Sokola so običajno nastopati v 
modrih triko hlačah in belih maji
cah, članice v mornarskih 
bluzah, širokih krilih in črnih 
nogavicah (obširneje o tem piše 
Sergej Vrišer v razpravi Kroji 
slovenskega sokolstva in or-
lovstva med letoma 1863 - 1941. 
Sokolska pokrivala so se že s 
praviti Južnega Sokola v Ljubljani 
imenovala "čikoš", izvor pa naj bi 
imela v češki modi , kamor jih je 
zaneslo iz noše madžarskih 
pastirjev Čikošev. 

^ Slovenski gospodar 
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P O MASIH KRAJIH 
S E M T E R T J A - PO NAŠIH OBČINAH 

Prenušh gostoljubna Trnovska vas 
P o dobrih dese t ih Idlometrih vožnje iz Ptuja proti Lenartu i 
srečamo Trnovslco vas . Če s m o n a m e n j e n i naprej , je n e 
dož iv imo liot pravo s trnjeno nase l je in še središče obč ine 
D e s t m i k - Trnovska vas povrhu. Komaj nas prometni znak; 
opozori na Trnovsko vas, s m o že v n j e n e m središču, n e k a j . 
metrov naprej pa, ko zape l jemo v desn i ovinek, se že skrije 
n a š e m u pog ledu . Kakega posebnega doživetja n a m b e ž n o 
srečanje z vasjo ne nudi , n e k o l i k o bolje vas in njene prebi
valce s p o z n a m o , če pobrskamo po njej in njeni oko l i c i , na! 
ravninskem de lu posejani s polji i n travniki , na hribovitem! 
pa z gozdovi . \ 

Trnovska vas je precej 
razloženo naselje. Krajevni lek
sikon govori o dveh ločeno 
strnjenih delih vasi ter več 
razpršenih domačijah. Novejši 
del Trnovske vasi je strnjen oko
li cerkve sv. Bolfenka, postavlje
ne leta 1789. Razpršene kmetije 
dajejo slutiti, da so bila to nekoč 
bogata zaokrožena kmetijska 
gospodarstva. Kakšna je danes 
lastniška struktura, govori pri
sotnost velikega ograjenega dvo
rišča Kmetijskega kombinata in 
strojev na njem, zgodbe 
današnjega časa pa so povezane 
tudi z mnogimi denacionaliza-
cijskimi zahtevki. 

Turist ične gostoljubnosti v 
Trnovski vasi ni opaziti, dobro
došlice vam ne izreče nobena ta
bla in prav nič ne kaže, da bi vas 
kot obiskovalca želeli vsaj nekaj 
časa obdržati v vasi. V središče 
Trnovske vasi vas pripelje črna 
cesta, torej pred kratkim 
položen, gladek asfalt. Pešci so v 
središču vasi pred gostim tran
zitnim prometom zavarovani s 
pločniki, urejena je tudi javna 
razsvetljava. Cerkev sv. Bolfenka 
je rumeno fasado dobila pred ne
kaj leti, saj je videti še precej 
sveža. K cerkvi navidezno sodi 
večje poslopje, ki pa po temelji-
tejšem pogledu pove, da je bil 
nekoč v njem trgovski lokal, 
danes pa sameva in ječi pod zo
bom časa. Tako postane mnogo 
bolj razumljivo, da k urejeni cer
kvi sodita vzorna objekta prek 
ceste, ki ju lahko mirno uvrsti
mo med najlepše objekte v vasi. 
Seveda ne smemo pozabiti 
povsem novega zdravstvenega 
doma, ki s svojo belino izstopa iz 

barvne monotonosti in neživah-
nosti kraja. Največja zgradba v 
središču vasi je nekdanja šola, ki 
danes gosti v pritličju trgovski 
lokal, v nadstropju pa med dru
gim občinsko upravo, kar s 
pročelja naznanja občinska zas
tava. 

V desno, proti Vitomarcem, 
najdemo novo, nizko zgradbo 
osnovne šole, kulturni dom, 
obnovljeno poslopje Kmetijske 
zadruge, star stanovanjski blok 
in že omenjen ograjen sedež 
Kombinatovega kmetijskega po
sestva. Po še nekaj zasebnih sta
vbah se vas, po luknjasti asfaltni 
cesti, hitro izteče v prostranost 
melioriranega in rodovitnega 
polja pesniške doline. 

Trnovskovaško pokopališče je 
na lepi, visoki, legi, ki je 
pravzaprav edina točka, s katere 
je mogoč celovit pogled na vas in 
gotovo ni bila izbrana nakl
jučno. Na robovih pokopališča 
rastejo več metrov visoke in že 
precej stare ciprese, med grobovi 
je posut drobljenec, kapela in 
obenem mrliška vežica na vrhu 
pokopališča pa je bila pred krat
kim obnovljena. Do zadnjega 
počivališča vodi asfaltna cesta, ki 
pa se nekako izgubi v kupih 
zemlje, gramoza ali ilovice, ki so 
iz nam neznanega razloga nasuti 
pred začetkom njenega vzpona. 
Pred vhodom na pokopališče je 
zabojnik za smeti, kljub temu pa 
pogled prek ograje pokopališča v 
gozdu odkrije marsikateri osta
nek sveče. 

Pogled nekoliko širše okolice 
Trnovske vasi je dokaj klavrn. V 
gozdu ob cesti na Bišečki Vrh 
najdemo odlagališče odsluženih 

štedilnikov, skoraj vso pot pa ob 
cesti opažamo ostanke sodobne
ga časa. Ko pogledamo pa raztre
senih domačijah, vidimo na dvo
riščih neverjetno število 
odpadnih avtomobilskih karose
rij. Iz tega lahko sklepamo, da se 
je era slovenskega avtomobiliz
ma začela prav v Trnovski vasi 
oziroma njeni okolici. Začuda 
na višje ležeči okolici občinskega 
središča ne najdemo večjega šte
vila vinogradov; sicer je res ne
kaj mladih nasadov, več pa sko
raj zapuščenih. Med nekaj novi
mi zgradbami je vrsta takih, ki 
so že ali bodo kmalu klonile pod 
težo časa. Obiskovalec dobi 
občutek, da je bilo nekoč v teh 
krajih več življenja kot danes. V 
sicer lepi naravi neprijetno pre
senetijo številni kupi odpadnega 
gradbenega materiala, tu in tam 
znamenja začetega in nedo
končanega posega v naravo, kot 
bi tistega, ki je delo začel, nekaj 
pregnalo. Edino prijetno spo
ročilo, ki ga obiskovalec doživi v 
okolici Trnovske vasi, je lično 
urejene smerokaz in obenem va
bilo v Sovjak. 

Sama Trnovska vas in njena 
okolica sta z vidika gostol
jubnosti zagotovo neizkoriščeno 
območje. Naključnega obisko
valca razen z naravno lepoto ne 
navdušita z ničimer, kar bi ga še 
kdaj vabilo v te kraje. Ni nobe
nega sporočila o morebitnih tu
rističnih kmetijah, razen redkih 
izjem ni navzven vidnih 
uspešnih kmetij, ni tudi za Slo
venske gorice značilnih 
počitniških hišic, ki v odročne 
kraje vendarle vračajo nekaj 
življenja. Morda se obiskovalec 
moti, vendarle pa se ne more 
znebiti občutka, da življenje nad 
Trnovsko vasjo teče počasi, mor
da prepočasi, da bi lahko ujelo 
tempo sedanjosti in izziv pri
hodnosti . 

KAJ MENUO 
DOMAČINI 

Mirko Roškar iz Biša: "Na 
splošno me v našem središču nič 
posebej ne moti. Morda bi mora
li bolje urediti občinsko stavbo 
in njeno okolico. Potrebno bi 
bilo nabaviti koše, saj sedaj po 
jarkih pobiramo odvržene smeti. 
Za lepši videz centra občine bi 
bilo potrebno urediti tudi bivšo 
trgovino ob cerkvi. Sicer pa me
nim, da se veliko več za razvoj 
t renutno dela na Destrniku kot v 
Trnovski vasi." 

Marija Maguša iz Sovjaka: 
"Moti me predvsem prehitra 
vožnja po naših slabih cestah. 
Trud imo se, da bi bilo vse lepo 
in urejeno in menim, da je dobi
lo občinsko središče v treh letih 
delovanja občine lepšo podobo. 
Vsekakor pa menim, da bi se 
ljudje morali bolj držati reda." 

Marija Zoreč iz Trnovskega 
Vrha: "Menim, da premalo 
skrbimo za urejenost našega 
okolja. Moti me, da v Trnovski 

P a n o r a m s k i p o g l e d n a T r n o v s k o v a s . M o r d a b o d o n e k a j b a r v n e s v e ž i n e k r a j u ' 
p r i n e s l e n o v o g r a d n j e 

N e p r i j e t e n p r i z o r v g o z d u o b c e s t i n a B i š e č k i V r h 

vasi n imamo otroškega vrtca in 

osemletke. Menim, da se s prido

bitvijo občinskega središča zade

ve niso bistveno spremenile na 

bolje. Srečni pa smo, da imamo v 

Trnovski vasi nov zdravstveni 

dom, zdravnika in zobozdravni

ka." 

Tatjana Mohorko 
Jože BraiH 

Ker je vse, kar vidimo na 
terenu, težko opisati na 
omejenem časopisnem 
prostoru, bomo svoje vtise o 
obiskanih krajih izrazili tudi 
s številčno oceno. Z ocena
mi od ena do deset bomo v 
obiskanih krajih ocenjevali 
splošni vtis, urejenost kraja, 
pokopališče, urejenost cer
kve in drugih osrednjih ob
jektov, urejenost občinske
ga ali krajevnega sedeža ter 
turistično-informativno 
označbe. 

Trnovsko vas z bližnjo 
okolico smo po opisanih 
merilih ocenili z oceno 5,5. 

C e s t a p r o t i V i t o m a r c e m j e p r e c e j l u k n j a s t a 

K a p e l a i n m r l i š k a v e ž i c a j e b i l a p r e k k r a t k i m 
o b n o v l j e n a M i r k o R o š k a r M a r i j a M a g u š a ; 

M a r i j a Z o r e č 
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O R M O Ž / NA OBISKU V TOVARNI SLADKORJA 

Ker/ se pozimi dogcr/a v fovarnf ? 
Tovarna s ladkorja stoji na s a m e m robu O r m o ž a . Ve l iko j 
ljudi j e zapos len i l i v njej , vsak dan s l a d k a m o s tukaj pre
d e l a n i m s ladkorjem in vendar le redki vedo, k a k o d iha to- i 
varna p o z i m i . Zan imivo j e n a m r e č to , da tovarna prede lu-
je p e s o le dobre tri m e s e c e v le tu , preosta l i č a s pa rafini-' 
rajo č is t i surovi trsni s ladkor , nato pa stroji stojijo. j 

Tehnični direktor tovarne 
Zdravko Zadravec je povedal, da 
je optimalni čas za predelavo 
pese od oktobra do sredine no
vembra. Predelava pese traja vsa
ko sezono le od 90 do 100 dni. 
Zaradi omejene sposobnosti 
pese za skladiščenje se mora pre
delava zaključiti s koncem leta. 
Po kampanji, v kateri vsi delajo s 
polno paro, nastopi čas remonta. 
V tem času potekajo v tovarni 
vse splošne in fmančno-komer-
cialne aktivnosti. Zelo pomem
bna aktivnost je zagotavljanje 
surovine. Zato ima tovarna 
službo, ki sklepa pogodbe s pri
delovalci pese in jim strokovno 
pomaga pri pridelavi ter orga
nizira spravilo pese. V poletnih 
mesecih organizira odvzem 
vzorcev zemlje s parcel, na kate
rih se namerava sejati naslednjo 
pomlad. V pedološkem laborato
riju izvedejo analize vzorcev po 
posebni metodi E U F , ki pokaže 
razpoložljive hranljive snovi v 
zemlji. Nato strokovne službe iz
delajo navodilo za gnojenje in 
apnjenje. Laboratorijska služba 

izvaja vse leto kontrolo prodaja
nih produktov in ima vsa 
pooblastila za izvajanje eko
loških analiz za potrebe tovarne 
in drugih naročnikov. 

Izven kampanje se ukvarjajo 
tudi s pridelavo semena sladkor
ne pese. Tega je treba vedno več, 
saj mora tovarna, če želi prežive
ti, povečati predelavo in doseči 
pridelavo sladkorne pese na 
10.000 hektarjih. Sladkor se v 
času kampanje polni v silose, 
nato pa vse leto v eno- in 50-kilo-
gramske vreče. Lani so spakirali 
in odpremili skoraj 64.000.000 
kilogramov sladkorja. Del 
sladkorja dostavijo kupcem tudi 
sami. 

Pri predelavi pese nastanejo 
tudi rezanci, ki jih spravljajo v 
vreče in jih velik del skladiščijo 
za prodajo v spomladanskih me
secih. Po kampanji potekajo dela 
pri kompostiranju zelenega 
odpada in čiščenje v kampanji 
zbranih odpadnih vod na čistilni 
napravi na lagunah. V mrtvi 
sezoni je pomembna aktivnost 
tudi izobraževanje delavcev, ki 

se morajo pred novo kampanjo 
seznaniti z vsemi novostmi. 

Največje delo pa je seveda re
mont. V tovarno je vgrajenih 
5.500 ton različne tehnološke 
opreme vseh vrst, 55 kilometrov 
cevovodov, 160 črpalk, preko 
1000 večjih elektromotorjev s 
pripadajočo elektroopremo in 
preko 200 kilometrov kablov. 
Vgrajenih je na tisoče kosov 
različnih ventilov in zapornih 
organov, desetine regulacijskih 
krogov. Vso to opremo je treba 
po vsaki predelavi najprej izp
razniti in očistiti, nato pa razsta
viti, popraviti in pripraviti za 
naslednjo predelavo. Remont iz
vajajo delavci vzdrževanja in 
tehnološki delavci. Slednji imajo 
dva poklica, in sicer v času pre
delave tehnološkega in za čas re
monta poklic kovinarja. Tovar
na bo letos napolnila 19 let in 
zato zahteva iz leta v leto več 
vzdrževalnih del. Vsako leto 
vložijo v opremo in obnovo ok
rog 2,5 milijona nemških mark. 
Večino dela ob teh investicijah 
opravijo delavci tovarne. 

KAKO NASTAJA 
SLADKOR 

Peso najprej umijejo, odstrani
jo travo in kamenje, nato pa jo 
posebni stroj nareže na rezance, 
ki jim s pomočjo tople vode 

R a z l i č n e n i a n s e b e l e g a s l a d k o r j a 

izlužijo sladkor. Nastane 
sladkorna raztopina, ki poleg 
sladkorja vsebuje še obilico nes-
ladkorjev. Temen, grd sok z von
jem po pesi je neprimeren za iz
delovanje sladkorja, zato ga očis
tijo: najprej mehansko, nato pa 
kemijsko s kalcijevim hidroksi
dom in ogljikovim dioksidom. 
Na koncu dobijo očiščen redki 
sok. Z izparevanjem vode nasta
ne gosti sok, ki vsebuje okrog 70 
odstotkov suhe snovi, od tega 
čez 90 odstotkov saharoze. Iz 
gostega soka pridobivajo sladkor 
s kristalizacijo. V ormoški tovar
ni uporabljajo 3,5-stopenjsko 
shemo kristalizacije. 

V posebnih posodah pod va
kuumom odparevajo vodo, v 
njih ostaja sladkor in v določeni 
fazi, ko pridejo pri koncentraciji 
sladkorja do točke prenasičenja, 
prične sladkor kristalizirati sa
modejno ali pa na vnesenih kris
talnih jedrih. Ko so kristali do
volj veliki in posode dovolj pol
ne, aparat ustavijo in spustijo 
maso v hladilnike. Nato gre 
sladkor na centrifuge s siti, kjer 
na sitih ostaja sladkor, odteče pa 
matični sirup; tega uporabijo za 
drugo stopnjo kristalizacije. 
Sladkor, ki se izloči na drugi 
stopnji, stopijo in ga vrnejo na 
prvo, tako da dobijo čim čistejši 
sladkor. Isto ponovijo na tretji 
stopnji. Na vsaki stopnji je 
sladkor bolj bel. Sirup iz te 
stopnje je že tako nečist, da ga 
lahko uporabijo le še za dodatek 

k rezancem in nastane bogata in 
kvalitetna živinska krma, ali pa 
za proizvodnjo alkohola. To je 
melasa. 

Sladkor, dobljen na prvi 
stopnji, s sit preko transportnih 
elementov spravijo v sušilnik, ki 
je narejen tako, da se v prvem 
delu sladkor suši, v drugem pa 
ohladi na temperaturo, primer
no za skladiščenje. Sladkor skla
diščijo v silosih. 

RAFINACUA 
SUROVEGA 
SLADKORJA 

Kampanja zaradi narave pese 
traja zelo omejen čas, zato so 
pred leti zaradi izboljšanja pro
duktivnosti delavcev in pokri
vanja slovenskih potreb po 
sladkorju ter v smislu priprave 
na vstop v EU tovarno preuredili 
tako, da lahko rafinira surovi 
trsni sladkor. Zadnjih nekaj let v 
marcu in aprilu v tovarni poteka 
rafinacija surovega sladkorja, pri 
kateri pomaga večina zaposle
nih. Surovine za to rafmacijo 
prihajajo iz vsega sveta: Avstra
lije, Južne Amerike, Kube in 
raznih eksotičnih krajev, kjer 
uspeva sladkorni trs. V tovarno 
prihaja v razsutem stanju. Pre
delava je prirejena razmeram v 
tovarni. Surovi sladkor je svetlo 
rjave barve. Ker gre za polizde
lek, izpade prvi del predelave. 
Pri rafinaciji pa je postopek 
pojačan in razdeljen iz 3,5 v 5,5 

T e h n i č n i d i r e k t o r T S O 
Z d r a v k o Z a d r a v e c 

faz. Na koncu je produkt beli 
konzumni sladkor. Razlike med 
sladkorjem iz trsa in sladkorjem 
iz pese ni. Oba vsebujeta povsem 
identično saharozo. Razlika je le 
v nesladkorjih, ki spremljajo 
vsak sladkor in so pri pesi dru
gačni kot pri trsu. V primeru 
slabše kvalitete ima lahko 
sladkor vonj po pesi, po dušiko
vih spojinah, trsni sladkor pa ne 
oziroma ima vonj po ostankih iz 
trsa. Lani so v TSO iz nekaj več 
kot 25.000 ton surovega sladkor
ja predelali okrog 23.000 ton be
lega sladkorja. Surovi sladkor 
nastaja v revnih deželah, kjer si 
ne morejo privoščiti dragih stro
jev, in je namenjen za rafinacijo 
po vsem svetu. Letos te spomla
danske kampanje ne bo, ker ima 
tovarna prevelike zaloge 
sladkorja, morda bodo surovi 
sladkor predelovali jeseni ali pa 
za kakšno tretjo osebo. 

viki iciemenčič ivanuša 
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S pmdalom cfo rakete 
mli lektilm odgovornosti 
S e d e l a s e m v u d o b n e m n a s l a n j a č u i n televizija j e kot le 
redko privabila m o j o pozornost . B i l o j e tople floridske 
noč i , ko s e m se ukvarjala s seboj i n razmiš l ja la o stvareh, 
ki bi mi še l a h k o vzbudi le s trah. Ali vsaj dvom, da se 
n e č e s a bo j im al i n e u p a m počet i . 

Televizijski ekran je risal sli
ke. Padalcev, ki so izgubljaU tla 
pod nogami in padali v brezno 
sveta pod seboj. Mislim, da je to 
ena izmed reči, ki je ne bom 
počela. Gledati čez rob odprtih 
vrat letečega letala in se odriniti 
v globoki nič, debel nekaj kilo
metrov, v brezno zaradi razdalje 
zvodenelih barv, ki plava pod 
menoj. 

Dan kasneje. Brez televizije in 
naslanjača. Prava, resnična scena 
je pred menoj in uščipnila sem 
se, da preverim, ali ne sanjam. 
To je padalska cona. Kraj, kjer 
počnejo tisto, česar sama ne 
zmorem. Tukaj sem, da 
spoznam svoje meje. . . 

Vse se dogaja z izjemno nagli
co. Ljudje okoli mene ravnajo 
vrvi in zlagajo frfotajoče balone 
v majhne nahrbtnike. Ročk glas
ba mi ni bila nikoli posebej pri 
srcu. Sedaj polni prostor med 
nami in našimi odmaknjenimi 
svetovi, ko brez besed čakamo na 
isti vlak, da nas odpelje v nebo. 

Že nekaj časa ne verjamem v 
strahove. Strahovi smo mi. Pre
strašimo se, misleč, da so vama 
le domača tla. Da o zraku ne go
vorimo ... Pa smo le sami svoja 
strašila! V skrbi za svojo mehko 
sredico, kjer skrivamo bojazni 
do sveta, ki mu ne zaupamo, si 
nadenemo preplah namesto zau
panja in odgovornosti. Mar ni
sem prav taka tudi sama? Sedaj 
sem sicer tukaj. Odločena, da 
pogledam svoje dvome in 
raziščem lastne strahove. Videti 

hočem, kako deluje strah, ko mu 
verjamem in takrat, ko zaupam, 
da se bo vse, kar se lahko zgodi, 
obrnilo v mojo korist in dober 
prid. Takšen ali drugačen, prej 
ali slej. Ali so meje, ki jih gradi 
prestrašeni in nezaupljivi um, 
pregrada, ki me bo ustavila pred 
življenjem neskončnih raz
sežnosti, globin in sreč? Ne po
veličuj se, punca. Ne boš prva, ki 
bo skočila. Le ena izmed mno
gih sem bila. Pravzaprav izbra
nih dvajset padalskih potnikov v 
letalu, ki nas bo odvrglo v tre
nutku lansiranja rakete z nekaj 
kilometrov oddaljene vesoljske 
baze. Raketa gor s 13.000 km/h, 
mi pa dol z neprimerljivimi 200 
km/h. 

Intenzivni občutki so daljšali 
čas v neskončno. Sekunde so se 
zdele ure. Prijetni trenutek me
jnega doživetja je bila popolna 
svoboda. Končala se je, kot 
vedno v življenjii, z novim is
kanjem tvganja. Čar užitka je v 
dotiku trenutka, za katerega ni
koli ne veš, kako se bo končal. 
Živeti neskončno svobodo je, ne 
vedeti, kaj bo preinesel novi 
sončni žarek ali kaplja dežja, ki 
se me bo dotaknila. 

Bila sem sama. Odgovorna za 
trenutek in vse, ki mu bodo sle
dili. Nikogar na dosegu roke. 
Niti na daljavi, ko še beseda lah
ko prinese nasvet. Moje napake 
so bile moje bolj kot kadarkoli 
doslej. Sedaj in kasneje, ko se 
bodo imenovale posledice. 

To je bila moja prva izkušnja s 

padalom in samo ena izmed 
mnogih, kjer so me posledice ža 
na startu opazovale z velikimi 
očmi. Kot vsi vi sem stala na 
robu. Na robovih veliko situacij 
in odločitev. S padalom ali brez 

Dalo mi je misliti, kako učin
kovita pot učenja odgovornosti 
je padalstvo. Zavedati se, da ni 
možnosti prepisovanja ali izmi
kanja se odgovoru. Te razvade se 
nalezemo v šoli in vse preveč lju
di se je ne znebi do konca dni. 
Nori šport je ena tistih 
življenjskih si tuaci j , kjer se nez
nanje in slaba odgovornost 
plačata z življenjem. Štejejo le 
pravilni odgovori in stoodstotno 
opravljena, natančno ter dos
ledno izpeljana naloga od 
začetka do samega konca. Tam si 
ves svoj, prepuščen sebi in 
lastnemu znanju. Več ga bo, 
lažje bo srce in sproščen bo 
razum. 

In ne le znanje! Zavedanje, da 
je vse, kar se mi bo primerilo 
posledica mene same. Nikogar 
ne bo, ki bi mu lahko očitala, da 
me ni naučil, da ni pravočasno 
ukrepal ali je naredil napako. 
Tam sem le jaz in samo jaz. 
Sama. Stara dovolj, da sprejmem 
odločitev. Sposobna, da jo izpel
jem. In odločena, da jo končam, 
kot si želim. 

Nekje sem prebrala, da se reči 
ne dogajajo meni, ampak zaradi 
mene. Ko sem odprta do sveta, 
verjamem v svoje znanje in se ne 
bojim lastnih strahov, sem 
pripravljena, da uspem. Kjerkoli 
in kadarkoli. S padalom v zraku, 
na zahtevnem delovnem mestu 
ali v zakonu. Saj je vse odvisno 
od mene, mar ne? 

Nadaljevanje čez 14 dni 

Nagradno turistiino vprašanje 

N a f o t o g r a f i j i j e n a p i s n a 
p l o š č a , k i sponn in ja na p o p 
l a v o l e ta 1 5 6 7 in je v z i d a n a v 
e n o z e l o z n a n i h p t u j s k i h 
s t a v b , k je r j e d a n e s m u 
z e j s k o r a z s t a v i š č e . V i š i n o 
v o d e o b p o p l a v i n a k a z u j e 
č r t a n a p l o š č i . Foto: M . 

V celi Sloveniji se pričenja veliko 
spomladansko čiščenje okolja. Gre 
za projekt, ki doseže vrhunec ok
rog dneva zemlje, 22. aprila, in ki je 
sestavni del projekta "Moja dežela -
lepa, urejena in čista". 

V turističnem društvu Ptuj pa so 

v teh dneh pričeli pripravljati pro
gram turističnega tedna kot ses
tavnega dela praznovanja praznika 
mestne občine Ptuj, v okviru kate
rega letos prvič načrtujejo sodelo
vanje turističnih društev starih 
mest. Poudarek naj bi bil na pri
kazu starih obrti. Včeraj pa so se na 
seji upravnega odbora pogovarjali 
tudi o ocvetličenju starega mestne
ga jedra. Gre za akcijo, ki so jo po 
vzoru ptujskega turističnega 
društva povzeli tudi v nekaterih 
drugih okoljih. 

Kamnit renesančni portal, ki 
smo ga objavili pred dvema tedno
ma, se nahaja na stavbi v Krem
pljev! ulici 7 v Ptuju, kjer sta sede
ža okrožnega in okrajnega sodišča. 
Nagrado za pravilne odgovor pre
jme Suzana Golub iz Dražencev 58, 
2251 Ptuj. Česutamo! 

Stavba z napisno ploščo, ki spo

minja na poplavo iz leta 1567, je 
bila zgrajena leta 1551. Napis na 
njej pravi: "V letu 1567, na vseh 
svetnikov dan, je bila ta voda tako 
visoko narasla.' Višino vode ob 
poplavi nakazuje črta na plošči. 
Opasana z masivnim venčnim zi-
dcem in opremljena s puškarnica-
mi in topovsko ploščadjo, je varo
vala občutljivo točko, kjer sta se 
združila stolp in mestno obzidje, ki 
je vodilo do minoritskega samosta
na. Ko je stolp odslužil obrambnim 
namenom, so ga spremenili najprej 
v stanovanja in nato v muzejsko 
razstavišče. Po kateri stavbi 
vprašujemo? Odgovore pričakuje
mo v uredništvu Tednika, Raičeva 
ulica 6, do 27. marca. Nagrada za 
pravilen odgovor sta spominek in 
katalog turistične ponudbe Ptuja z 
okolico. 

^ . ^ i i ^ , ^ MG 

N A G R A D N O T U R I S T I Č N O V P R A Š A N J E 
Na k a t e r i s t a v b i v P t u j u j e v z i d a n a n a p i s n a p l o š č a , k i s p o 
m i n j a na p o p l a v o iz le ta 1 5 6 7 ? 



NASI KRAJI IN UUfUJM 
P T U J / POGOVOR Z VOJKO RAVBAR 

Povsod so feioM^ Slovenija ni noJtena iqenm 
Gostja e n a j s t e g a p tu j skega ž e n s k e g a večera j e b i la m a g . 
Vojka Ravbar, državna sekre tarka za e k o n o m s k e o d n o s e s 
tu j ino v min i s t r s tvu za e k o n o m s k e o d n o s e in razvoj Re
p u b l i k e S loven i je . M e d o b i s k o m v Ptuju se j e sreča la z 
n e k a t e r i m i p tu j sk imi d i rek tor i cami in se u d e l e ž i l a p o g o 
vora s p tu j sk imi ž e n s k a m i . 

"Moje delo je zelo natančno, 
raznoliko, zahteva veliko znanja 
in vztrajnosti, potrpežljivosti ter 
veliko sodelovanja z ljudmi v 
okviru ministrstva in zunaj 
njega ter je povezavo z delom na 
terenu, doma in v tujini. Veliko 
se srečujem z delegacijami iz 
podjetij in državnimi delegaci
jami ter s predstavniki med
narodnih institucij," je na kratko 
svoje delo povzela mag. Vojka 
Ravbar. Lahko rečemo, da je 
njeno delo prisotno povsod tam, 
kjer gre za meddržavne spo
razume ali za pogajanja z med
narodnimi gospodarskimi insti
tucijami ali grupacijami. Za 
nekatere je v bistvu že napol 
ministrica, saj je od njenih poga
jalskih sposobnosti še kako od
visna prihodnost Slovenije. V 
obdobju samostojne Slovenije je 
iz takšnih ali drugačnih razlogov 
moralo odditi že več ministrov, 
Vojka pa ostaja t rdno v sedlu. 
Ostaja prav zaradi svoje strok
ovnosti, zaradi tega, ker se na 
svoj posel zares spozna, ker ima 
izkušnje in se zaradi tega lahko 
tudi hitreje ter učinkoviteje do
govarja. Pri pogajanjih je trda, 
vztrajna, ne popušča, ničesar ne 
prepušča naključju. 

T E D N I K : Mag. Vojka Ravbar, 
se v politiki počutite ogroženo, 
glede na to da je vsaj v 

Sloveniji ta v rokah moških? 
Mag. Ravbar: "Ne bi rekla 

ogroženo, ker mislim, da ženske 
lahko zelo veliko naredimo. Res 
pa je, da moramo imeti veliko 
več znanja, kot se to včasih pri
čakuje od moških, čeprav oni 
tega ne slišijo radi. Splošno pre
pričanje je, da naj bi moški tako 
in tako avtomatično že več vede
li, pri ženski pa se zahteva veliko 
več znanja, veliko več stroko
vnosti vsaj v teh krogih, v kate
rih se sama gibljem. Lahko pa 
rečem, da sama s tem nimam 
težav. Že od vsega začetka sem se 
namreč zavedala, da se lahko 
človek obdrži na takem mestu le 
z veliko znanja in sodelovanja. 
Zato veliko vlagam v znanje, izo
braževanje in zaupanje v ljudi, s 
katerimi delam. Dela, ki ga opra
vljam, ne more opravljati en sam 
človek, če nima okrog sebe ljudi, 
ki jim zaupa. Veliko je papirjev, 
predlogov in veliko vprašanj, ki 
jih je potrebno raziskati." 

T E D N I K : Kako ste zašli v 
politiko? 

Mag. Ravbar: "To je svo
jstvena pot. Kot nadarjena štu
dentka sem bila štipendistka re
publiških organov, pozneje so 
bili republiški fondi ukinjeni. 
Glede na nizke osebne dohodke 
v družini sem si morala poiskati 

novega štipenditorja. V četrtem 
letniku ekonomske fakultete 
sem se javila na razpis takrat
nega izvršnega sveta in šti
pendijo po nekem naključju do
bila. Po diplomi sem se zaposlila 
na takratnem komiteju za ek
onomske odnose. Tako sem 
praktično zašla v vladne kroge, 
lahko pa rečem, da sem ves čas 
delala na ekonomskem po
dročju. Relativno zgodaj so me 
vključili v različna pogajanja in 
projekte. Imela pa sem tudi 
srečo s svojimi mentorji. Že 
moja prva mentorica je bila žen
ska, ki je bila izredno vztrajna, 
izredno natančna. Tud i s kas
nejšimi nadrejenimi sem se 
vedno dobro razumela, vedno je 
šlo za sistem sodelovanja, nikoli 
rivalstva." 

T E D N I K : Zakaj je v slovenski 
politiki tako malo žensk? 

Mag. Ravbar: "Razlogov je 
več. Eden je nedvomno ta, da se 
mora ženska, če hoče resno in 
strokovno delati v politiki, temu 
delu v pretežni meri posvetiti, 
žrtvovati veliko časa, ker to ni 
osemurno delo, ampak zahteva 
celega človeka ves dan, marsik
daj tudi v soboto in nedeljo. Pri 
takšnem delu ženske pa se mora 
biti pripravljena odpovedovati 
cela družina. Pri tem, mislim, je 
stroka tista, ki ti lahko da prva 
kruh danes in jutri. Ko sem se 
odločala za funkcijo namestnice 
zunanjega ministra konec leta 
1990, sem se doma posvetovala. 
S partnerjem sva se pogovorila, 
ali je pripravljen prevzeti še del 
bremena v tem smislu, ker bom 

veliko zdoma, ker sem takrat že 
imela veliko dela. Dobila sem 
podporo, ker je videl, da mi to 
delo nekaj pomeni, da lahko 
nekaj naredim. Moje delo za
hteva veliko zaupanje partnerja. 
Na dveh frontah se ne bi mogla 
boriti, ker kljub vsemu lahko 
rečem, da mi je dom le pri
oriteta, in če bi videla, da to ne 
bi šlo, bi se verjetno prej odločila 
za dom." 

TEDNIK:V e l i k o potujete po 
svetu. Kako Slovenijo vidijo v 
tujini, kako ocenjujejo našo 
bodočnost? 

Mag. Ravbar: "Tujina pozna 
Slovenijo zelo različno: nekje 
nas poznajo, drugje ne. Marsik
daj pa sem prijetno presenečena, 
koliko vedo o nas. Dejstvo je, da 
Slovenijo poznajo ljudje, ki so že 
bili pri nas, in ti nas zelo pozi
tivno ocenjujejo. Ne morejo pre-
hvaliti naših lepot, prijaznosti 
ljudi, njihove izobraženosti ... 
Marsikdaj pa se srečujem z 
ljudmi, ki o Sloveniji ne vedo 
ničesar. V takih primerih jim 
seveda moramo o nas povedati 
čim več - o gospodarstvu, kul
turi, življenju ljudi, da dobijo 
vtis o Sloveniji. V obdobju od 
osamosvojitve Slovenije do 
danes smo dosegli veliko, seveda 
pa še ne vsega. Pred nami je še 
veliko nalog, zlasti pri 
vključevanju v Evropsko unijo, 
kajti če želimo postati kolikor 
toliko enakopravna članica, 
moramo vstopati vanjo tudi z 
nekim razvojem, ki bo imel čim 
manj zaostanka, da ne rečem, da 
bomo enaki tistim, ki so se rela
tivno hitro razvijali. Največ pa 
pri vključevanju lahko naredimo 
sami. To je za Slovenijo velik iz
ziv in priložnost. Vedno pravim, 
da imamo veliko sposobnih 
ljudi, samo morali bi jih znati 
pritegniti v tiste projekte, ki so 
za Slovenijo ključnega pomena. 
Če se ne bomo odločali in stvari 
pospešeno peljali, bomo začeli 
stopicati na mestu. Če smo 
doslej bili v vrhu držav v 
tranziciji, zakaj ne bi sedaj po
tegnili in tega prvenstva 
obdržali, da nas ne bi drugi pre
hitevali, zato ker bi se mi pričeli 
preveč ukvarjati sami s seboj." 

T E D N I K : Pogosto vas vidimo 
pri podpisovanju meddržavnih 
in drugih pogodb. Kako pa 
sploh nastaja taka pogodba? 

Mag. Ravbar: "Zelo zanimivo 
vprašanje. Nekateri si mislijo, da 
pogodba nastane kar sama od 
sebe in da je vse skupaj vezano le 
na tisti dogodek, ki običajno 
traja le okrog pet minut , skupaj s 
podpisom in morda še 
kozarčkom šampanjca. Pogodba 
nastaja zelo dolgo, odvisno od 
zahtevnosti sporazuma. Pobuda 
o proceduri pa gre najprej na 
vlado, potem gre skozi odbor za 
mednarodne odnose v parla
mentu, potem je potrebno prido
biti mandat in opraviti še veliko 
drugega dela. Če gre za gospo
darski sporazum, je včasih potre
bno manj pogajanj, o zaščiti in
vesticij pa se je potrebno že več 
pogajati, posebej če se pojavi 
kakšno odprto vprašanje, pri 
sporazumu o svobodni trgovini 
pa že veliko več, ker gre za nekaj 
sto strani sporazuma. Povedati 
velja tudi, da običajno potekajo 
vsa pogajanja v angleščini, po
tem pa se dogovorimo, ali se 
podpiše v angleščini ali pa v treh 
jezikih: angleščini in jezikih 
obeh držav, če je angleščina 
tretji jezik. Po vseh procedurah 
sledi podpis, podpisu pogodbe 
sledi še dogovor o tem, kdaj se 
prične uporabljati, ali pa se že 
prej dogovorimo, ali gre za 
začasno uporabo ali uporabo po 
ratifikaciji. Sledi ratifikacija 

M a g . V o j k a R a v b a r . 

dokumentov s posebnim zak
onom, kar pomeni ponovno pro
ceduro skozi vlado in parlament. 
Potem pa je potrebno opraviti 
obveščanje obeh strani, da so 
notranje pravne procedure iz
vedene. Nekateri sporazumi pa 
so taki, ki niso avtomatično 
primerljivi in zahtevajo nekatere 
uredbe, te pa so zopet vezane na 
preračunavanja, doračunavanja 
in podobno. Ce gre na primer za 
prosto trgovino, se dogovorimo, 
koliko odstotkov se bo znižala 
carina v posameznih letih. 
Vsako leto je potrebno vse stop
nje, ki so na različnih listah, 
preračunavati za toliko in toliko 
odstotkov, preverjati in uskla
jevati, kar zahteva veliko dela. 
Decembra s tem ponavadi 
zasedemo kar nekaj uradnih lis
tov. V tem trenutku imamo že s 
30 državami sklenjene prostotr-
govinske sporazume. V tem 
sklopu je tudi 15 držav Evropske 
unije." 

T E D N I K : Za katere med
narodne pogodbe oziroma spo
razume ste vi pristojni? 

Mag. Ravbar: "Področje, ki ga 
vodim v okviru ministrstva, 
odgovarja po eni strani za vse 
sporazume o svobodni trgovini, 
ki jih sklepamo s katerokoli 
državo ali skupino držav, gospo
darske sporazume ali sporazume 
o trgovinskem in gospodarskem 
sodelovanju, vse sporazume o 
promociji in zaščiti investicij, ki 
jih sklepamo s svetom, od nas 
vodimo tudi vse udeležbe 
Slovenije v delovnih skupinah 
in podobno. Po drugi strani pa je 
potrebno vse obveze, ki smo jih 
sprejeli v mednarodnih krogih, 
spraviti v notranji pravni sistem. 
Sodelujemo pa tudi pri drugih 
sporazumih, ki posegajo na ek
onomsko področje." 

T E D N I K : Po prepričanju 
mnogih je Slovenija v tem tre
nutku v resni krizi. Kje je po 
vašem izhod iz nje? 

Mag. Ravbar: "Jaz temu ne bi 
rekla tako. Mislim, da smo imeli 
še veliko težjih trenutkov, pa 
smo jih vedno premagali. Tudi v 
obdobju osamosvajanja Sloveni
je je bilo veliko vprašanj in pro
blemov, na katere nismo poznali 
odgovorov in za katere tudi nas
vetov nismo imeli kje iskati ozi
roma ni bilo možnosti, da bi la
hko kaj kopirali. Pa smo rešitve 
in odgovore našli. Mislim, da la-

Foto: K o s i 

hko s skupnimi močmi prema
gamo vse težave. Po naravi sem 
optimistka, gledam zmeraj s 
pozitivne strani in vedno iščem 
tudi izhod iz težav, ne pa tako, 
da bi težave poglabljala. Vsak 
problem ima rešitev. Povsod 
imajo težave, Slovenija ni izje
ma, občutek pa imam, da jih pri 
nas včasih umetno potenciramo. 
Tudi na primer pri vs topanju 
Evropsko unijo. Mislim pa, da 
lahko veliko naredimo. Ta op
timizem me spremlja tudi pri 
različnih pogajanjih, kjer včasih, 
kar mrgoli problemov in prvi 
trenutek sploh ne veš, kako se bo 
vse skupaj izteklo. Res pa je, da 
je vsaka stvar na koncu rezultat 
kompromisa. Vedeti je potre
bno, do kod se lahko pogajaš in 
ali je to še sprejemljivo za okolje, 
iz katerega prihajaš, kje je meja, 
ko si na robu in se moraš posve
tovati bodisi na ministrstvu, v 
vladi ali parlamentu. Vsaka stvar 
pa je rešljiva. Slovenijo vidim v 
bodočnosti kot razvito tržno in 
socialno državo." 

T E D N I K : Kako doživljate kri
tiko svojega dela? 

Mag. Ravbar: "Kritiko, če je 
pozitivna, sprejemam, vendar na 
podlagi argumentov. Ne jem
ljem je kot neki subjektivni na
pad na nekoga. Vsak, ki pride s 
konstruktivno kritiko, je do
brodošel." 

T E D N I K : Kot ženska ste 
vedno na očeh javnosti. Kdo 
skrbi za vaš imidž? 

Mag. Ravbar: "V glavnem 
sama. Imam svojo šiviljo, po
gosto pa se oblačim tudi v Mur-
ine izdelke, ker se mi zdi, da 
moramo tudi na ta način pro-
movirati domače izdelke." 

T E D N I K : Kateri pa so vaši 
konjički? 

Mag. Ravbar: "Če imam čas, 
grem zelo rada v naravo, rada se 
gibljem na svežem zraku, ker me 
to sprošča. Rada plešem, rada 
pojem, rada berem in tudi 
obiskujem gledališče, če le imam 
čas." 

T E D N I K : Kaj pa je tisto, kar 
naj bi o Vojki Ravbar pred 
javnostjo vendarle ostalo 
skrito? 

Mag. Ravbar: "Moje zasebno 
življenje, ker mislim, da če čisto 
vsi posegajo v tvoj int imni 
kotiček, potem ni več tvoj." 

Majda Goznik 

P T U J / PRED LETOŠNJIM O C E N J E V A N J E M V I N A 
i 

Zbtranie vzor€ev fa 
peiek, soboto In n e c f e f / o 

Društvo vinogradnikov in sadjarjev Haloze in Kmetijska svetovalna služba Ptuj sta tudi letos 1 
organizatorja spomladanskega ocenjevanja vina, povezanega s prireditvijo Vino Ptuj '98. Prve \ 
vzorce vina v prostorih minoritskega samostana na Ptuju pričakujejo že ta petek, 20. marca, od- j 
dati pa jih bo mogoče še v soboto in nedeljo. Posebna komisija -sestavljali jo bodo priznani 1 
enologi - bo vzorce ocenjevala 26. marca. 

Vinogradnike je narava letos bogato nagradila za opravljeno delo, pa tudi za ves preliti znoj in vse 
skrbi, zato vinogradniki iz haloškega društva menijo, da bi bilo prav predstaviti lanski odličen i 
pridelek, še prej pa ga dati na ocenjevanje. Tobodo storikli v okviru prireditve Vino Ptuj, ki poteka > 
v dneh razstave Dobrote slovenskih kmetij. Vzorce vina bodo v minoritskem samostanu zbirali od 
petka do nedelje med 9. in 17. uro. Vinogradniki morajo za ocenjevanje prinesti pet steklenic vina in 
k vzorcu priložiti še 2000 tolarjev, sicer pa je vinske vzorce mogoče tudi poslati na naslov minorit
skega samostana. 

^ . T. Mohorko 

V I D E M / T R A D I C I O N A L N A A K C I J A ZELENIH 

ZELENI VIDMA BODO V S O B O T O , 2 1 . MARCA, OB 12 . URI 
PRED OBČINSKO Z G R A D B O V VIDMU BREZPLAČNO DELILI 
SADIKE DREVES 
B r e z skrb i za k a k o v o s t o k o l j a ni g o s p o d a r s k e g a razvoja 
in n i p o t i v E v r o p o . Če b i g o s p o d a r s k i m i z g u b a m z a r a d i 
o n e s n a ž e n j a p r i š t e l i še p o v e č a n e s t r o š k e zdravstva i n 
o c e n i l i i z g u b e z a r a d i z m a n j š a n j a z a š č i t n i h in s a m o g e n -
e r a t i v n i h s p o s o b n o s t i o k o l j a , z n i ž a n j e g l o b a l n e n o s i l n e 
k a p a c i t e t e s l o v e n s k e g a p r o s t o r a , b i d o b i l i r e a l n o s l i k o 
n a š e g a razvoja . 

Torej je potrebno z ustrezno 
novo strategijo o varovanju ok
olja (ta mora temeljiti na sprot
nem spremljanju vseh ekološko 
najpomembnejših dejavnikov in 
seveda na ustrezni zakonodaji) 
ustvariti temelje, na katerih bo 
mogoče okolje ohraniti v 
ravnovesju in ga oblikovati tako, 
da bo pr imerno za življenje 
človeka in vseh drugih življen
jskih vrst na zemlji. Sistemski 
pristopi nas učijo, da moramo 
doseči globalno stabilnost na 
zemlji ne samo na temelju di

namičnega ravnovesja vseh 
sestavine ekosistema, kar 
pomeni, da je potrebno znatno 
zmanjšanje materialnih tokov. 
Družba je uravnotežena in se 
razvija sonaravno takrat, ko je 
zagotovljen eksistenčni razvoj 
vsem generacijam v ekosistemu. 

Zeleni Vidma želimo in 
hočemo pomagati k ravnovesju 
ekosistema naše bližnje in širše 
okolice, zato bomo na prvi pom
ladni dan izvedli tradicionalno 
ozelenitev - akcijo delitve dre
vesnih sadik. Z njo želimo 

občane spomniti , da so del 
narave - sistema, na katerega 
imajo pomemben vpliv, posebej 
še ob nestrokovnem in 
nepremišljenem ravnanju, torej 
da prično ekološko razmišljati in 
se tudi obnašati. 

Zeleni Vidma želimo, da bodo 
razdeljene drevesne sadike (1000 
kosov atohtonih drevesnih 
sadik) vsajene na skrbno izbrano 
lokacijo. Akcija delitve dreves
nih sadik bo v soboto, 21. 
marca, ob 12. uri pred občinsko 
zgradbo v Vidmu. Ob tem bomo 
Zeleni Vidma skupaj z županom 
podelili 100 drevesnih sadik 
črne jelše terenskemo odboru 
Tržeč za ozelenitev rečnih 
nabrežin ob Polskavi. 

Vabljeni! 
Predsednik Zelenih Vidma: 
dipl. ing. Ivan Božičko, prof 



KULTURA - IZOBRAIEVANJe 
pTUJ / ZANIMIVOST IZ KMETIJSKE ŠOLE 

V f f i o , (nehdkrito skrivnost 
pijaki in učitelji Kmetijske šole Ptuj so na svojem posestvu 
na Grajenščaku gostil i uglednega poznavalca vin iz Poslovne 
skupnosti za vinogradništvo in vinarstvo ter predavatelja na 
fakulteti za kmetijstvo v Mariboru mag. Zdenka Rajherja. 
strokovno predavanje naj bi pripomoglo k drugačnejšemu 
odnosu do vina in oblikovanju kulture pitja vina. Mnogi nam
reč še vedno ne vedo, da je vino pijača, ob kateri uživama v 
druženju s prijatelji, ne pa pijača, s katero naj bi si odprli 
vrata v družbo. Pijemo j o zmerno, ob hrani, kajti še le takrat 
spoznamo vse njeno bogastvo. 

predavanju, v katerem so se 
dijaki seznanili s položajem vi
nogradništva v Sloveniji in Ev
ropi danes ter pridobil i osnov
na teoretična znanja o pokušnji 
in ocenjevanju vin, je sledila 
degustacija. Svojevrstne pove-
zovalke obeh ravni spoznavan
ja vina so bile ljudske pevke iz 
Male vasi pri Gorišnici. 

Marsikdo ve, da dober pivec 
vina ni nujno tudi dober poz
navalec. Dijaki višjih letnikov 

ptujske kmetijske šole so veli
ko slišali in vedeli o vinograd
ništvu in vinarstvu tudi pred 
predavanjem, ki je potekalo 12. 
marca, toda mag. Rajher jim je 
povedal še veliko zanimivega 
in dotlej neznanega. 

Po uvodnem delu, polnem za
nimivosti (med drugim te, da 
je podoba zaščitne znamke slo
venskih vin pravzaprav arheo
loška najdba iz Ptuja), smo si 
dijaki in kasneje učitelji ogle-

Mag. Zdenko Rajher v Kmetijski šoii Ptuj 

dali film o vinogradništvu in 
vinarstvu pri nas. Nastal je kot 
predstavitev Slovenije ob vsto
pu v Skupnost v inorodnih 
držav. Mag. Rajher nas je sez
nanil s spremembami, ki se 
obetajo vinogradništvu ob 
vstopu v EU, ter novimi poi
menovanji: nekoč vinorodni 
rajoni so postali vinorodne 
dežele, vina z geografskim po
reklom pa deželna vina. 

Vino je resda alkoholna 
pijača, toda alkohol je le bleda 
spremljava velikega bogastva 
različnih odtenkov vonjev in 
okusov. Poleg tega vsebuje 
vino več kot tisoč sestavin z 
različnimi, tudi zdravilnimi 
učinki , od katerih sta znani 
samo dve tretjini. Da bi lahko 
polneje uživali ob kul turnem 
pitju vina, smo spoznali način 
pokušanja, metode ocenjevanja 
vin ter merila za kategorizacijo 
na namizna, kakovostna in 
vrhunska vina. Prav tako ni 
vseeno, katera vina izberemo k 
določeni hrani . Tud i tej raz
sežnosti - povezavi vina s kuli-
nariko - je bilo namenjene veli
ko pozornosti . 

Ker ima ljudska pesem prav 
tako dolgo tradicijo kakor vi
nogradništvo in ker je petje 
tako kot uživanje vina pomem
ben del družabnega življenja, 
smo v goste povabili tudi ljud
ske pevke iz Male vasi. Zapele 
in zaigrale so nam priložnosti 
p r imerne šaljive pivske in 
družinske pesmi. 

Marija Holc, prof. 

U U T O M E R / MEDNARODNI DEBATNI TURNIR 

GIMNAZIJA F. MIKLOŠIČA UUTOMER GOSTILA SREDNJEŠOLCE IZ BOLGARIJE, HRVAT
SKE IN SLOVENIJE, KI SO SE UDELEŽILI DEBATNEGA TURNIRJA V ANGLEŠKEM JEZIKU 
• ZMAGALA EKIPA IZ TRBOVEU, UUTOMERČANI OSVOJILI DRUGO MESTO. 

Od petka do nedelje je bil 
Ljutomer prizorišče Medna
rodnega debatnega turnirja v 
angleškem jeziku v organizaci
ji Zavoda za odprto družbo in 
domače gimnazije. Tričlanske 
ekipe so se v besednih dvoboj
ih pomerile na temo: Pomen 
tradicionalne družine za razvoj 
otroka. Tekmovanje je hkrat i 
veljalo kot državno prvenstvo v 
angleškem debatiranju. 

Vse skupaj je potekalo pod 
okriljem stroge komisije, ki je 
ekipi ob nepr imernem, žalji
vem nastopu ali prekoračitvi 
dovoljenega časa lahko prisodi
la tudi negativne točke. Prepo
vedano je bilo seganje v bese
do, razpravljavci pa so morali 
navajati vire podatkov, ki so 

jih uporabili kot (proti)argu-
mente . V nedeljo popoldan sta 
se v finalu pomeril i ekipi iz 
Trbovelj in Ljutomera. Komi
sija se je po polurnem dvoboju 
odločila in proglasila zmago
valca. Znova so prevladale 
izkušnje, kajti zmagovalna eki
pa iz Trbovelj je udeleženka 
svetovnega prvenstva, ki je bilo 
januarja v Izraelu. Tako je dru
go mesto zasedla gimnazija 
Franca Miklošiča iz Ljutome
ra, tretje pa druga ekipa iz 
Trbovelj . Izkazal se je tudi 
domačin Goran Tomšič , ki se 
bo pridružil slovenski ekipi na 
svetovnem prvenstvu v Londo
nu. Za najboljšega posamezni
ka med debaterji pa so progla
sili hrvaškega tekmovalca Pe
tra Verunico. 

Udeleženci tekmovanja so v 
soboto popoldan na krajšem iz
letu spoznavali Prlekijo in nje
ne značilnosti. Organizatorji so 
za njih pripravili obilico pred
stavitvenih publikacij o Prleki-
ji in njenem gospodarstvu. Ob 
zaključku, na podelitvi priz
nanj , so med tekmovalce razde
lili tudi nekaj prakt ičnih na
grad pokroviteljev, ki so jim 
pomagali pri izvedbi debatnega 
turnirja. Kul tura dialoga in ar
gument i rana debata, ki so jo na 
t r idnevnem turnirju v Ljuto
meru prikazali srednješolci, bi 
bila lahko za vzor tako lokal
n im kot državnim oblastni
kom. 

Bojan PIniari 

Z d a j v k u l t u r i 
P T U J « 
Sklad za ljubiteljsko kulturo 

Prejšnji leden se je konstituiral Svet območne izposta
ve sklada za ijubiteljsJ<e kulturne dejavnosti. Sestavljajo 
ga štirje člani iz mestne občine Ruj, dva iz občine Vi
dem, ostale občine iz bivše ptujske občine pa imajo po 
enega člana. Sejo je vodil direktor Sklada za ljubiteljske 
kulturne dejavnosti Vojko Stopar. 

Za predsednico Sveta območne izpostave je bila izvol
jena Lidija Majnik iz Ruja, za podpredsednika pa Rlip 
Maučič iz občine Videm. Za vodjo za območne izpostave 
je svet predlagal Branko Bezeljak Glazer. Vodjo imenuje 
Upravni odbor republiškega sklada. 

PTUJ # Z Ekstazo smrti v 
Cankarjevem domu 

Recital Srečka Kosovela Ekstaza smrti, s katerim so se 
konec lanskega teta učenci Ekonomske šole Ruj pod 
vodstvom profesorice Barbare Bezjak, v ptujskem gleda
lišču kar štirikrat uspešno predstavili, je doživel še en po-
meniben uspeli. Iz Cankarjevega doma v Ljubljani so jih 

obvestili, da so njihov recital uvrstili med izbrane pred
stave na Dnevih slovenskega izobraževanja. Ekonomci 
bodo tako z Ekstazo smrti nastopili prihodnjo sredo, 18. 
marca. 

•OM 

ČREŠNJEVEC • 25. revija 
Otroških pevskih zborov 

v dvorani kultumega doma na Črešnjevcu je minulo 
sredo potekala 25. občinska revija otroških pevskih zbo
rov občine Slovenska Bistrica. 

Kljub temu da so bile ob istem času v občinskem sre
dišču številne druge prireditve v počastitev novega 
občinskega praznika, je bila dvorana doma kulture nabito 
polna občinstva, ki jih je prisrčna otroška pesem - nasto
pilo je trinajst otroških zborov - dodobra ogrela. Revijo je 
pričel zborček najmlajših z imenom Sonček iz vrtca Oto
na Župančiča Slovenska Bistrica. Nato so se predstavili 
še otroški zbori iz osnovnih šol Pohorskega odreda Slo
venska Bistrica, Pragerskega, Tinja. Zgornje Ložnice, 
Spodnje Polskave. Makol, Laporja. Šmartna na Pohorju, 
Zgornje Polskave, Oplotnice, Poljčan ter Črešnjevca. Tri
je otroški zbori, ki so se na občinski reviji najbolje odre
zali, bodo občino Slovenska Bistrica v aprilu zastopali na 
reviji v Zagorju. 

VT 

P T U J / ŠOLA V UUDSKEM VRTU 

l e vedno s « s |MfM#em|^ 
s prostordn sHsko 
O M i u v n a šola Ljudski >rt je s skrbno pripravljenim nastopom učencev in sodelovanjem oper
nega pevca Janeza Lotriča prejšnji teden proslavila 40 . obletnico ustanovitve. Šo lo , ki je bila 
ustanovljena kot tretja ptujska osnovna šola, so kmalu poimenovali po Francu Osojniku. 
Najprej je gostovala v stavbi gimnazije in dijaškem domu, nato šest let vrtcu ob Potrčevi cest i , 
dokler se ni leta 1966 presel i la v novo stavbo v Ljudskem vrtu. Šola se je ves čas ubadala s 
prostorsko st isko. Sredi 70. let je pouk obiskovalo v treh izmenah več kot 1000 učencev. 

Po osamosvojitvi Slovenije so 
šolo preimenovali po parku, ob 
katerem stoji, torej Ljudski 
vrt. Šele dve leti je mini lo od 
dokončanja prve faze razširit
ve, nadgradnje sedanje šolske 
stavbe, vendar je v šoli še zme
raj delni dvoizmenski pouk. K 
sedanjim 630 učencem se želi 
vsako leto vpisati več 
prvošolčkov, v prihodnjem šol
skem letu celo 110. Da bi lahko 
uvedli devetletko, bi potrebo
vali 12 dodatnih učilnic in 
novo telovadnico. "Upam, da 
bomo to dočakali ob 45-letni-
ci," je v govoru na proslavi med 
drugim dejala ravnateljica Tat
j ana Vaupotič. 

Milena Zupanič 

V I D E M P R I P T U J U / VČERAJ PRAZNIK OŠ VIDEM 

Zaradi pomanjkanja prostora so učenci OŠ Ljudski vrt 
izpeljali proslavo v šolskem centru 

Učenci in delavci OS Vi
dem so včeraj popoldan 
praznovali četrti dan šole, ki 
so ga letos še posebej šport
no obarvali. Ze v prejšjem 
tednu so namreč v sedmih 
izvajali timski pouk: pri 
vseh predmetih so se pogo
varjali in ustvarjali na temo 
košarke. Zaključek projekt
nega dela so pokazali včeraj, 
ko so popoldan ob 16. uri 

pripravili proslavo s pred
stavitvijo projekta o športu, 
pripravili so tudi razstavo o 
Šolski košarkarski ligi na 
OŠ Videm, zaključek praz
nika videmske šole pa so po
pestrili še z zanimivo košar
karsko tekmo, v kateri so 
zaigrali učenci in učenke 7. 
Razreda v stilu tekem šolske 
košarkarske lige. 

TM 

Naslovnica biltena, ki je 
nastal kot rezultat timskega 
pouka 

PREJELI SMO 
Popustno 
razmišljanje 

Polne ul ice, veselje plešočih 
mask, kurenti in vozovi s šaljivi
mi vsebinami. Je to vse? Seveda je 
vsaka maska po svoje zanimiva in 
dala bi se opisovati na dolgo in 
široko, čeprav bi se morali tudi ob 
tem početju dotakniti področja iz
virnosti. Kaj pa celota? Karneval 
kot dogodek v mestu Ptuju je bil v 
večini opisan le poročevalsko. Ne
kako v slogu: vsi so ostali celi in 
Drava teče naprej. Moram pove
dati , da moje pisanje ni kri t ika 
strokovnjaka, ampak bolj mnenje 
in opazovanje gosta karnevala. Se
veda ni nujno, da se z mano strin
jate, vendar različnost poduhovlja 
in morda bom uspel koga spodbu
diti k razmišljanju. 

Verjetno n i sem ed in i , ki se 
sprašuje, kaj se je dobilo za plačilo 
ogleda ptujskega karnevala. Verja
mem namreč, da se je marsikdo 
spraševal : plačat i za to , da se 
smem sprehajati po ptujskih uli
cah? Ne recite mi, prosim, da je 
bilo treba plačati ogled povorke, 
ki je vsako leto krajša in revnejša. 
Poleg nebogljenosti duha pa so 
bile, z dovoljenjem nekoga, prika
zane celo obscenosti, ki spominja
jo na pornografijo. V mislih imam 
voz z vzorno upodobljenimi sek
sualnimi veščinami, ki se je mirno 
razkazoval množici na ptujskih 
ulicah. Brez doumetja, da privabi
jo nedeljske pustne norčije v mes
to tud i og romno o t rok , ki so 
začudeno spraševali mamice: "Kaj 
pa počneta strica z ogromnimi lu-
leki, iz katerih šprica voda, z ubo
go teto, ki leži na trebuhu in nima 
oblečenih hlačk?" Kurenti kot os

rednji lik pmjskega karnevala so s 
svojo udeležbo delovali kot 
peščica vojnih veteranov, ki se po 
utrpelih izgubah vračajo poraženi 
iz bojnega pohoda. Ob vedno večji 
proizvodnji kurentovih oprav je 
prav nerazumlj iva udeležba le 
peščice zvonečih in zastrašujočih 
demonov , ki po poganskem 
izročilu Slovanov odganjajo zimo. 
Morda pa so organizatorji karne
vala pozabili v programu pripisa
ti, naj se vsi, ki želijo videti kuren
te, napotijo v Markovce, tam jih 
bo verjetno več. Za reklamo pa so 
ti, ki jih imamo v povorki, pov
sem dovolj. Pa tudi sicer so ti naši 
- ptujski - bolj reklamni kot kaj 
druga, saj če bi hoteli upoštevati 
navodila naših očakov, kdo, kdaj 
in zakaj se sme obleči v kurenta, 
bi jih ostalo zelo malo. Pa kaj 
hočemo, imamo pač sodoben pust 
in treba je storiti vse za promocijo 
etnografskih zanimivosti in s tem 
za razvoj turizma. Med drugim 
tudi prijazno ponuditi prisotnost 
kurenta v kakšni TOP - super za
bavni oddaji, kjer pleše in se vese
li na ukaz tako kot na verigo prik
lenjen ciganski medved. 

Udeležba in vsebina karnevala, 
katerega bi bilo moč izpeljati veli
ko bolje in z več domiselnosti, je 
le delček večdnevnega pustnega 
vrveža. Mesto Ptuj se po novem 
uvršča v Evropsko združenje kar
nevalskih mest (FECC). Laskav 
naziv, sprašujem se le, čeprav sem 
Ptujčan, ali tudi zaslužen. De
setdnevno rajanje pod šotorskim 
platnom ni ravno to, kar si pred
stavljam pod: turistični ali karne
valski Ptuj. Tako imenovana kar
nevalska dvorana je verjetno zelo 
dobičkonosen posel. Po zelo grobi 
oceni je samo z vstopnino zacingl-
jalo v blagajni 25.000.000 tolarjev 
(podatek je izračunan na osnovi 

podanega pvprečnega obiska) . 
P r ines l i so j ih seveda v dobr i 
večini zabave željni Ptujčani in 
obiskovalc i od drugod. Ob 22 
sponzorjih in ob trženju prostora 
znotraj šotora so številke seveda 
povsem drugačne, vendar končno 
bi lanco prepuščam drugim. Le 
ptujski gostinci, katerim občina 
tako velikodušno deli dovoljenja 
za postavitev lokalov že skoraj na 
vsakem vogalu, se sprašujejo, 
komu naj točijo pijačo oziroma 
kako naj pritegnejo goste, da se 
bodo radi vračali v znamen i t i 
Ptuj. Odgovor tokrat ni na dlani, 
ampak v šotoru, katerega pokrovi
telj je bila občina sama. Na pros
toru za avtobusno postajo pa je 
zdaj spet samo navadno parkirišče 
in kaj lahko se pripeti, da se bodo 
pojavili nad ponudbo in zabavo 
minulih dni navdušeni tiu-isti ter 
žalostno iskali kraj, kjer je bilo še 
pred dnevi tako lepo. Če bodo 
slučajno zavili v kakšen bližnji lo
kal iskat informacije, pri tem pa 
morda naleteli na kakšno ptujsko 
znamenitost, potem pa je tako ali 
tako bilo namenu zadovoljeno. 
L a h k o , da bo podeljeno celo 
kakšno priznanje s področja turis
tičnega razvoja Ptuja. Ali ne bi 
bilo pametno izkoristi povečane
ga obiska v karnevalskih dneh za 
prezentacijo kvalitet, značilnosti 
in ku l tu r e mesta? Ponud i t i 
možnost vsem, ki živijo v dobrem 
upanju na "turistični tolar", ne le 
izbranim, finančno in kadrovsko 
dovolj močnim posameznikom, ki 
lahko sodelujejo in tržijo v šotoru. 
Navsezadnje pa obiskovalcem po
nuditi kvalitetno in zanimivo za
bavo, brez dragih koncertov, ki so 
lahko dogodek že sami zase. 

Franc Vindiš 



MASveri 

Kuharski nasveti 
Jagnietina 

J a g n j e t i n a j e n e k o l i k o m a n j p o g o s t a v r s t a m e s a v naš i p r e h r a 
n i . Po v e l i k o s t i j e j a g n j e m a n j š e o d te le ta a l i p r a š i č a In p r i 
o s m i h m e s e c i h t e h t a o k r o g 50 d o 6 0 k i l o g r a m o v . V e n d a r i m a 
t a k o n e ž n o m e s o , d a l a h k o s k o r a j v s e k o s e p e č e m o in z raz
l i č n i m i z a č i m b a m i i z p o p o l n j u j e m o o k u s , t a k o da d o b i m o o k u 
s n e p e č e n k e . Na jveč j a g n j e t i n e j e na m e d n a r o d n e m t r ž i š č u o d 
t a k o i m e n o v a n i h v e l i k o n o č n i h j a g n j e t , k i s o z a k l a n a v s t a r o s t i 
o d t r e h d o š e s t i h m e s e c e v . Do s t a r o s t i e n e g a le ta v e l j a j o o v c e 
za j a g n j e t a . M e s o s t a r e j š i h ž iva l i j e na t r ž i š č u r e d k e j e in j e 
m a n j n e ž n o te r j e n a j p r i m e r n e j š o za d u š e n j e . 

pleče. Kuhamo pa lahko tre-
buševino, prsi, kračo, vratnik in 
pleče ter iz njih naredimo raz
lične raguje ali podobne jedi. 

Seveda jedi iz jagnjetine veliko 
bolj cenijo in pripravljajo na 
Bližnjem Vzhodu, ni pa odveč, 
če kakšno jed poznamo, če je že 
ne pripravljamo, tudi mi. Kebab 
je marinirano jagnječje stegno 
brez kosti, ki ga pečejo na nav
pično postavljenem ražnju. 
Meso režejo na majhne rezine in 
ga pogosto ponudijo s svojim 
kruhom pita. Vsaka dežela 
Bližnjega Vzhoda ima tudi svo
jo različico kofte - to je zmleto 
meso, ki je zmešano s čebulo, pi-
mentom, koriandrom in kumi-
no, oblikovano v kroglice, 
majhne klobasice ali podobno 
obliko. Mletemu mesu dodajo 
tudi zdrobljeno pšenično pšeno, 
ga skupaj z mesom zmeljejo in 
ocvrejo, pečejo na žaru ali jedo 
surovo. 

Zanimiv način priprave nam 
ponuja jagnječji hrbet, ki ga 
lahko pečemo v celem kosu, 
tudi s kostmi. Če hočemo kost 
odstraniti , vzamemo kratek 

hrbet, ki ga prodajajo skupaj s 
filejem. Kost odstranimo tako, 
da meso položimo na desko s 
tisto stranjo, kjer je koža, 
navzgor, tako da je trebuševina 
raztegnjena. Trebuševino 
skrajšamo na 25 centimetrov, 
obrežemo maščobo, da ostane le 
tanka plast, z nožem potegnemo 
ob hrbtenici in file ločimo od 
kosti, ne pa od kože. Z nožem 
nežno zarezujemo do konca vre
tenc in jih odrežemo od mesa. 
Ko dosežemo greben hrbtenice, 
ne režemo naprej, ponovimo še 
z druge strani in previdno od
stranimo kosti. Trebuševino 
ovijemo okrog fileja in celotno 
meso zavijemo. Nazadnje hrbet 
z nitjo temeljito povežemo in 
spečemo. Pred pečenjem začini
mo s soljo, poprom, rožmari
nom in lovorjevim listom. Tako 
zavito meso pa lahko narežemo 
na oreške - pri tem pazimo, da je 
vsak odrezan orešček povezan z 
vrvico - in pripravimo v raz
ličnih omakah. Pred peko 
oreščke premažemo z gorčico in 
pripravimo v pikantni omaki. 

Jagnječje stegno lahko pečemo 
s kostjo ali kost pred peko od
stranimo. Rezine narezanega in 
pečenega mesa naj bodo debele 
okrog 5 milimetrov zaradi ena
komernega okusa. Lahko pa 
stegno režemo tudi kot gnjat. 

V Franciji pa je priljubljena 
tudi krača, kos, iz katerega 
lahko orioravimo okusne eno

lončnice in ragu
je. 

N a d a 
P i g n a r , 

učiteljica 
kuharstva 

Krvodajalci 
3. MAREC - Branko Laura, Ttbolci 
47, Alojz PlDJ, Drbetinci 4 1 Štefan 
Vogrinec, Popovct 17/a, Robert 
Doiiška, ilčeva ulica 11, Ptiij, Stanko 
Habjanič, Zg. Gruškovje 59, Anton 
Žuran, Gradišča 143, Ernest llovšek, 
Prežibova 20, Ptuj, Ivan Kirbiš, Vare-
ja 4, Valerija Vogrinec, Popovci 
17/a, Slavko Burjan, Hajdoše 53/a, 
Janko Bedrač, Videm pri Ruju 13/a, 
Miran Ivanuša, Hum pri Onnožu 17, 
Anton Amečilč, Cirkulane 89, Jože 
PlajnšeK Stari Log 23, Sašo Vozlič, 
Zamušant 4, Anton Višinski, Brstje 
34, Slavko Pihier, Dravinjski Vrh 32, 

Branko Gigiarič, Bodkovci 32, Sta
nislav Nemec, Sodinci 5, Ivan Mar- ; 
kovic, Mlinska c. 11, Ptuj, Hedvika ; 
Pulko, Lovrenc 21, Jožef Zebec, Bel- ^ 
ski Vrh 102, Ludvik Kuronja, Ul. 25. 
maja 4, Ptuj, Robert Ciglar, Podvinci 
113, Robert Filipič, Sakušak 74, Ivan 
Gajšek, Zg. Sveča 8. Marjan Tarodi, 
Arbajterjeva 8, Ruj. Ernest Tašner, 
Trnovska vas 37, Milan Krajnčič, 
Lancova vas 95, Vinko Kodrič, Do
brina 54, Silvester Škerget, Sagadi-
nova 1, Andeto Maračič, Volkmerje-
va 38, Ruj, Janez Venta, Senik 22, 
Franc Marušič, Zg. Velovlek 22, Jože 
Pukšič, Majdina pot 1, Ruj, Srečko 

Veit, Štuki 32/a, Stanislav Kita-
Prvenci 19. 
5. MAREC - Vilson Desku, Rakuševa 
1, Ormož. Branko Drakšič, Drakšl 
16, Tanja Žmauc, Savci 63, Marija 
Zeienik, Voikn^rjeva ul. 11, Ruj, 
Nada Kožar, Industrijsko naselje. Ki- \ 
dričevo, Robert Lovec, Partizanska : 
21, Poljčane, Alojz Ters, Ktinetova I 
10, Maribor, Andrej Ters, Tmiče j 
73/a, Peter Dukarič, Slovenjegoriška j 
1, Ruj, Matjaž Bogatin, Goriška | 
17/c, Maribor. Nives Ovčar, Majski J 
Vrti 29/a, Anton Falež, Stari Log 16. | 
Bojan Bezjak, Markove! 37/a, Silves
ter Kiseljak, Prepolje 21. 

P R I P R A V L J A MAG. BOJAN S I N K O , S P E C . 
K L I N . P S I H . / NEKATERI D R U G I P R O B L E M I 
DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 164 . N A D 

Zakon, družina In 
duševno zdravie 

25, nadaljevanje 

Nevrotieno pogoje
ni zakonski kon
flikti - 7,nad. 
Nevrotični zakoni 
- J . nad. 

Preobremenitev moža v tem 
tipu zakona zaradi neuravno
teženosti žene in njenih preveli
kih pričakovanj mu postopoma 
jemlje vso moč samoveljave. 
Posledica je, da se spontano po
javijo psihični zaščitni mehaniz
mi. Večina mož v teh zakonih se 
ne loči, loti pa se jih nekakšna 
iatergija in pasivnost, kar pa 
veča distanco med zakoncema. 
Prav distanciranost moža v tem 
obdobju konflikta je prav opaz
na in služi njegovi omilitvi 
( m n o ^ možje se iz tega razloga 
zatekajo v delo, konjičke, branje, 
alkohol ali iz dneva v dan dan 
topo bolščijo v televizor). 

Takšno ravnanje moža je naj
hujše, kar lahko naredi svoji 
ženi, saj je ta potrebna stalne zu
nanje pozornosti in potrditve. 
Ker te žene laže prenesejo prepi
re kot brezbrižnost, skušajo, 
lahko bi rekli v tej tretji fazi 
konflikta, predramiti moža s še 

precej hujšimi očitki, prepiri ali 
koketnostjo do drtigih moških. 

Pogosto žene s temi svojimi 
podzavestnimi manevri ne uspe
jo in se počutijo vedno bolj za-
grejene. Druge spet zavedejo 
moža v prepire in ti so potem ne
kaj časa na dnevnem redu. 

Seksualno življenje teh zakon
cev je moteno. Najbolj vidno je, 
da imajo zakonci le redke spolne 
odnose. Histerični ženi se zdi 
vse v zvezi s spolnostjo umaza
no, če pa že pristane, se počuti 
kot prostitutka, saj svojega moža 
v resnici ne ljubi. Tudi mož se 
nad spolnostjo niti ne navdušuje 
niti ne toži nad svojim spolnim 
življenjem. Mnogim med njimi 
se v zakonu pojavi impotenca ali 
prezgodnji izliv, kar jim jemlje 
vse samozaupanje. Poleg tega 
zahtevajo te žene od moža prav 
nasprotno od tistega, kar si ti 
želijo, stvari pri spolnosti se za
pletejo ipd., tako da jim presede 
tudi to. 

Dolgotrajni zakonski prepiri 
končno izčrpajo oba partnerja. 
Za ceno miru se tedaj vzpostavi 
v zakonu nekakšno labilno rav
notežje. Vsak se pomakne na 
svojo pozicijo in se skuša izogni
ti konfliktom. Navzven je zakon 
sedaj mirnejši, navznoter pa je 
opaziti izgubo kontakta med 

partneriemaT 
Včasih se prepiri sicer ne 

poležejo, vendar potekajo ne
kam šablonsko in brez prave 
čustvene prizadetosti. Seveda s 
tem oba /.akonca nista /zado
voljna, saj njime pcxi7.avestne 
potrebe in pričakovanja niso iz
polnjena. Zelo pogost izhod je 
psihosomatska bolezen. Pomir
jevala, hospitalizacije, bolezen
ski simptomi in drugo omo
gočajo ženi pomiritev, saj tako 
najde pozornost zdravnikov, pa 
tudi pozornost moža, ki se sedaj 
lahko v jasno orisani in ne-
zalitevni nalogi bolniškega ne-
govalca spet izkaže in potrdi. 
Druga pot pa je, da si žena najde 
družbo, kjer lahko zabavlja čez 
moža, toži nad svojo zakonsko 
nesrečo in najde poslušalce in 
tolažnike ter nove "viteze". 

Za razliko od histerične žene 
njen mož odločno odklanja mi
sel na ločitev. Čeprav je videti za 
okolico nesrečen, se svoje žene 
oklepa, zatrjuje, da bi se znova 
poročil z njo, itd. Kako se vsemu 
nakijub ti možje le dopolnjujejo 
z ženo, kaže, da ob ločiu'i pogos
to zapadejo v nevrastenična in 
depresivna stanja. 

Naslednjič pa o prisilno nevro
tičnem zakonu. 

m a g . B o j a n S i n k o 

P T U J / ZAHVALA DRUŠTVA SOŽITJE 

Sožitje, medobčinsko društvo za pomoč duševno prizadetim, je 
v sredo, 18. februarja, pripravilo v okrepečevalnici Gastro pustno 
kreativno-zabavno prireditev za vse odrasle duševno prizadete 
osebe, ki živijo doma in niso vključene v nobeno organizirano 
obliko vodenja, in tudi za osebe, ki obiskujejo dnevno varstvo v 
varstveno-delovnem centru pri zavodu v Dornavi. Podjetje Ga
stro jim je velikodušno odstopilo dvorano in jih pogostilo, Ptuj
ske pekarne pa so poskrbele, da so se posladkali s pustnimi krofi. 
Prijetno presenečeni so ugotovili, da se je vabilu odzvalo skoraj 
sto oseb, staršev in njihovih otrok. 

V duhu pustnega razpoloženja 
so s študentkami, vključenimi v 
projekt mladinskih delavnic, ob 
15. turi začeli izdelovati pustne 
klobuke iz lepenke in jute. Vneto 
so se lotili izdelovanja svojih pust
nih pokrival, nato pa so, že precej 
pustno razpoloženi, zaplesali v 
ritmu prijetne glasbe, za katero je 

poskrbel Matjaž Belca. Prireditev 
je popestrila plesna skupina iz 
vzgojno-varstvenega zavoda v 
Dornavi pod vodstvom Vesne Li
kovnik, ki je s svojim zanimivim 
recitalom in plesom dokončno 
premagala vse ovire in prisotne v 
duhu glasbe, ki ne pozna meja in 
drugačnosti, popdjala v svet 

prešernega razpoloženja, v kate
rem so uživali vsi: vabljenci, nji
hovi starši in vsi tisti, ki s o ' 
srečanje pripravili. Po 18. uri so 
se razšli trdno prepričani, da se 
prihodnje leto v pusmem času po
novno srečajo. 

Vsem, ki so društvu na kakršen 
koli način pomagali in tako omo
gočili sivino povprečnih in eno
ličnih dni prizadetih oseb napol
niti z zadovoljstvom in občutkom 
pomembnosti, se iskreno zahval
jujemo, še posebej pa se želimo 
zahvaliti Maji, Svedani, Vesni, 
Sanji, Ano-Barbari, Simoni, Jo-
landi, Nataliji, Nini in Petrama, 
ki so dokazale, da drugačnost ni 
ovira. 

Predsednica društva 
M . K . 

Okus mesa je odvisen od 
krme, zato jagnjeta iz nižin ali z 
gorskih pašnikov veljajo za po
sebno poslastico. Kolikor sta
rejša je žival, toliko izrazitejši 
okus ima; velikonočno jagnje je 
najblažje, dojeno jagnje ima ne
koliko sladkast okus, koštrunje 
meso pa ima izrazit in nekoliko 
poseben okus. Če jagnječje meso 
pogrevamo ali če zunanje kože 
nismo popolnoma odstranili, 
ima meso neprijeten oster okus. 

Jagnječje in koštrunovo meso 
lahko tudi zamrznemo. Večina 
v Evropi prodane jagnjetine pri
haja z Nove Zelandije prav glo
boko zamrznjena in je konfek-
cionirana. 

Izmed toplotnih postopkov pri 
jagnjetini najpogosteje izbiramo 
pečenje, lahko v pečici, ponvi 
ali na žaru, dušenje in kuhanje 
ali poširanje. Za pečenje v pečici 
izbiramo naslednje kose: steg
no, pleče in hrbet, za pečenje na 
žaru so pr imerni zrezki iz steg
na in zarebrnice, prav tako 
pečemo tudi v ponvi zrezke in 
zarebrnice. Dušenje uporablja
mo za prsi, kračo, vratnik in 

P I S E : ING. MIRAN GLUSIC / V VRTU V VRTU V VRTU 

Vrtna opravila sredi sušia 
č e p r a v s e j e v r e m e v p r e t e k l i h d n e h t o l i k o o h l a d i l o , d a 
v r t i č a r j e ž e s k r b i , ka j b i v te j p r e u r a n j e n i p o m l a d i u t e g n i 
l o p o z e b s t i , pa s e z a g o t o v o l a h k o n a d e j a m o t o p l e j š e g a 
v r e m e n a , sa j p r a v a p o m l a d že t r k a na d u r i , p o t o l a ž i p a 

n a s t u d i l j u d s k i p r e g o v o r : "Če ne p r e j , na J e d r t a ( g o d u j e 17. m a r c a ) g o r k a 
s a p i c a zap ih l j a ! " za to v r t i č k a r j i ne o d l a š a j t e z o p r a v i l i , k i j i h j e v v r t u p o 
t r e b n o o p r a v i t i s r e d i s u š c a . 

v SADNEM VRTU končujemo zimsko 
rez peškarjev - jablan in hrušk. V času 
brstenja in začetku cvetenja pa 
pričnemo pomladansko rez koščičarjev -
breskev, nekatarink in marelic. Rez 
koščičarjev v tem času je za drevo ugod
nejša, ker se v tem času nastale rane 
lažje celijo in zaraščajo in manjše je izce-
janje smole, za sadjarja pa lažje pri rav
nanju, če bi drevesa prizadela pozna 
zimska ali zgodnja pomladanska poze-
ba. Za rez breskovih dreves, katerih po
ganjki imajo debelejši stržen, uporablja
mo ostro sadjarsko orodje. Drevesne 
škarie naj bodo dobro naravnane, da ne 
cefrajo in mečkajo rodnih poganjkov, 
rane pa, ki nastanejo pri izrezovanju de
belejših vej, zgladimo z ostrim nožem, 
da omogočimo boljše celjenje in hitrejše 
zaraščanje. 

Večina sadnih vrst je pričela v prvi po
lovici marca kljub ohladitvi v preteklih 
dneh brsteti. Razvojno fazo sadnih 
brstov, ko se prično brsti odpirati in do 
takrat, ko se iz njih prično kazati zasnove 
zelenih listov, sadjarji v prispodobi ime
nujemo stadij mišjega ušesa in to je pra

vi trenutek, da opravimo predpomladan-
sko škropljenje sadnega drevja. 

Če v preteklih letih pri pridelovanju 
sadja nismo imeli posebnih težav in 
škode, ki bi jo povzročali rastlinski 
škodljivci in bolezni na sadnem drevju, 
pomeni, da smo imeli srečno roko pri iz
biri ustreznih odpornih sadnih vrst in 
sort, ko smo jih zasajali, da imamo na
sad na ugodni legi ter da se pravilno rav
namo pri negi, obdelavi in gnojenju drev

ja glede na njegovo odpornost, opravi
mo predpomladansko škropljenje s pri
pravki, ki so manj strupeni in prijaznejši 
za okolje. Izbiramo med belim oljem Pi-
nus, ki ga uporabljamo v 2- do 3-odstotni 
koncentraciji ali frutaponom v 2-odstotni 
koncentraciji, ki dobro uničujeta zimsko 
zalego jajčec listnih uši, ameriškega ka
pama in drugih škodljivcev, ki so se v tem 
času prav tako kot vsa narava pričeli pre
bujati iz zimskega mirovanja. Če pa so 
se rastlinski škodljivci v sadovnjaku poj
avljali v večjem obsegu in povzročali 
občutno škodo na drevju in pridelku, pa 
predpomladansko škropljenje opravimo 
z učinkovitejšimi pripravki, kot so folidol 
olje v 0,75-ostotni koncentraciji, oleoul-
tracid v 0,5-odstoni koncentraciji ali 
oleoekalux v 1-odstotni koncentraciji, s 
katerim uničimo zimsko zalogo prej 

naštetih sadnih škodljivcev: jabolčnega 
cvetožaria", razne pršice ter odpornejše 
vrste kaparjev. 

Pred škriupom, ki ob primerni vlagi in 
toploti lahko predčasno okuži odpira
joče brste, škropivu proti škodljivcem 
dodamo kupropin ali cuprablau v 0,5-od-
stotni koncentraciji, da sadno drevje 
hkrati zavarujemo pred okužbo. 

Škropimo v primernem suhem, to
plem in mirnem vremenu, najbolje proti 
večeru. Drevesa škropimo temeljito, tako 
da jih omočimo in da s poškropljenih 
dreves malo kaplja. Ker imamo opravek 
s strupenimi pripravki, uporabljamo var
nostna sredstva, da ne bi prišlo do za
strupitve ljudi in toplokrvnih živali. V času 
cvetenja, ko so cvetovi odprti, ne škropi
mo, da ne poškodujemo žuželk, ki 
oprašujejo sadno cvetje, pa tudi cvetom 
škropivo škoduje. 

V ZELENJAVNEM VRTU so vremen
ske razmere v prvi polovici marca, ko je 
prišlo do občutnih ohladitev, ponovno 

* V VRTU * 
opozorilo, da s setvijo in sajenjem vrtnin 
na prosto, ne da bi posevke in nasade še 
dodatno zavarovali, ne kaže prehitevati. 
Ker bo letošnja pomlad in s tem sezona 
za pomladansko setev vrtnin na prosto 
vsekakor zgodnejša od povprečnih 
prejšnjih pomladi in ker mora vrtna 
zemlja biti priprvijena najmanj štirinajst 
dni pred setvijo, smo v tem času sredi 
priprav gredic. 

Pomladansko pripravo gredic 
pričnemo, ko je zemlja dovolj suha in pri
merno ogreta. Obdelava mokre ali pa 
prenapite zemlje ter teptanje po takšnih 
gredicah je za naravno strukturo zemlje 
škodljivo. Če vrtna zemlja ni dovolj hu-
mozna, poškodbe na pokvarieni struktu
ri ni mogoče popraviti več let. Do sedaj, 
ko je vseskozi prevladovalo sušno ob
dobje, zasičenost vrtnih tal z zimsko vla
go ni problematična, lahko pa pride do 
izdatnejšega in trajnejšega spomladan
skega deževja, ki bi utegnilo spomladan
sko setev vrtnin ovirati, če ne bo zemlja 
zanjo prej pripravljena. Če so vrtne gre
dice bile pognojene s hlevskim gnojem 
in prelopatane ali prekopane že v jeseni 
ali pozimi, jih sedaj spomladi le plitvo 
prarahljamo in poravnamo. Rahljanje 
opravimo z nove vrste vrtnim orodjem -
rahljačem vrtavko, ki zaradi posebej obli
kovanih ostrih kovinskih konic zemlje ne 
obrača, kot je to pri lopatanju, temveč jo 
le rahlja. S spomladanskim rahljanjem 
tal ohranjamo njihovo rodovitnost in na
ravno strukturo, pa tudi fizično ga je lažje 
opraviti kot kopanje ali lopatanje. 

M i r a n G l u š i č , i n g . a g r . N a j p r i m e r n j š i č a s p r e d p o m l a d a n s k e g a š k r o p l j e n j a , k o s o brs t i v faz i b rs ten ja o d C d o D 



ZANIMIVOSTI - PISMA BRAUCV 

P R E J E L I S M O 

OBČINA PTUJ 
+ PODJETJE 
ZA STANO
VANJSKE 
STORITVE -
DRUGIČ 

Ta hip je na Slovenskem gotovo 
na tisoče denacionalizacijskih 
zgodb. Mnoge med njimi so si 
zelo podobne. Tele ptujske pa kar 
preveč, da bi lahko prepričali ko
garkoli, da gre zgolj za naključje. 
Ze v naslovu smo povedali, da v 
obeh nastopata občina in Podjet
je za stanovanjske storitve. 
Občina je seveda občina, nekdaj 
družbeno podjetje pa dokazuje, 
da je današnji čas za kombinato
rike na tuj račun, seveda če imajo 
pravi čas podporo na pravi strani, 
kot naročen, boljšega ni bilo in ga 
tudi ne bo. 

Tako je omenjena občina z da
rilno pogodbo, ki jo je pripravil 
predsednik prejšnje ptujske vlade 
Branko Brumen, podpisal pa 
zdajšnji župan Miroslav Luci, 
prenesla v last in posest komu
nalno opremljeno zemljišče, ne 
gre za krpico zemlje, pač pa za 
1,73 hektarja. Podjetju za stano
vanjske storitve, nekdanji ptujski 
Stanovanjski skupnosti. Da ne bo 
pomote, zdaj je to hčerinsko pod
jetje stanovanjskega servisa, pod
jetja, ki je bilo pred lastninjenjem 

v občinski lasti, privatizirano, v 
lasti devetih občanov. 

Da je popkovina med občino in 
nekdanjo Stanovanjsko skup
nostjo nenavadno močna, pa do
kazuje še en primer. Tudi pri tem 
korenine segajo pod predsedni-
kdvanje že omenjenega Branka 
Brumna. Medtem ko je oblast v 
prvem primeru ravnala nenavad
no odločno in je vlekla pre
močrtne poteze, kot da ne bi bilo 
povsem jasno, da zavestno preliva 
nekdanje družbeno premoženje v 
zasebne roke, pa ji v drugem pri
meru, ko je, kakšno naključje. 
Stanovanjski servis postal lastnik 
stanovanjsko poslovne zgradbe, 
tega res ne bi mogli očitati. Pos
topek so namreč izpeljali tako, da 
je hiša v središču Ptuja, med dru
gim tudi zakonsko zaščitena, do
besedno izginila. No, očem ravno 
ne, pravim lastnikom pa, saj so se 
ti lahko prepričali, da reklo 'Kuj 
železo, dokler je še vroče' na 
občini obvladajo do perfekcije. 

Ko je denacionalizacijski upra
vičenec 8. septembra 1992 vložil 
zahtevo za zemljiškoknjižni izpis 
svoje nepremičnine, "kombinato-
rikom" ni ušlo, da je možakar tik 
pred tem, da si bo naložil deveti 
križ. Pa še zelo prijazen in vlju
den je bil. Zato so toliko bolj mir
ne duše in vesti samo slaba dva 
tedna za tem sklenili pogodbo o 
uskladitvi zemljiškoknjižnega 
stanja z dejanskim stanjem in 
družbenemu podjetju Stano
vanjski servis vpisali hišo na Ja
dranski 12 na Ptuju. Ne, čisto 
brez vesti le niso bili, kajti sicer 
bi o prenosu obvestili denaciona-
lizacijskega upravičenca. Prav go

tovo so menili, da bi takšna vest 
utegnila škoditi njegovemu 
zdravju, saj bi se človek v tako 
zrelih letih, ob več kot očitnem 
kršenju zakona, lahko prehudo 
razburil in kdo bi potlej odgovar
jal? 

Tako pa je možakar iz zgodbe 
mirno čakal na svojo pravico 
(lastnino) in mu seveda na kraj 
pameti ni prišlo, da bi ga njegova 
občina lahko izigrala. Ne samo 
njega, tudi zakon. 

Da se je krepko uštel, zdaj ni 
več težko ugotoviti. "Kombinato
riki" so računali dlje in boljše od 
njega. Seveda niso mogli pre
prečiti, da ne bi zvedel za novega 
lastnika. Ne, to ne. So pa zato do 
zadnjega skrivali v rokavu asa, 
kaj asa - vse ase. Stanovanjski ser
vis je zašel v težave, tako velike 
težave, da ga bomo morali likvi
dirati. Za pravo starševsko ljube
zen gre, v dobrobit hčere, kajpak. 
Ta bo ostala, celo več, preskrblje
na za dobro balo, v stečajnem 
postopku Stanovanjskega podjet
ja pa se je, zdaj to ni bilo težko 
uganiti tudi "malim kombinatori-
kom", znašla hiša iz naše zgodbe. 
Ganljiva skrb za hčerko in osupl
jiva predrznost in lakomnost 
oblastnikov. V skladu z dosedan
jo sodno prakso je hiša za dena
cionalizacij skega upravičenca 
namreč izgubljena. Svoj prav bi 
resda lahko dokazal tudi pozneje, 
ampak hišo bodo imeli drugi. 

P.S.: Ne živite na Ptuju, če pa že 
morate, podej ne imejte prav nič 
skupnega s Stanovanjskim servis
om. 

Herman Savec, Ljubljana 

P R E J E L I S M O 

Ko v boju za pravice 
ostaneš sam! 

Kulturno je molčati, kadar drugi govorijo. Se
daj, ko so stavkajoče delavke Delte po dolgem času 
malo umolknile, bi bilo lepo, da pridemo do bese
de tudi me, ki smo delale in se te stavke nismo 
udeležile. Grožnje tujih partnerjev, da bodo v pri
meru stavke delo odpeljali drugam, smo me vzele 
zelo resno. Sedaj je, kar je! Delte ni. Ostal nam je 
le tuji partner, ki nas je "podkupil" z 20 DEM. 

Toliko ponižanja in zaničevanja, kot smo ga bile 
deležne me s strani svojih sodelavk in domače jav
nosti, ne bi od tujca dočakale niti v sto letih. 
Tolaži pa nas nekaj! Tudi v najtežjih trenutkih 
smo obranile dostojanstvo, ki bi ga morala imeti 
vsaka ženska in mati. Edina sramota je ta, da smo 
delali. Da, tudi bežale smo, skoraj vsak dan. 
Bežale pa nismo pred ženskami in materami, am
pak pred podivjano množico, ki ji še do danes ni
smo našle imena. Ne nameravamo pisati o 
obnašanju posameznikov, ker bi tisti, ki so vodili 
to "stavko", kot ponavadi vse zanikali. Lahko pa 
tudi tega res niso videli, saj so bili preveč zaposle
ni z vedno novimi stavkovnimi zahtevami in pi
sanji pisem ministrom in celo predsedniku. Res v 
srce segajoča pisma. Nasedli so jim samo oni in 
javnost, me pa poznamo drugo resnico. Z dobro 
režijo, lažmi in podlostmi jim je uspelo prepričati 
javnost, kako so uboge! Vsa stvar je morala biti 
čim bolj dramatična. 

Kaj so delali na barikadi otroci? Ali se morajo 
res že v rosni mladosti naučiti, in to od matere. 

kako se mečejo jajca, kamenje, kako se preklinja 
in grozi? 

Pa kako so bile uboge in pretepene? Od koga? 
Od nas, ki smo hodile delat ob različnih tu-ah, sko
zi prerezano žično ograjo, želele smo biti neopaz
ne in naš edini cilj je bil čim prej priti do proiz
vodnih prostorov, kjer smo bile varne vsaj pred 
kamenjem, jajci in brcami. Poškodovale so se ta
krat, ko so vlamljale v prostore in nas lovile okoli 
mreže kot zajce! 

Izjavile smo, da z njimi ne želimo več delati. Ne 
boli nas toliko to, da so nam "prislužile" 100 mili
jonov škode, da smo izgubile delo in bomo morda 
tudi podjetje. Boli nas to, da so s svojim obnašan
jem med stavko do konca umazale naše ime. Res 
so zadnji dan v mesecu čistile prostore in okolico, 
to so povedale javnosti, kako pa bodo očistile naše 
ime? Zgrozimo se, če samo pomislimo na pretekli 
mesec, kaj vse smo morale poslušati, gledati in 
doživeti. Naj stavkajoče opomnimo, da si za 
osvežitev spomina ogledajo kakšen video posne
tek. Saj vendar živimo v 20. stoletju in je vse doku
mentirano! 

To pismo nima namena, da se me nekomu za
smilimo (o slovenski javnosti in medijih imamo 
tako svoje mnenje) ampak zato, da povemo, da 
stavkajoče lahko hodijo z dvignjenimi glavami 
povsod, samo za božjo voljo ne pred nami! 

Temeljna človekova pravica je pravica do dela. 
Te pravice, da delaš, zaslužiš in preživiš, so bile 
kratene, a se o njih ni ne pisalo ne govorilo. 

V pričakovanju, da se bo odprl in objavil žiro 
račun tudi za tiste, ki po več mesecih dela ne pre
jemajo plačila, bomo tudi me vztrajale do konca. 

Marija Kopše -

v imenu tistih, ki so med stavko delali 

P R E J E L I S M O 

Razdvajanje 
ali sprava med 
lovci 

Lovsko društvo Gorišnica mora 
odgovoriti na članke v Tedniku 
in Večeru, saj je tu natrošeno pre
cej neresnic in zavajanj javnosti. 

Ne bomo žalili g. Emiljana Tra-
felo, kot je on žalil člane LD 
Gorišnica, vendar resnici na lju
bo moramo ugotoviti nekaj dej
stev. 

Lovsko društvo Gorišnica je 
pravna oseba in je lovska organi
zacija, kar je razvidno iz pravil 
društva in odločbe, katero je izda
la UE Ptuj. Tudi zavod za statisti
ko nas je priznal za lovsko orga
nizacijo. Člani našega društva si 
lahko nabavijo vse lovsko orožje. 
V društvu nas je 25 enakopravnih 
članov in ne samooklicanih velja
kov in samovšečnih bivših lov
cev, kot to trdi g. Trafela. Zgradi

li smo lovski dom, na katerega 
smo zelo ponosni. Pri izgradnji 
so nam pri večinskem delu poma
gali občani in kmetje. V dušah 
naših ljudi še vedno boli 
bolečina, da kot domačini ne mo
remo upravljati z loviščem in go
spodariti z divjadjo. Dejstvo 
namreč je, da je do 1951. leta na 
našem območju obstajala lovska 
družina Sveta Marjeta niže Ptuja. 
Društvo je vprašalo občane, kaj si 
mislijo o lovskem problemu, in 
595 gospodinjstev občine 
Gorišnica (bivša KS Gorišnica) je 
s podpisi zahtevalo, da se lovišče 
na omenjenem področju dodeli 
L D Gorišnica. 

Res je, da smo skupaj z občani 
in kmeti protestirali ob izvajanju 
lova na našem območju in s tem 
izražali nezadovoljstvo, da se 
problem ne reši. Res pa je tudi to, 
da so nekateri lovci lovili in strel
jali v smeri proti protestnikom. 
Res je tudi to, da je nekdo na dan 
lova zvečer z lovsko puško šibrni-
co streljal skozi okno sobe našega 
člana in samo gola slučajnost je. 

da ni bil nihče mrtev. Ali so res 
potrebne človeške žrtve, da se 
problem lovstva reši? 

Lovskemu društvu Gorišnica ni 
predvsem za lov, v ospredje daje
mo gospodarjenje z divjadjo in 
zaščito nekaterih vrst divjadi, ki 
so ponekod že skoraj izginile. V 
L D Gorišnica posejemo vsako 
leto štiri krmne njive. Pozimi za
lagamo s krmo 25 krmišč, kmetje 
nas obveščajo o času košnje in 
žetve in tedaj naši člani izganjajo 
divjad s teh njiv, tako da ne bi 
divjad končala pod kosilnico. Vsi 
ukrepi, ki jih izv^ajamo, so rezul
tat velike številčnosti male divja
di. 

Mi vemo, da enkrat lovišče 
bomo dobili, saj nas podpirajo 
občani in občina. Želimo si do
brih sosedskih odnosov z vsemi 
lovci, nekdo tretji pa naj ne razpi
huje ognja in neti mržnje med 
nami. 

Za člane LD Gorišnica: 
Janko Bezjak 

P R E J E L I S M O 

Znebiti se 
hočejo invalidov 

Gumama, d.o.o., Ptuj gre z 
31.3.1998 v likvidacijo in to 
zato, da bi se vodstvo tako 
rešilo invalidov v podjetju. 
Vodstvo na čelu z direktorico 
Sašo Stros lažnivo prikazuje 
izgubo podjetja, deio pa proda
ja privatnikom, da bi prikazali, 
da primanjkuje dela. 

Vodstvo je sklenilo, da gre 
podjetje v likvidacijo, ker se le 
tako lahko znebi delavcev in
validov, kasneje pa začne pod-
jetje znova normalno delati, 

ampak z delavci, ki so zdravi, 
invalidi pa bodo ostali na zavo
du za zaposlovanje. Vodstvo se 
je dogovorilo s podjetjem Av-
tozračnice, da vzame v Gumar-
no 20 invalidov iz Avtozračnic 
in jih skupaj z nami, ki smo v 
Gumarni - nas je 35, pusti po 
likvidaciji na zavodu za zapos
lovanje, zdrave ljudi pa sprej
me nazaj. 

Delavci vemo, da je to neza
konito, kar bo vodstvo podjetja 
na čelu z direktorico Sašo 
Stros naredilo z nami invalidi. 
Nezakonit je tudi dogovor pod
jetja Gumama in Edija Hojni-
ka iz podjetja Avtozračnice, da 
je vodstvo Gumame vzelo de
lavce iz Avtozračnic - invalide 
in bodo taikosediai ostali po li

kvidaciji na zavodu za zaposlo
vanje skupaj z nami, delavci 
invalidi iz Gumame. 

Vsi delavci, ki se jim bo zgo
dila krivica, da zaradi nezdrav-
ja ostanemo na cesti, se 
obračamo na vas, da objavite 
ta naš dopis in seznanite jav
nost, kaj namerava vodstvo na
rediti z nami invalidi v podjet
ju Gumama, d.o.o., Ptuj. De
lavci hočemo, da se dela z in
validi po zakonu, ne pa da se 
jih podjetja preko likvidacij 
rešijo, nato pa podjetje deluje 
naprej! Hočemo, da se izve, da 
vodstvo Gumame na čelu z di
rektorico Sašo Štros deluje 
protizakonito, samo da bi se 
rešilo nas invalidov! a j j 

Ivan Ivanuša ..nmm 

S I L V E S T E R VOGRINEC: ZIVUENJE PO SMRTI - 5 

Skozi vrafa smrti - IL 
D a n s k i m i s l e c Thonnas M a r t h i n u s j e 

p o s m r t n a s t a n j a r a z v r s t i l v š t i r i k a t e g o r i j e . 

SMRT OTROKA 
Vzrokov za o d h o d o t r o š k e g a bi t ja iz 

f i z i čnega te lesa je lahko ve l iko . P o s a m e z n i k si 
je m o r d a v pre jšn j ih inkarnac i jah unič i l 
možnos t i za g r a d n j o zd ravega o r g a n i z m a , 
t ako d a te lo, ki si g a je izgradi l v mate rn ic i , h i 
t ro un ič i jo bo lezn i , če se že ne rodi mr tvo . 
Prav t ako si je m o g o č e zgrad i l u s o d o , ki g a ne 
obvaru je p r e d nes rečami . T o d a o t r o k o v o um i 
ranje ni groz l j ivo . O t rok ne g re skoz i 
p reč iščevan je (vice - peke l ) , ker n i m a zl ih m is 
li. Če pa kje obs ta ja jo , j ih "angel i " (višja d u 
h o v n o bitja) ods t ran i j o s suges t i jo . 

O t rošk i svet je svet pravl j ic in iger. M e d t e m 
ko v f i z i čnem svetu p r i p o v e d k e b e r e m o iz 
kn j ig , j ih v d u h o v n e m sve tu dož i v l j amo m n o 
g o bol j s tvarno in razno l i ko , kajt i v onos t rans t 
vu se mater i ja u p o g i b a p o d mis l im i in že l jami . 
Ko si ange l zamiš l ja prav l j ico, se vse o s e b e iz 
p r i p o v e d k e ž ivo po jav l ja jo p r e d o t rok i , ne 
s a m o kot s l ike, t e m v e č kot g ib l j ive f igure v 
p las t i čnem s tan ju , o b k r o ž e n e z na j lepš im i 
pe jsaž i . O t roc i l ahko v pravl j ic i t ud i n e p o s r e d 
no sode lu je jo . 

Ko se o t rok s č a s o m a zasit i iger in pravl j ic , 
g a ange l i sp reml ja jo skoz i v iš je in te lek tua lne 
sfere in v teh dož iv l ja s a m o b l e š č e č o svet lo
b o . Iz sfere p o m n j e n j a p a se znova inkarn i ra v 
f iz ični svet. Ne b o nak l juč je , pr i ka ter ih s tarš ih 
se b o rod i l , kajt i v s e p o v s o d ve l ja jo un iverza l 
n a nače la pr iv lačnost i in o d b o j n o s t i , ki j ih 
izžarevajo vsa ž iva bit ja. 

MLADOSTNIKOVA 
SMRT 

Mlados tn i ško o b d o b j e je p o n a v a d i t ežko , 
ker je p o i n o konf l i k tov in kr i t ičn ih mis l i . O b e 
n e m je m o č n o usmer j eno na f iz ični svet, na 
u s p e h , za l jub l jenos t i pd . Prek in i tev t a k š n e g a 
s tan ja je l ahko p o v e z a n a z ve l ik imi t ežavami , 
še p o s e b n o če nas top i s m r t n e n a d o m a . Č e je 
m lados tn i k umr l p o do lgo t ra jn i bo lezn i , p o 
t e m se j e lažje pr iprav i l , čep rav se to ne opaz i 
v bo ln i kov i "dnevn i zavest i , " po teka jo p r ip rave 
n a o d h o d v "nočn i zavest i " na d u h o v n i ravn i . 

Kadar se z g o d i p r o m e t n a nes reča , l ahko 
p re teče ve l i ko časa , p r e d e n p o s a m e z n i k d o 
j a m e , d a j e mr tev , š tev i lne mis l i m u b o d o p r e d 
t e m dn/ete skoz i zavest , v e n d a r ne ko t neka j , 
kar je v n j em , t e m v e č ko t neka j , kar g a o b d a 
ja. V žel j i , d a b i r azume l , se b o n e n e h n o vozi l 
na moto r ju d o kra ja nes reče , na to b o mo to r 
izg in i l , ker se p rek ine nev idna m e j a d v e h sve
tov. P o n e s r e č e n e c b o z b e g a n , p o l n č rn ih 
mis l i , dok le r ne b o k o n č n o do je l s vo jega s tan 
ja in g a b o d o lahko ange l i odved l i v v iš je d u 
h o v n e sfere. 

SMRT OSEB V ZRELEM 
OBDOBJU 

Ko umre ta m o š k i al i ž e n s k a v "na j lepš ih le
t ih" , je n j uno dož iv l jan je v p reddver ju znač i l no 
za razmiš l jan je in o b č u t k e l judi v z re lem o b 
d o b j u . Seveda je to dož iv l jan je i nd i v idua lno in 
l ahko g o v o r i m o o n j e m s a m o na s p l o š n o . 

Skora j vsa č l ovekova pozo rnos t j e v z re lem 
o b d o b j u o s r e d o t o č e n a v ustvar janje na f i 
z i č n e m p o d r o č j u . Č lovek si je m o r d a zgrad i l 
kar iero ali ve l iko pod je t je , ki s ta pos l ed i ca 
d o l g o l e t n e g a t ruda , ali je na v r h u n c u svo je in

te lek tua lne ustvar ja lnost i . Naenkra t p a o s t a n e 
brez e d i n e g a s reds tva ( te lesa), d a bi vse t o 
lahko d o k o n č a l . 

Če je b i la n j e g o v a de javnos t ego is t i čna in j e 
temel j i la na želj i p o m o č i , ob las t i , dena r j u , 
čast i al i s lav i , p o t e m b o prav g o t o v o imel ve l i 
ke težave, p r e d e n se b o navad i l na d u h o v n o 
s tan je . Če pa g a vod i žel ja, d a bi kor ist i l d r u 
g i m , m u b o p r e h o d o la jšan , saj t akšna de jav
nost us t reza va lovn im d o l ž i n a m v iš jega d u 
h o v n e g a sveta . 

NARAVNA SMRT 
ZARADI STAROSTI 

Naj lepša smr t , ki si j o č lovek l ahko zažel i , j e 
naravna smr t zarad i s tarost i . Po prav i lu s ta
rost nared i l judi b l a g e , s t rpne in pr ip rav l jene, 
d a se u m a k n e j o . Zan je je smr t osvoba jan je 
s ta rega ok lepa , d a bi l ahko č lovek doživ l ja l 
novi d u h o v n i svet . Ko b o takšna d u š a na d u 
hovn i ravni dož ive la dovo l j v t isov, se b o vrn i la 
v f iz ični svet , kjer b o d o b i l a n o v o te lo , ki ji b o 
o m o g o č i l o nada l j ne učen je in d u h o v n o rast. 
N e k e g a d n e p a b o dož ive la "vel iko rojstvo," 
ko b o zaž ive la v s k l a d u z zakon i ž iv l jenja, kar 
je t ud i g lavn i smise l zeme l j ske eks is tence . 

Ko star č lovek u m r e , z a g l e d a por ta l , ki g a je 
v san jah že m n o g o k r a t v ide l . Takrat ni m o g e l 
pres top i t i p raga , a je v ide l vs topa t i d r u g a bit
ja , ki so že zavrg la f iz ično te lo . V ide l je tud i 
m o č n o sve t l obo , ki je žare la iz vrat. Tokra t 
sve t loba p a d e nan j in opaz i , d a je v n o v e m , 
m l a d e m te lesu , ki se b lešč i ko t b iser . Pri vho 
d u g a p r i čaka jo umr l i so rodn i k i . Sl iši se g las
b a in star i poko jn i k p o s t a n e si ja jn i ange l , ki 
b o neka j č a s a prež ive l v d r u ž b i t e h b leščeč ih 
bi t i j . Ves d o g o d e k p a p reds tav l ja s a m o vrata 
smr t i . Gre s a m o za u v o d v n o v o ž iv l jen je svet
l ih sfer obs to ja . 

RELIGIOZNE PREDSTA
VE O NEBESIH 

Če se p o smr t i pr i p o s a m e z n i k u p r e b u d i j o 
re l ig iozn i o b č u t k i , p o t e m se n j e g o v a zavest 
o s r e d o t o č i na re l ig iozne p reds tave o nebes ih 
in ange l i h , ki j ih je razvi l na zeml j i . Tud i t akšne 
sfere obs ta ja jo . So p rečudov i t i h ba rv in s o , 
kakor d a b i vs top i l i v st ike s tar ih mo js t rov z re
l ig iozn imi mot iv i . B o g O č e sed i na p res to lu , 
o b k r o ž e n z ange l i in svetn ik i . Kr is tus sed i n a 
desn i s t rani Oče ta , m e d t e m ko Svet i Duh v 
ob l ik i g o l o b a lebd i n a d n j ihov imi g l avam i . T is
t i , ki dož iv l ja n e b e s a , je v skup in i , ki je 
o b l e č e n a v be le t un i ke in ig ra na har fo , po j e 
p s a l m e ter m a h a s p a l m o v i m i ve j am i . V t e m 
s tan ju d u š a os tane t a k o d o l g o , dok le r ji ne 
p o s t a n e d o l g č a s . Kajt i ponav l j an je e n e in iste 
stvari čez čas p o s t a n e si la u t rud l j i vo . Če b i 
d u š a mora la os ta t i v t a k š n e m s tan ju za v e d 
no , p o t e m to ne b i b i la več n e b e s a , a m p a k 
peke l . 

Op i san i nebešk i raj je s a m o ena o d m n o g i h 
sfer in ne sod i v v iš je d u h o v n e sve tove , t e m 
več je le p reddver je t eh svetov , meds tan je , v 
k a t e r e m še v e d n o dom in i r a j o p reds tave , ki s o 
si j ih l jud je izob l ikova l i , k o so še živel i na 
zeml j i . T a k š n a n e b e s a obs ta ja jo tud i za m u s 
l imane , h i ndu j ce , bud is te , kako r tud i za t iste 
d u š e , ki so p r ipadn ik i pr imi t ivn ih re l ig i j . V pre
tek los t i so obs ta ja le sfere nebes , v katere so 
odha ja l i t ist i , ki so verjel i v b o g o v e A m o n a 
Raja, Od ina , To ra , Zevsa , Jup i t ra idr. T a k š n a 
ko lek t i vna n e b e š k a s tan ja , z a s n o v a n a na cer
kven ih d o g m a h , v e d n o bol j izg in ja jo . 



PO MAŠIM KRAJIH 

O R M O Ž / OB STOLETNICI PSIHIATRIČNE BOLNIŠNICE 

Položili ieMneljni kamen za prizidek 

P s i h i a t r i č n a b o l n i š n i c a v O r m o ž u , \i\ l e t o s p r a z n u j e s to 
le t svojega obs to ja , se že dalj č a s a ulivarja s p r e c e j š n j o 
pros tors l io s t i s k o . P o 25 l e t i h pr izadevanja s o v s r e d o 
p o l o ž i l i t e m e l j n i k a m e n za gradnjo pr i z idka . D r ž a v n i mi 
n i s t e r za zdravstvo dr. M a r j a n J e r e b j e ob n a v z o č n o s t i 
o b č i n s k e g a vodstva, ž u p a n a Vi l i ja T r o f e n i k a i n de lavcev 
b o l n i š n i c e p o l o ž i l t e m e l j n i k a m e n za pr iz idek . M i n i s t e r 
dr. M a r j a n J e r e b j e o b t e m p r i z n a l , da n i vede l , v k a k o 
s l a b i h r a z m e r a h bivajo p a c i e n t i i n de la jo z a p o s l e n i . Z a t o 
j e ta n a l o ž b a v pr imerjavi s t e m , k o l i k o b o d o pr idob i l i , 
z e l o m a j h n a i n u p r a v i č e n a . 

Mag. Marijan Pregl, direktor 
Pshiatrične bolnišnice v 
Ormožu, ni mogel skriti veselja, 
saj bodo z novimi prostori tudi 
njihovi bolniki imeli kvalitet
nejše pogoje za zdravljenje. V 
novih prostorih, ki bodo merili 
2700 kvadratnih metrov, bodo 

med drugim pridobili kar štiri 
nove ambulante, novo sprejem-
nico in 60 postelj, vendar tudi 
pozneje ne bodo sprejeli več pa
cientov, kot jih imajo zdaj. Tudi 
zaposleni, ki jih je minister za 
zdravstvo ob svojem obisku poh
valil, da so glede na pogoje dela 

zelo potrpežljivi, bodo z novo
gradnjo dobili garderobe, dviga
la, dodatne nove sanitarije, novo 
pralnico, telovadnico in kapeli
co, s tem pa se bodo sprostili 
prostori v obstoječi zgradbi. 

Celotna investicija prizidka bo 
znašala 361 milijonov tolarjev in 
bo potekala v dveh fazah. V prvi 
fazi bodo porabili 231 milijonov, 
od teh jih 120 prispevajo sami, 
razliko pa ministrstvo za 
zdravstvo. Gradbena dela izvaja 
PGP Ljutomer. 

Seveda bi bilo nujno potrebno 
obnoviti celotno zgradbe bolni
šnice; to bi po prvotnih ocenah 
stalo milijardo tolarjev, kar pa je 
zaenkrat prevelik zalogaj. 

Tekst in foto: M. Slodnjak 

HRASTOVEC / 5 0 LET Z A V O D A ZA DUŠEVNO IN Z I V C N O BOLNE 

VivrovafKf iz v s e Shtv&uic 
MOGOČNO GRAJSKO ZIDOVJE DAJE ZAVETJE 623 BOLNIKOM, ZA 
KATERE SKRBI 334 ZAPOSLENIH • SODOBNE METODE IN MODERN
IZACIJA POSLOPIJ 
L e t o s b o m i n i l o p o l n i h 5 0 le t , o d k a r so u s t a n o v i l i Zavod 
za d u š e v n o i n ž i v č n o b o l n e Hras tovec -Tra te . B o l n i k e s o 
n a s t a n i l i v m o g o č n o grajsko p o s l o p j e , k i stoj i na v idni te
ras i n a d reko P e s n i c o . H r a s t o v e c j e e d e n n a š i h n a j l e p š i h 
i n najbol j o h r a n j e n i h gradov, n a n j e m pa j e d o l g a s to le t ja 
g o s p o d a r i l a z n a n a fevdalna r o d b i n a H e r b e r s t e i n . Grad s o 
v zgodov in i večkrat prez ida l i , z n a n j e p o l ep i v i t e šk i dvo
ran i i n p o g r a j s k e m dvor i š ču . V p o l p r e t e k l i zgodov in i j e 
n a n j vrglo t e m n o s e n c o doga janje l e ta 1 9 4 5 , k o s o v n j e m 
i m e l i z b i r n o t a b o r i š č e O Z N E . O b g r a j s k e m p o s l o p j u s o 
zgrad i l i več s o d o b n i h , f u n k c i o n a l n i h objektov za zavod, 
pa tud i s t a n o v a n j a za de lavce . 

Oktobra letos bo zavod Hras
tovec-Trate praznoval 50-letnico 
obstoja in delovanja. V njem je 
zdaj 623 varovancev, bolnikov iz 
vse Slovenije, za katere skrbi 
strokovno izobražen kader. Sku
paj je v zavodu zaposlenih kar 
334 delavcev, kar jih v bistvu 
uvršča med največja lenarška 
podjetja. Največ je med zaposle
nimi medicinskega osebja, tudi 
veliko vrhunskih strokovnjakov 
s tega področja. Povprečna sta
rost varovancev znaša okoli 52 
let, med njimi je tudi veliko mla
dih ljudi in starejših oseb, celo 

varovanka, ki je že napolnila 96 
let. Za vse lepo skrbijo in se tru
dijo, da bi bilo njihovo bivanje 
čim boljše. Zato so v zadnjih le
tih zgradili več novih paviljonov 
in tako bivalne razmere bistveno 
izboljšali. Največ bolnikov ima
jo v Hrastovcu, 455, na Tratah 
pa 168. Občasno se te številke 
rahlo spremenijo, vendar v po
vprečju ostajajo že več let skoraj 
enake. 

Zavod za duševno in živčno 
bolne Hrastovec-Trate je lani 
znova vložil precej denarja v 
naložbe.za boljše bivalne razme

re varovancev. Obnovili so nam
reč prostore za fizioterapijo, od
delek Platana in dokončali dela 
pri montaži dvigal v depandansi 
A in B. Poskrbeli so tudi za stop
nišče, uredili parkirišča, obnovi
li streho na jugovzhodni strani 
gradu in začeli postopek za pri
dobivanje in izdelavo investi-
cijsko-tehnične dokumentacije 
za obnovo oddelka Fontana. 
Precej so postorili tudi na Tra
tah, kjer so uredili centralne gar
derobne prostore in delavnice, 
obnovili sanitarije, dokončali 
obnovo oddelka Vita, posodobili 
ambulanto in obnovili podporne 
zidove grajskega poslopja Trate. 
Seveda so na obeh oddelkih, 
tako v Hrastovcu kot tudi na 
Tratah, skrbeli za druga 
vzdrževalna dela. Bojazni, da bi 
gradova propadla, ni , saj skupaj s 
spomeniško službo redno skrbi
jo za vzdrževanje poslopij in 
okolja. Zato ni naključje, da oba 
gradova radi obisščejo turisti, v 
viteški dvorani na gradu Hrasto-
vec pa večkrat prirejajo odmevne 
kulturne večere. 

Zavod se na praznovanja zlate
ga jubileja skrbno pripravlja, 
med številnimi prireditvami 
omenimo športno srečanje varo
vancev zavodov za duševno in 
živčno bolne iz vse Slovenije. To 
bo 15. maja na lenarškem hi
podromu Polena. Za vsestransko 
sodelovanje z drugimi ustanova
mi in službami so prejeli veliko 
priznanj, dragocen je tudi pris
pevek Zavoda Hrastovec-Trate 
pri razvoju kulture in športa in 
pri ohranjanju kulturne 
dediščine. Vse skupine naletijo 
na veliko razumevanmje 
vodstva, ki poskrbi tudi za stro
kovno oglede gradu in okolice. 

Besedilo in posnetek: 
M. ros 

M o g o č n o g r a j s k o p o s l o p j e H r a s t o v c a s k r i v a 
t i s o č e r o u s o d . 

P T U J / ZAČETEK SANACIJE TRAVNIKA V LJUDSKEM VRTU 

Travnik b o d o b i / prvotno p o c f o b o 

Kot j e z n a n o , j e o d d e l e k za oko l j e i n pros tor Upravne en - ; 
o te Ptuj n a p o d l a g i m n e n j a o d d e l k a za o k o l j e , pros tor i n ! 
g o s p o d a r s k o in fras t rukturo m e s t n e o b č i n e Ptuj ter^ 
s o g l a s j a m e s t n e četrt i Ljudski vrt Ptuj izdal o d l o č b o o: 
postavitvi l u n a parka na travniku v L j u d s k e m vrtu o d 
prvega februarja do prvega m a r c a . Pri t e m n i s o p o s e b e j 
ugotav l ja l i l a s tn i š tva z e m l j i š č a , ki j e , kot se j e nakd - j 
n a d n o p o k a z a l o , v las t i p tuj ske b o l n i š n i c e , z n j i m pa up- j 
ravlja K o m u n a l n o podjetje P t u j . P t u j s k a b o l n i š n i c a se jej 
n a o d l o č b o v roku u p r a v i č e n o pr i tož i la . J 

Mestna četrt Ljudski vrt je v 
svojem soglasju določila pogoje 
obratovanja luna parka, 
predvsem dnevni čas obratovan
ja, hrupnost zvočnih naprav in 

tudi plačilo dogovo^ene 
odškodnine zaradi obremenitve 
okolja v višini 300 tisoč tolarjev, 
ki jih bodo uporabili za nakup 
igral za igrišče na tem območju. 

Glede na upravičene zahteve iz 
pritožbe je Upravna enota 
odločbo o postavitvi luna parka 
odpravila. Postavljalec luna par
ka mora v najkrajšem času na 
omenjenem zemljišču vzpostavi
ti prvotno stanje na svoje 
stroške. O tem so se že dogovori
li s Komunalnim podjetjem 
Ptuj , ki bo sanacijo izvedlo v na
jkrajšem času; cena bo okrog sto 
tisoč tolarjev. Travnik bodo 
skultivirali, zatem pa posejali 
travo. 

MG 
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P T U J / 4 7 . OBČNI ZBOR ZDRUŽENJA ŠOFERJEV IN AVTOMEHANIKOV 

Kliub težavam optimistiini 
v Združenju šoferjev in avtomehanikov Ptuj so /adnje leto na 
novo sprejeli le sedem novih članov, tridesetim pa je članstvo 
prenehalo , ker kljub večkratnim opozori lom niso poravnali 
č lanarine za eno ali več let. Tako imajo trenutno 334 članov, 
od katerih je 99 upokojencev. Če k temu primaknemo še 
težave avtošole ZŠAM, ki zajema 87 odstotkov dejavnosti 
združenja, nastale pa so predvsem zaradi močne konkurence 
zasebnih avtošol, ter zmanjšanje prihodka zaradi ukinitve 
šoferskega plesa , je pohvale vredna ugotovitev, da so s kljub 
vsemu lani realizirali za 16,1 milijona prihodka. Šoferji in 
avtomehaniki pa z nestrpnostjo pričakujejo novi zakon o var
nosti cestnega prometa, ki prinaša precej pozitivnih, za profe
s ionalce pa tudi veliko negativnih novosti. 

Kot je na 47. letnem občnem 
zboru minulo soboto, 14. marca, 
v dvorani Narodnega doma v 
Ptuju povedal predsednik 
združenja Edvard Kozel, je delo 
ZŠAM Ptuj v minulem letu te
meljilo na oživljanju aktivnosti, 
predvsem v avtošoli ZŠAM, kjer 
je zaradi pomanjkanja dela in 
(tudi nelojalne) konkurence 
med vse večjim številom avtošol 
vse več resnih težav. Sicer pa so 
se člani v lanskem letu udeležili 
nekaterih stanovskih srečanj in 
tekmovanj, osem članov je sode
lovalo v petdnevni preventivni 
akciji za zagotovitev večje var
nosti šolarjev ob pričetku šols
kega leta, za svoje upokojence so 
izvedli izlet na Koroško, poleg 
vsega tega pa so sodelovali v or
ganih regije, slovenske zveze in 
na področju mednarodnega so
delovanja. 

Med težavami, ki jih pestijo, je 
predsednik Kozel omenil, da je 
bila udeležba na tradicionalnem 
šoferskem plesu, ki so ga vsako 
prirejali ob pustnih sobotah v 
kidričevski dvorani, lani zaradi 
postavitve karnevalskih šotorov 
na Ptuju in v Lancovi vasi kljub 
dobri pripravljenosti zelo slaba 
in finančno ni uspel, zato ga le
tos niso organizirali. 

Novi zakon o cestnem prome
tu, ki naj bi pričel veljati sredi 
aprila, bo prinesel precej spre
memb tudi šoferjem in avtome-
hanikom. Veselijo se tistih, ki 
bodo po njihovem mnenju vpli
vale na zmanjšanje števila 
avtošol, ki so zadnja leta rasle 
kot gobe po dežju. Po novem bo 
namreč vodja avtošole moral 
imeti visokošolsko izobrazbo, 
zagotovljen pa bo moral biti 
tudi prometni poligon, za kar pa 
marsikdo verjetno ne bo imel 

pogojev. Zaskrbljeni pa so nad 
strogostjo zakona in ostrejšo ka
zensko politiko, ki pomeni večji 
pritisk na vse profesionalne 
šoferje. 

Na težke razmere v avtošoli 
ZŠAM je opozoril tudi njen 
vodja Jože Drevenšek in pove
dal, da sta jim gospodarska kri
za in močna konkurenca za
sebnikov povzročila velike 
težave. Lanskoletni plan so za
radi tega realizirali le 93-odstot-
no. Zaradi pomenjkanja dela so 
minulo leto bili prisiljeni 
inštruktorja in čistilko dati na 
čakanje, oba pa sta postala tra
jna presežka. 

Jelka Zupanič iz aktiva upo
kojencev ZSAM je izrazila zado
voljstvo, da se lahko družijo 
tudi po upokjitvi. T renu tno je v 
aktivu 95 moških in 4 ženske. 
Alojz Čobec iz ZŠAM Slovenije 
je pozval člane ptujskega 
združenja, naj se udeležijo tudi 
letošnjih aktivnosti, predvsem 
državnega tekmovanja, ki bo le
tos v Velenju, velikega medna
rodnega srečanja šoferjev, ki bo 
v Franciji, ter tradicionalnega 
slovenskega srečanja članov 
združenja, ki bo julija na Rogli. 

Da člani ptujskega združenja 
dobro sodelujejo s policisti, je 
med drugim ugotovil pomočnik 
komandirja policijske postaje 
Ptuj Boris Kosenburger in obe
nem izrazil prepričanje, da bodo 
v bodoče sodelovanje na 
področju prometne preventive 
še okrepili in razširili na druga 
področja. Sicer pa vsi nestrpno 
pričakujejo novi zakon o var
nosti cestnega prometa, ki naj bi 
pričel veljati sredi aprila in naj 
bi z bistveno ostrejšimi predpisi 
in kaznovalno politiko ter 
bistveno višjimi kaznimi vplival 

P r e d s e d n i k Z Š A M E d v a r d K o z e l j e za 4 5 - l e t n o z v e s t o b o 
z d r u ž e n j u i z r o č i l d o l g o l e t n e m u o b č i n s k e m u v o z n i k u K o n r a 
d u M a h o r i č u (na d e s n i ) j u b i l e j n o z n a č k o . Foto: M. O z m e c 

na izboljšanje varnosti in nasp
loh razmer v cestnem prometu. 
Kot je povedal Kosenburger, 
bodo najostreje sankcionirani 
alkoholiziranost voznikov, pre
hitra vožnja, neupoštevanje 
cestne in svetlobne signalizacije 
ter neuporaba varnostnega pasa 
in čelade. 

Dvig splošne vozniške kulture 
bistveno vpliva na varnost v 
prometu, je poudaril 
predsednik komisije za 
vozniške izpite Stanko Letonja 
iz Upravne enote Ptuj in izrazil 
skrb ob podatku, da je letos na 
slovenskih cestah v prometnih 
nesrečah ugasnilo že 64 
človeških življenj. Prav zaradi 
tega se bodo letos še bolj trudili . 

da bodo bodoči vozniki bolj us
posobljeni in pripravljeni za 
udeležbo v prometu. V minulem 
letu so v Ptuju opravili 3.742 
preizkusov znanja o cestnopro-
metnih predpisih, več kot 3.200 
preizkusov za vožnjo vozil, v 
promet pa so vključili 3.000 no
vih voznikov. 

Ob zaključku bogate sobotne 
razprave so za udeležbo na 
skupščini ZŠAM Slovenije izvo
lili podpredsednika Ivana 
Čučka, ob koncu pa so podelili 
še jubilejne značke za večletno 
zvestobo združenju. Značko za 
45-letno članstvo je prejel dol
goletni občinski voznik Konrad 
Mohorič. 

M . O z m e c 

SLOVENKA, zavarovalniška 
hiša, d.d., NA PTUSU 

SLOVENICA, zavaroval
niška hiša, d.d., je varna, trdna, 
predvsem pa zaupanja vredna 
zavarovalnica. Na slovenskem 
trgu je prisotna od leta 1884, 
pod sedanjim imenom pa pos
luje že peto leto. Je prva in tre
nutno edina lastninjena slo
venska zavarovalnica. Rezulta
ti, ki jih dosegajo na trgu, in 
zaupanje njenih lastnikov potr
jujejo tudi, da so izbrali pravo 
pot za doseganje zastavljenih 
ciljev. Lahko se pohvali, da se 
število njenih zavarovancev 
letno poveča za 30 %. V letu 
1997 je bil opravljen pripis 
dobička skleniteljem 
življenjskih zavarovanj v višini 
12,7 milijona tolarjev, ki se izp
lača skupaj z dogovorjeno zava
rovalno vsoto. Z namenom 
povečanja varnosti naložb in 
širitve prodajne mreže je bilo 
novembra 1997 opravljeno 
povečanje osnovnega kapitala 
za 54 %. To so vse dodatni 

razlogi za zaupanje v zavaroval
niško hišo. 

V lanskem letu so razširili 
poslovanje tudi na Ptuju. 
Vodja Filiale Maribor mag. 
Slavko Gabrovec: "Namen 
nove poslovalnice je, približati 
storitve potencialnim zavarovan

cem na Ptuju in v njegovi okolici. 
Število zavarovancev se hitro 
veča, najbolj pa me veseli, da so 
zadovoljni z našimi storitvami in 
nam zaupajo. V poslovalnici je 
možno skleniti vsa zavarovanja: 
življenjsko zavarovanje, kjer so 
zavarovanci zavarovani za pri

mer naravne in nezgodne smrti, 
prostovoljno pokojninsko zavaro
vanje, dodatno nezgodno zavaro
vanje, avtomobilska in druga pre
moženjska zavarovanja. Povedati 
pa moram tudi, da v poslovalnici 
Ptuj opravljamo tudi cenitve 
škod." 

Posebna ponudba 
v marcu in aprilu! 

Vsi, ki boste pn nas sklenili ob
vezno avtomobilsko zavarovanje, 
boste prejeli homologiran var
nostni trikotnik. Za sklenjen 
avtomobilski kasko vam nudimo 
10 % popust, za premoženjska 
zavarovanja pa 20 % popust. Ne 
zamudite priložnosti! 

PR 
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PTUJ / PONOVNO O LASTNINJENJU KIDRICEVSKEGA 
CEVUARSTVA 

25 bivsim zaposlenim 
vrnili vplačane kupnine 
Vodstvo Neodvisnega s indikata Slovenije je prejšnji četrtek 
na Ptuju sk l ica lo t iskovno konferenco zaradi domnevnih ne
pravilnosti pri lastninjenju kidričevskega podjetja Čevljarst
vo. Na pogovore so povabili tudi podpredsednika s lovenske 
vlade Marjana Podobnika in predstavnike vladnih ustanov, 
a se vabilu n i so odzvali niti n i so opraviči l i izostanka. Kljub 
temu pa so predstavniki 25 bivših zapos len ih v Čevljarstvu 
znova pregledal i dokumente lastninjenja in še enkrat pou
daril i , da je priš lo v postopku lastninjenja podjetja do ne
pravilnosti . Svojega odvetnika Velimirja Cugmasa pa so 
pooblast i l i , da v njihovem imenu vloži tožbe in začasne 
odredbe na sod i šču , s l išat i pa, je da naj bi o zadevi Čevljarst
vo konec marca razpravljali tudi v eni od državnozborskih 
komis i j . 

Primer Čevljarstva je star že štiri 
leta; vmes je bil uveden stečaj pod
jetja (v letu 1994), a je bil pozneje 
ustavljen, po prisilni poravnavi 
(1995) naj bi v podjetju vladalo ne
zakonito stanje, do danes je bila v 
podjetju že izvedena revizija, izda
no je bilo prvo in pred časom še 
drugo soglasje Agencije za privati
zacijo k lasminskemu preobliko
vanju podjetja, 25 bivših zaposle
nih pa je pooblastilo svojega od
vetnika, da v podjetje v višini do
bra 2 milijona tolarjev vplača 
kupnine. Revizijska hiša je kupni
ne pozneje zavrnila, češ da niso 
pravilna, ker iz pooblastila ni bilo 
razvidno, za katere posle je bilo 
pooblastilo dano. Tako je podjetje 
bivšim zaposlenim vrnilo kupni
ne, in sicer s privatizacijskega 
računa podjetja, vodstvo podjetja 
pa je izjavilo, da je vse vplačnike 
pisno obvestilo o vračilu kupnin. 
In prav ob tem se bivši zaposleni 
sprašujejo, zakaj niso postali so
lastniki podjetja. Pri NSS - po
družnici Čevljarstvo so se na rav
nanje Agencije seveda pritožili, saj 
so mnenja, da so bili postopki iz
peljani nezakonito, oškodovali pa 
so tudi 25 domnevnih lastnikov. 
Predsednik podružnice NSS v 
Čevljarstvu Milan Krušič pravi: 
»Z zakonskega vidika smo bivši 
zaposleni v podjetju (skupaj nas je 
25) solastniki firme, nikakor pa se 
ne strinjamo z izpeljanim postop
kom Agencije za privatizacijo, ki je 
po našem mnenju in preverjanju 
ravnala protizakonito. Krog last
ninjenja se je res zaključil z dru
gim soglasjem Agencije, kar pa še 
ne pomeni, da je privatizacija do
besedno zaključena, saj mora priti 
še do vpisa v sodni register. In 

prav to želimo ustaviti. Menimo, 
da nam je bila zaradi dvomljivega 
dopisa gospoda Stojana Trampeta, 
uslužbenca Agencije za privatiza
cijo, onemogočena pravica do sou
deležbe v procesu lastninjenja 
podjetja, o katerem Agencija po 
naših podatkih prej sploh ni vede
la. Prepričani smo tudi, da lahko 
samo sodišče razveljavi naše vpi
snine, tega pa do danes še ni stori
lo, mi pa smo že sprožili tožbe in 
nekaj ovadb na sodišču, prav v tem 
času pa na ptujskem sodišču pote
ka preiskovalni postopek proti di
rektorici podjetja in zasliševanje 
desetih prič.« 

V zvezi s potekom dogodkov pri 
obravnavi programa lastninskega 
preoblikovanja podjetja Čevljarst
vo je Agencija januarja letos po
drobneje seznanila predsednika 
podružnice NSS v Čevljarstvu Mi
lana Krušiča. V uvodnem delu je 
zapisala: »Ugotavljamo, da kot 
predsednik Neodvisnih sindika

tov Slovenije, podružnice Čevl
jarstvo Kidričevo, poskušate dis-
kreditirati delo Agencije RS za 
prestrukturiranje in privatizacijo 
in s političnimi pritiski izsiliti de
janja, za katera Agencija nima za
konskih osnov.« Sicer pa je s cil
jem dokončanja programa lasmin-
skega preoblikovanja podjetja ter 
zaradi mnogih pritožb podružnice 
NSS v Čevljarstvu Agencija po
novno proučila možnosti sodelo
vanja pri notranjem odkupu 25 
udeležencev notranjega odkupa, ki 
so jim bila pred dobrim letom 
vrnjena vplačila. Svetu Agencije je 
podala predlog, da se ponovno po
zove vse udeležence, ki so jim bila 
vplačila vrnjena, da vplačajo kup
nino in s tem sodelujejo pri no
tranjem odkupu, potrebni znesek 
pa bi morali plačati najkasneje do 
17. decembra lani. Konec lanskega 
leta je direktorica podjetja na 
zahtevo Agencije podala pisno iz
javo, da nihče od 25 na privatiza
cijski račun ni vplačal kupnine za 
notranji odkup in potemtakem 
nihče od omenjenih bivših zapos
lenih ni sodeloval v 40-odstomem 
notranjem odkupu poleg že 20-od-
stome interne razdelitve in 40-od-
stotnega prenosa na sklade. 

Tudi po zadnji tiskovni konfe
renci sklicatelji sestanka zadevi, 
imenovani Čevljarstvo, niso prišli 
do dna, želijo le, da se v podjetju 
čim prej zagotovi zakonito stanje, 
da se raziščejo nepravilnosti, na 
koncu pa bo svoje moralo reči tudi 
sodišče. 

T. Mohorko 

SLOVENSKA BISTRICA 

Podelili priznanja 
tivllne zašilte 

Ob svetovnem dnevu civilne zaščite ter v okviru praznovanja praznika 
občine Slovenska Bistrica so mintili petek na svečani seji Občinskega 
štaba Civilne zaščite podelili letošnja državna in občinska priznanja. Zla
ti znak Civilne zaščite je prejelo Prostovol|no gasilsko društvo Tinje, 
srebrnega pa Drago Ačko - poveljnik PGD Šmarmo na Pohorju. Plaketa 
občine Slovenska Bistrica pa je bila podeljena A in B ekipi PGD Šmart
no na Pohorju za doseženo peto mesto na gasilski olimpiadi, ki je pote
kala lansko poletje v danskem mestu Hernningenu. Ob tej priložnosti je 
bila tudi predstavitev novega gasilskega vozila PGD Slovenska Bistrica. 
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P T U J / OKROGLA MIZA O DELOVANJU IN FINANCIRAN
JU KULTURNIH DRUŠTEV 

Čigavi m kulturni domovi 
V ponedeljek je v dvorani Narodnega doma na Ptuju poteka
la okrogla miza o delovanju in flnanciranju kulturnih 
društev. Predsedniki Zveze kulturnih organizacij Ptuja in 
delavci strokovne s lužbe so predstavili predstavnikom kul
turnih društev nove odnose Zveze in društev s Sk ladom za 
ljubiteljske kulturne dejavnosti . 

Za strokovno delo ter vsebinske 
programe širšega pomena bo fi
nančno skrbel Sklad za ljubitelj
ske kulturne dejavnosti, za delo
vanje društev pa lokalne skupnos
ti, torej občine, ki naj poskrbijo 
tudi za prostorske pogoje svojih 
društev. Na tem področju je veliko 
pomanjkljivosti, saj mnoge občine 
niso razglasile dvoran v bivših za
družnih domovih za javno infra-
strtiktiu-o, kar pomeni, da jih 
lahko najrazličnejši lastniki upo
rabljajo za vsakršno dejavnost. V 
zvezi s prostorskimi pogoji in 
ogrevanjem je bilo tudi največ 
vprašanj s strani predstavnikov 
društev. 

Zveza kulturnih organizacij Ptuj 
je pripravila pregled stanja kultur
nih domov v bivši ptujski občini. 

Mestna občina Ptuj 
Za javno infrastrukttiro so raz

glašeni Narodni dom (uporablja 
ZKO Ptuj), Kulturna dvorana v 
Grajeni (souporaba KS in 
društvo). Dom krajanov v Skorbi 
(KS in društvo). Dom krajanov v 

Dražencih. Za javno infrastruktu
ro niso razglašeni: Dom krajanov 
na Hajdini, dvorane v Aiarkov-
cih, Bukovcih, Hajdošah, Spuhlji 
in Rogoznici. 

Občina Destmik - Trnovska 
vas 

V tej občini nobena dvorana ni 
razglašena za javno infrastrukturo. 
Na Destrniku je dvorana v soupo
rabi Cerkve in društva in je v pos
topku, da postane lastnica Cerkev. 
V Trnovski vasi je lastnik KS, 
souporablja jo društvo. V Vito-
marcih sta lastnika gasilsko in 
kulttu-no društvo in so problemi 
pri vzdrževanju. 

Občina Dornava 
Dom krajanov v Dornavi sicer 

ni razglašena za javno infrastruk-
tiuro, je pa z občinskim sklepom 
namenjena kultiu-i, upravljalec pa 
je vaški odbor. 

Občina Gorišnica 
Samo dvorana v Gorišnici je 

razglašena za javno infrastrukturo, 
medtem ko dvorani v Cirkulanah 
(last šole) in Muretincih nista. 

Občina Juršinci 
Dom krajanov v Juršincih je 

last Cerkve, upravlja jo občina. Ni 
razglašena za javno infrastrukturo. 

Občina Kidričevo 
Dvorane v Lovrencu na Dr. 

polju, Cirkovcah (last šole) 
Apačah in Kungoti so razglašene 
za javno infrastrukturo, medtem 
ko dvorana v Kidričevem (last Vi-
tala) ni. 

Občina Majšperk 
V občini so štiri dvorane, in sicer 

v Žetalah (souporaba KS in 
društvo), Majšperku, Stopercah 
(šola in društvo) in na Ptujski 
Gori (še v gradnji, šola in 
društvo). Nobena ni razglašena za 
javno infrastniktiu-o. 

Občina Videm 
Dvorane v Vidmu (v izgradnji, 

last občine), Doleni (last občine, 
souporaba KS in društvo), Selih 
(last društva), Podlehniku (last 
KZ), na Pobrežju (upravljalec 
vaški odbor) so razglašene za javno 
infrastrukturo, dvorani v Tržcu in 
Leskovcu sta v lasti gasilskih 
društev. 

Občina 2^vrč 
Dvorana v Zavrču, ki je v soupo

rabi kulturnega društva, špormega 
društva in KS, je razglašena za jav
no infrastrukturo. 
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DOLANE / KDO BO KUPIL PROSTORE EME ENGINEERING? 

Nova delovna m e s 

to zrn Haložane? 
Premoženje podjetja Eme Egineering, v stečaju, 

iz Dolan, ki je v stečaju od 27. januaria lanskega 
leta, so najprej prodajali v okviru javnih draži), za
tem pa z informativnim zbiranjem ponudb, a žal 
doslej neuspešno. Edino ponudbo je dala 
kranjska Sava, a ni ponudila sprejemljive cene. 
Ta ponudba je vzbudila zanimanje javnosti, 
predvsem pa Haložanov, ki ponovno upajo, da se 
bo na tej lokaciji pričela odvijati neka dejavnost, 
ki predstavlja zanje nove zaposlitvene možnosti 

Član uprave Save, d.d., Kranj Emil Vizovišek, ki 
odgovarja za tehnično področje, je v prejšnjem ted
nu povedal, da Sava Kranj resnično namerava kupi
ti prastore podjetja Eme Engineering v Dolanah, 
ker načrtuje selitev dela proizvodnje avtozračnic in 
opreme na pmjsko lokacijo, v planu pa ima še nekaj 
projektov oziroma selitev programov na Ptujsko. V 
nekaj letih naj bi na omenjeni lokaciji v Dolanah 
Sava zaposlila več kot 150 delavcev. 

Stečajni upravitelj podjetja Eme Engineering v 
stečaju dr. Drago Dubrovski je povedal, da so bile 
vse dosedanje dražbe za Eme Engineering v stečaju 
iz Dolan najprej v celoti, zatem po delih, žal neu
spešne. Zatem se je upniški odbor odločil za infor
mativno zbiranje ponudb za nakup tovarne v Dola
nah, na katerega pa je edino Sava poslala ponudbo, 
vendar je ponudila prenizko ceno. Najnižja izklicna 
cena je bila doslej 186 milijonov tolarjev za celotni 
kompleks. Zato je stečajni upravitelj na torkovi seji 
upniškega odbora predlagal novo zbiranje ponudb 
po 25 otktotkov nižji ceni od dosedanje najnižje iz
klicne cene, kar naj bi bilo okrog 139 milijonov. 
Razpis za zbiranje ponudb bo objavljen v treh ted
nih. Pri tej ceni pa, kot poudarja dr. Dubrovski, 
upajo, da bodo dobili kupca. Trenutno se o nakupu 
pogovarjajo s tremi potencialnimi kupci, med njimi 
pa je tudi kranjska Sava. 

MG 

SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI 

(Ne)zdrava Slovenija 
Zadnj ič so v parlamentu orga

nizirali "dan zdravja v parlamen
tu", katerega poglavitni namen je 
bil, da bi zbudil i med poslanci 
večje zanimanje in večjo odgo
vornost za urejanje vprašanj, ki 
so (ne)posredno povezana z 
zdravjem in zdravstvom. Po 
časopisnih poroči l ih sodeč, so 
največ pozornost i posvetili ugot
avljanju, kaj bi bi lo v Sloveniji tre
ba storiti, da bi se zmanjšali dej
avniki tveganja za pojavnost bo
lezni, ki j ih je mogoče preprečit i. 

KOLIKO SMRTI 
BI LAHKO 
PREPREČILI 

Ena izmed glavnih govornic dr. 
Mateja Kožuh Novak, nacionalna 
koordinatorka za promoci jo 
zdravja, je opozori la, d a j e Slove
nija leta 1996 izgubila 256 otrok 
zaradi prometnih in drugih nes
reč. Poudari la je, da bi lahko šte
vilo teh nesreč z dobr imi preven
tivnimi programi preprečil i . Rav
no tako bi po njenem mnenju 
lahko prepreči l i , da bi zaradi 

zdravju škodlj ivih navad umiralo 
tol iko prebivalcev v najbolj pro
duktivnih letih. Po razpoložljivih 
podatkih je v letu 1996 v starosti 
30 do 55 let med 601 umrl im za 
rakom kar 200 ljudi umrlo zaradi 
kajenja in 210 zaradi neprimerne 
prehrane. Udeleženci okrogle 
mize o b dnevu zdravja v parla
mentu so, kot piše Večer, opo
zarjali, d a prezgodnja obolev
nost in invalidnost jemljeta 
og romno narodnega dohodka. 
"Zato ni čudno, da so vsi, ki so 
predstavili pomen zdravja in ak
tivnosti pri predšolskih otrocih, 
šolarjih in mladini, odrasl ih in sta
rejših prebivalcih, poudari l i , da 
veliko pričakujejo od parlamen
tarne vlade in tudi od širše jav
nosti /.../ Skupaj so razmišljali, 
kako se spoprijeti z vodi lnimi dej
avniki zgodnje obolevnosti in 
smrtnosti v Sloveniji. Da je to 
nadvse pomembno, govori jo po
datki, da tudi mladi še zdaleč 
niso tako zdravi, kot si kar naprej 
skušamo potolažiti vest /.../". 
(Večer, 11 . marca 1998) 

Je bil dan zdravja v parlamentu 
začetek ali konec klavrnega po
govarjanja o zdravju med Slo
venci? So si pristojni še enkrat 
olajšali vest (zgolj) z opozarjan
j em na "probleme" in "neizko
riščene možnosti"? 

VSAK DAN DAN 
ZDRAVJA 

ž e sama ideja o "dnevu zdrav
ja v parlamentu" se zdi proble
matična. Takšen "dan zdravja" bi 
moral biti v parlamentu vsak dan. 
Parlament bi moral biti dnevno 
obveščen in dnevno na tekočem 
z razmerami na področju zdravja 
in zdravstva, ker je to pač eno iz
med najpomembnejš ih in najbolj 
usodnih vprašanj nacionalnega 
obstoja in razvoja. Zanimivo bi 
bilo vedeti , kolikokrat doslej je 
parlament "kompleksno" raz
pravljal o zdravstveni sliki Slove
nije, kakšne ukrepe je sprejemal 
za preprečitev nevralgičnih točk, 
na katere je opozori l "dan zdrav
ja" v parlamentu. Nekaj je bilo 
doseženo, npr. pri s is temskem 
preprečevanju možnosti za pro

pagiranje kajenja. Kaj pa druga 
področja, drugi dejavniki tvegan
ja? Parlament bi lahko storil vsaj 
to, da bi z ustrezno propagando 
prek sredstev javnega informi
ranja ljudi vsaj sistematično in 
nazorno opozarjal na največje 
nevarnosti, ki prežijo na njihovo 
zdravje. Prometna preventiva je 
omejena pretežno na predstavl
janje tragičnih posledic promet
nih nesreč. Kje so drugi prijemi, 
ki bi morali v zavesti l judi dan za 
dnem utrjevati vedenje, kaj je do
bra, normalna vožnja in kaj ubi
jalsko divjanje po cestah? Ob 
množici najrazličnejših (uporab
nih in neumnih) informacij (na 
posebnih telefonskih številkah in 
v posebnih radijskih in televizij
skih oddajah) so podatki o de
janskih razmerah na slovenskih 
cestah še vedno najbolj skopi in 
pomanjklj ivi ter tako marsikdaj 
sokrivec nesreč. Ravno poslanci 
so odgovorn i , da tako do lgo ni
mamo novega, r igoroznejšega 
prometnega zakona, ki naj bi 
učinkoviteje preganjal tiste napa
ke in neodgovornost i v prometu, 
ki so najpogostejši vzrok za nas
tanek nesreč. 

Parlament bi moral brez dodat
nih dnevov zdravja redno 
spremljati , kako se naše 
'Vključevanje" v Evropo in prila
gajanje "evropskim" nornnativom 

odraža na zdravstveni standard 
pri nas. Ali se morda za "evropi-
zacijo" ne skriva predvsem nedo-
mišl jeno varčevanje, ki ima lahko 
usodne posledice za zdravje lju
di? Kako je v Sloveniji v sedanj ih 
razmerah poskrbl jeno za 
zdravstveno preventivo, še zlasti 
če upoštevamo, da so ravno raz
lične preventivne zdravstvene 
akcije v preteklosti bistveno vpli
vale na izboljšanje zdravstvenih 
razmer? Ali je nujno, da so raz
lična "prostovoljna" cepl jenja (re
c imo proti k lopnemu menigit isu, 
ki postaja v Sloveniji že resen 
zdravstveni problem) tako draga, 
da za velik del ljudi preprosto 
niso doseglj iva? Je cena kondo
mov, sicer po zatrdilih zdravstve
nih delavcev najučinkovitejšega 
sredstva za preprečevanje 
okužbe z a idsom, sprejemlj iva za 
l judi, ki bi j ih najbolj potrebovali? 

VELIKO 
VPRAŠANJ ' 
MALO 
ODGOVOROV 

Vprašanj je preveč, odgovorov 
premalo. Gre skratka za to, da 
zdravstvu niso potrebne 
predvsem kampanjske akcije, 
ampak stalna skrb vseh, zlasti 
tistih najodgovornejših v državi. 
Nekega dne bi se bilo t reba tudi 

povsem do ločno vprašati, kol iko 
"produktivnega" časa porabi jo v 
parlamentu za ukvarjanje z re
sničnimi življenjskimi vprašanji 
slovenske države, koliko pa za 
medsebojne strankarske spopa
de in za ukvarjanje s preteklostjo 
in drugimi namišl jeno pomemb
nimi "političnimi temami". 

Seveda se še zlasti ne more 
nihče sprenevedati ob zdravstve
ni problematiki mlade generaci
je. Večer dramatično ugotavlja, 
da je tudi zadnji "dan zdravja v 
parlamantu" s podatki zelo jasno 
pokazal, "da tudi mladi še zdaleč 
niso tako zdravi, kot si kar naprej 
skušamo potolažiti vest, ampak 
so njihovi zdravstveni problemi le 
drugačni kot v drugih zdravstve
nih skupinah". Kdo si kar naprej 
skuša potolažiti vest? Ali ni tako 
ravnanje že na meji kaznivega 
dejanja? 

Pred kakšnim letom so na slo
venskih srednjih šolah opravili 
obširno raziskavo o najraz
ličnejših (negativnih) vplivih 
preobremenjenost i gimnazi jcev 
na njihovo sp lošno počutje in 
zdravstveno stanje. Rezultati so 
bili skrajno alarmantni, vzne
mirljivi. Pričakovati bi bilo, da se 
bodo ob njih zamislili najraz
ličnejši družbeni dejavniki. Toda 
nič takšnega nismo doživeli. 

J a k Koprive 



O D T O D IN TAM 
LOVRENC N A D R . P O U U / POBUDA ZA OCENO USTAVNOSTI 

Zaradi prisilne iiteriave brez sred
stev za p r a ž f v f f m f e in imshvanh 
IVled flzičnimi osebami so največji doižnilii samostojni podjetni
ki, kar naj bi bila posledica težavnejšega poslovanja manjših 
podjetij in zasebnikov. Zaradi plačilne nediscipline in neučin
kovitosti sodišč pri izvršilnih postopkih in zavarovanju terjatev 
upnikov je njihovo poslovanje bolj tvegano in tudi dražje, davki 
in prispevki pa so vse prej kot nizki. 

Naš sogovornik Roman Toma-
nič iz Lovrenca na Dravskem pol
ju je eden izmed tistih samostoj
nih podjetnikov posameznikov, 
ki se niu je davkarija v celoti 
"usedla" na žiro račun (stoodstot
na blokada) zaradi neplačanih 
davkov in prispevkov. Po zakonu 
o davčnem postopku iz leta 1996 
lahko davčni organ dolžniku v 
postopku prisilne izterjave poseže 
na vse dohodke, terjatve, denarna 
sredstva ter drugo premoženje in 
premoženjske oziroma materialne 
pravice. 

"Ker poslujem izključno preko 
žiro računa, na katerega preje
mam vsa sredstva iz naslova 
opravljanja dejavnosti, je posledi
ca prisilne izterjave dejstvo, da 
sem ostal brez vsakih sredstev za 
preživljanje in brez sredstev za 
poslovanje, zaradi česar je posle
dično vprašljiva možnost na
daljnjega dela 48 delavcev, koli
kor jih je v moji obratovalnici tre
nutno zaposleni. Včasih je bila za
konodaja za zasebnike ugodnejša. 
Pred letom 1997 je bilo tako, da je 
zasebnik, ki je imel blokiran žiro 
račun, z vlogo zaprosil za delno 
sprostitev računa, kar mu je kljub 
neporavnanim davčnim obvez
nostim omogočilo nemoteno pos
lovanje naprej. Danes pa je tako, 
da v primeru dolgov pride do blo
kade žiro računa naslednji dan. 
Ob tem zasebniki nimajo prav no
bene možnosti, da bi z dokazili o 
neplačanih račimih za opravljeno 
delo zaprosili za delno blokado. 
Država je s svojimi terjatvami 
prva, s prstom pa ne migne, da bi 
zagotovila finančno disciplino 
oziroma plačilni red, da bi bili iz
stavljeni računi tudi v roku 
plačani. Pogosto je država tudi 
največji naplačnik in v bistvu naj
večji krivec za plačilni nered, ven
dar ji to ni mar, ko gre za njene in
terese. Poskrbela je zase, na pa 
tudi za druge upnike," je povedal 
Roman Tomanič. 

KDAJ ZAŠČITNA 
ZAKONODAJA 
ZA MALE 
DELODAJALCE? 

Obrtna zbornica Slovenija je že 
večkrat od vlade zahtevala, naj 
omogoči • delne blokade žiro 
računov podjetij, vsi dosedanji 
pogovori na to temo pa so ostali 
brez rezultatov. Predvsem si pri
zadevajo, da za zasebnike, ki ne 
poslujejo z gotovino, ne bi veljale 
stoodstotne blokade. Konkretno 
predlagajo spremembo 49. člena 
zakona o davčnem postopku. Pri 
tem se opirajo tudi na zakonodaje 
različnih evropskih držav, ki ščiti 
male delodajalce, ne pa tudi veli
kih. V zdajšnjih razmerah država 
ščiti velike dolžnike, za male pa 
nima posluha oziroma jih vedno 
bolj omejuje. V tujini lahko 
dolžnik za poravnavo dolga državi 
zaprosi za premostitveno posojilo, 
pri nas pa je to skoraj nemogoče, 
ker je pridobitev posojila vezana 
na potrdilo o tem, da ima prosilec 
poravnane vse obveznosti do 
države. 

Podjetnik Roman Tomanič je na 
Ustavno sodišče Republike Slove
nije v začetku januarja letos naslo
vil zahtevo za oceno ustavnosti 54. 
člena Zakona o davčnem postop
ku. Ta člen davčnemu organu 
omogoča, da v celoti blokira žiro 
račun dolžnika državi. Pri ute
meljevanju svoje zahteve izhaja iz 
dejstva, da kot samostojni podjet
nik posameznik nima pravice do 
izplačila plače kot osebnega pre
jemka. Nesporno je, da imajo pri
hodki iz naslova opravljanja dej
avnosti značaj osebnih prejem
kov. Med denarjem, ki ga dobiva 
na žiro račim, je tudi denar za nje
govo preživljanje. Ker ne ločuje 
med svojim in premoženjem obra
tovalnice, je samostojni podjetnik 
obdavčen z dohodnino. Zakon o 
davčnem postopku v 50. členu 
določa, da je na plačo, nadomesti
lo plače, druge prejemke iz delov
nega razmerja in pokojnino dov

oljeno izterjati največ eno tretjino 
čistega zneska teh prejemkov! S 
tem pa zakon v praksi ustvarja dve 
kategoriji občanov: zaposlene, ki 
jim davkarji lahko izterjajo le tret
jino prejemkov, in samostojne 
podjetnike, katerih prejemki pa so 
lahko v celoti predinet prisilne iz
terjave. Po Tomaničevem mnenju 
gre za neenakost pred zakonom, 
kar je v nasprotju s 14. členom us
tave Republike Slovenije. 

"Trditev utemeljujem z dejst
vom, da je treba prihodke iz dej
avnosti obravnavati enako kot 
plačo, saj glede na naravo stvari 
podjetnik ne more prejemati 
plače; po vsebini gre za enako ka
tegorijo. Ker poslujem v obliki sa
mostojnega podjetnika s statusom 
fizične osebe, nimam možnosti 
direktnega izvršilnega naslova za 
izvršbo terjatev, temveč bi lahko 
vložil le izvršilno tožbo, katere 
postopek pa pred pristojnim 
sodiščem traja od tri do pet let. 
Vsa omenjena dejstva jasno izka
zujejo spornost določbe 54. člena 
zakona o davčnem postopku v 
tem, da omogoča stoodstotno blo
kado žiro račima, ne omogoča pa, 
da bi se del sredstev na računu 
lahko uporabljal za nadaljevanje 
dejavnosti (nabavo potrebnega 
materiala, plače delavcev, plačilo 
nujnih stroškov - elektrike in po
dobno) in minimalne osebne po
trebe podjetnika (hrana, obleka 
...) ter je v zdajšnji vsebini v na
sprotju s 14. in 74. členom ustave 
Republike Slovenije." 

V svojem odgovoru, ki ga je To
manič prejel v teh dneh, ga Ustav
no sodišče poziva, da vlogo dopol
ni, in sicer tako, da naj točno poja
sni, ali izpodbija določbo 54. 
člena Zakona o davčnem postop
ku v celoti ali glede na opisano de
jansko stanje katero drugo 
določbo zakona o davčnem pos
topku. Ustavno sodišče Tomaniča 
tudi poziva, da za začetek postop
ka za oceno ustavnosti 54. člena 
Zakona o davčnem postopku, ki 
za banke oziroma hranilnice ureja 
način izvrševanja prisilne izterja
ve na dolžnikova denarna sredst
va, tudi izkaže pravni interes. Ta 
se skladno z zakonom o ustavnem 
sodišču izkaže z navedbami, kako 
izpodbijana določba neposredno 
posega v njegove pravice, pravne 
interese oziroma pravni položaj. 
Rok za dopolnitev pobude je 30 

dni. Kot smo ob zaključku redak
cije neiu-adno izvedeli, je Toma-
ničeva dopolnitev vloge že na us
tavnem sodišču. 

MG 

P T U J / ZELENI PTUJA VABIJO 

Tudi letos bodo delili 
lelisia in sadilie 

Tako kot vsako leto tudi le
tos Zeleni Ptuja ob prihodu 
pomladi organiziramo tradi
cionalno delitev zdravilnih 
zelišč in sadik za pogozdovan
je. Letos bo akcija, ki je že de
seta po vrsti in na kateri bomo 

razdelili preko tisoč sadik in 
zelišč, v soboto, 21. marca, od 
9. do 12. ure na prostoru pred 
Blagovnico Mercator. 

V upanju na Vaše sodelovan
je Vas lepo pozdravljamo. 

Zeleni R u j a 

O D TOD IN TAM 
JURŠINCI m 
Danes seja Minskega sveia 

Svetnik i obč ine Jurš inc i se b o d o d a n e s o b 
19. uri sestal i na redni seji in spre jemal i zak l 
jučn i račun za lansko leto, v obravnav i pa 
imajo tud i osnu tek n o v e g a p ro računa . Sezna
nili se b o d o tud i s p red log i o d b o r a za šo ls tvo, 
špor t in ku l turo, poroči l i pa pr ipravl jata tud i 
o d b o r za kmet i js tvo, gozda rs t vo in za
družn iš tvo ter o d b o r za pod je tn iš tvo , obr t in 
tu r i zem. Na seji b o d o govor i l i tud i o porab i 
namensk ih sredstev za ohran jan je in razvoj 
kmet i js tva v l anskem in p r e d l a n s k e m letu, pa 
tud i o porab i sredstev, dode l j en ih p o j a v n e m 
razpisu za pospeševan je d r o b n e g a g o s p o 
darstva, tu r i zma in pod je tn iš tva . Na d n e v n e m 
redu imajo več kot 10 v l og in pr i tožb, nas lov l 
jen ih na o b č i n o Jurš inc i , m e d d r u g i m tud i g le
de zadn je usk lad i tve do loč i tve šo lsk ih oko 
lišev po p red log ih min is t rs tva za šo lsko in 
špor t ter Geode t ske uprave RS. 

TM 

GORIŠNICA m Okrogla miza o 
Dominkovi thmaiiji 

Koord inac i jsk i o d b o r za o b n o v o D o m i n k o v e 
domač i j e , najstarejše ohran jene p a n o n s k e 
domač i j e na S lovenskem, pr ipravl ja pr ihodnj i 
četr tek, 26. marca, o b 10.30 v pros tor ih 
obč ine Gor išn ica ok rog lo m izo s predstav i tv i 
jo ce lo tnega pro jek ta D o m i n k o v e domač i j e . 
Na p o g o v o r so povabi l i tud i profesor ja dr. Ja
neza Bogata ja , p redsedn i ka s t rokovne komi 
sije za d o m a č o in u m e t n o obr t S loveni je . 
Gor išn ičan i b o d o na okrog l i mizi predstavi l i 
tud i pr iprave na le tošnjo pr i redi tev K m e č k o 
g o s t v a j e (glavni o rgan iza tor je Bošt jan 
Rihtar), dr. Janez Bogata j naj bi govor i l o 
d o m a č i in umetn i obr t i , o rokode ln i cah , 
d o m a č i n Lojze Mat jašič pa b o predstavi l o pr i 
prave na te leviz i jsko sneman je p o s e b n e o d 
da je . 

TM 

JURŠINCI m 
Obini Aor organizacije RK 

v zadn j ih dveh letih so bili znova ze lo akt ivni 
v krajevni organizaci j i R d e č e g a kr iža v Jurš in -
c ih , saj so po leg r ednega darovan ja krvi s po 
sebn im i akc i jami R d e č e g a kr iža Sloveni je 
p o d nas lovom Nikol i sami pomaga l i nekate
r im stare jš im o b č a n o m , ki so s l abega zdrav ja 
in p o m o č i soč loveka še kako po t rebn i . 
Jurš insk i č lani RK se b o d o na o b č n e m zbo ru 
zbral i v nede l jo , 22. marca , in preg leda l i de lo 
iz p re tek lega leta, p redsedn i ca RK Jurš inc i 
A n a Čeh pa b o zb ran im predstav i la nov načrt 
de la in akt ivnost i o rgan izac i je za letos. 

TM 

TURNIŠČE m 
Obini zbor društva upokojemev 

Ta konec t e d n a b o d o imeli le tno kon fe renco 
tud i č lani Društva upoko jencev Turn išče. Na 
d e l o v n e m srečan ju se b o d o zbral i v s o b o t o , 
2 1 . marca, p o p o l d a n v t amka j šn jem d o m u 
kra janov. Predsedn ik DU Turn išče Jože 
Mi loš ič b o č l a n o m druš tva predstavi l oprav l je
n o de lo , ki je b i lo največkrat povezano z 
d ružabn im i srečanj i upoko jencev , upoko jenc i 
p a so na d o m u obiskal i tud i nekatere starejše 
č lane in o n e m o g l e . Na o b č n e m zbo ru b o d o 
turn išk i upoko jenc i predstavi l i tud i letošnj i 
p lan dela. 

TM 

PTU/ # Desus o sivi knjigi 
Na seji pok ra j i nskega o d b o r a Demokra t i čne 

s t ranke upoko jencev R u j , sestal i so se minul i 
torek, 10. Marca, v d o m u hb ičev na Rogozn i -
c i , so večj i de l razprave nameni l i vseb in i t ako 
imenovane sive kn j ige, ki so j o napisal i v o d 
govor p r e d l o g o m poko jn inske in inva l idske 
re forme v bel i kn j ig i . Pri t e m s o poudar i l i , d a 

sicer sog laša jo z nu jnost jo re fo rme poko jn in 
s k e g a s is tema, vendar o d l o č n o naspro tu je jo 
o c e n a m o katas t ro fa lnem stan ju sedan jega 
s is tema in o n j e g o v e m p o g u b n e m vp l ivu na 
d r u ž b o in gospoda rs t vo . Opozor i l i so , d a re
f o r m a ne s m e vpl ivat i na zman jšan je pravic 
sedan j ih u p o k o j e n c e v ter d a se zavzema jo za 
časovn i o d m i k u v e d b e d r u g e g a poko jn inske 
g a s tebra, ker zanj še ni pogo jev . Pr izadevajo 
si tud i za več jo f leks ib i lnost pri d o s e g a n j u sta
rostne in poko jn inske d o b e . 

•OM 

mRICEVO m o zaUjuineni 
raiunu in proraiunu 

Svetn ik i o b č i n e Kidr ičevo so na svoj i 29. 
redni seji razpravl jal i le o dveh , a posebe j po 
m e m b n i h t o č k a h d n e v n e g a reda: temel j i to so 
se lotili ob ravnave zak l j učnega računa obč ine 
za m inu lo leto v višini d o b r i h 398 mi l i jonov ter 
osnu t ka le tošn jega o b č i n s k e g a p ro računa v 
višini dob r ih 497 mi l i jonov tolarjev. Pred lagan i 
p ro račun so de lno "oklest i l i " za izdatke, na
men jene raznih p r i red i tvam in p ros lavam. 
(Natančne jše po ročan je s seje zaradi ov i ranja 
de la novinar jev, ki j im g rad ivo ni d o s t o p n o , ni 
možno . ) Precej razprave so nameni l i tud i raz
vo ju šo ls tva v obč in i , za to so na se jo povabi l i 
tud i ravnatel ja k id r ičevske šo le Braneta To-
nejca. "Sejanje" se je zav lek lo t ja d o ene ure 
zjutraj . 

•OM 

PTUJ • Rama z novim krmilom 
č l a n i p tu j skega B roda rskega druš tva Ranča 

so na p e t k o v e m o b č n e m z b o r u p o šest ih 
uspešn ih letih voden ja , ko so o b jezeru v 
Spuhl j i zgradi l i p o m o l e , novo lopo za sprav i lo 
čo lnov ter pr iz idek k k lubsk i hiš ic i , zaradi 
p reob remen jenos t i na n jegovo žel jo razrešil i 
d o s e d a n j e g a p redsedn i ka Draga K lobučar ja 
in za n o v e g a p redsedn i ka izvolil i Bo jana Mis-
lov iča iz jadra lne sekc i je . V razpravi so poda 
rili, d a b o d o več pozornos t i posvet i l i t e k m o 
va lnemu špor tu in vk l jučevan ju m lad ih v de lo 
društva, v ka te rem je t renu tno 75 č lanov. 

-OM 

TRNOVSKA VAS m Obini zbor RK 
v sobo to , 14. marca , so se na o b č n e m zbo 

ru v d o m u kra janov zbral i č lani kra jevne o rga
nizaci je RK T rnovska vas . Pregledal i so nare
j eno v p re tek lem letu, ko so razdeli l i 80 pake
tov human i ta rne p o m o č i in 15 k ra janom ob le 
ke, organiz i ral i dva izleta i td. V p lan de la za le
tos so zapisal i del i tev p rehrane in ob lač i l , or
ganiz i ran je krvodaja lsk ih akc i j , za dva u č e n c a 
so plačal i šo lo v naravi i td. 3^ apr i la pa b o d o 
organiz i ra l i p redavan je dr. Šu ta o bo lezn ih 
d a n a š n j e g a časa. Krvnega t laka p a k ra janom 
ne mer i jo več, odka r je v T rnovska vasi odp r ta 
zasebna ambu lan ta . 

O b k o n c u je p redsedn i ca O b m o č n e o rgan i 
zaci je RK pode l i la pet pr iznanj , m e d d r u g i m 
tud i Edu L u b c u , ki je 59 krat darova l kri. 

Zmago Šalamun 

liMKLAVŽm 
Ustanovili turistiino društvo 

Pred kra tk im so pri Mik lavžu pri O r m o ž u us
tanovi l i tur is t ično druš tvo. Mik lavž je bil p o l e g 
Sv. T o m a ž a še ed ina kra jevna skupnos t v 
obč in i , kjer tu r is t i čnega d ruš tva niso imel i . Na 
us tanovnem zbo ru je b i lo pr isotn ih čez 40 č la
nov, ki so v svoj p r o g r a m zapisa l i , d a se b o d o 
zavzemal i za varstvo oko l ja , naravne in kultur
ne ded išč ine ter l judsk ih ob iča jev. Lotili se 
b o d o uredi tve oko l ja hiš, po lepša l i kra jevne 
ob jek te in uredi l i tur is t ična obe lež ja . Radi bi 
uredi l i tud i tur is t ične pot i za kolesar je in 
pešce . V po le tn ih mesec ih namerava jo pr i 
pravit i p romoc i j o kraja in se predstavi t i na ted 
nu tu r i zma na K o g u . V d o g o v o r u z e t n o l o g o m 
dr. J a n e z o m Boga ta jem pa b o d o zbiral i in 
urejeval i e tnogra fske e k s p o n a t e ku l turne 
ded išč ine , k m e č k o o rod je in d r u g e kra jevne 
posebnos t i . 

, ^ ...... , _ , v l u 

V O L I C I N A , S V . T R O J I C A / LOVCI SO ZBOROVALI 

PRIŽGANA RDEČA LUC, SAJ SO FAZANI IN JEREBICE IN SLOVENSKIH GORIC ZE IZGINILE 
• VEČJA PRIČAKOVANJA OD LOVSKE ZVEZE, KI NI DOVOU UČINKOVITA IN PREDRAGA 

v teh dneh se vrstijo letni občni 
zbori lovskih družin. Tudi na le-
narškem območju lovci na veliko 
zborujejo in analizirajo gospodar
jenje z divjadjo v minulem letu. 
Kot nam je povedal tajnik sveta 
lenarškega lovskogojitvenega ba
zena Franjo Kožar, so doslej 
uspšeno sklenili občne zbore v 
LD Sv.Ana, Benedikt, Voličina in 
Dobrava. Povsod so načeli pro
bleme gospodarjenja s poljsko 
divjadjo, ki je iz leta v leto red
kejša in počasi že izumira. 

Zato torej ni naključje, da so 
lovci terjali učinkovitejše ukrepe 
in strokovno pomoč pristojnih 
služb področne Lovske zveze Ma
ribor, ki bi morala to problemati
ko obravnavati v širšem sklopu 
naravovarstvenih prizadevanj 
lovske organizacije. Doslej so v 
glavnem skrbeli za vlaganje faza
nov iz umetne vzreje, ki pa se ni 
najbolje obneslo. Vlagali so nam
reč kebčke, ne pa tudi odraslih fa
zanov, kar je po mnenju nekaterih 
poznavalcev te problematike 
učinkovitejše. Pravih analiz in 
ocen ne premore nihče, tudi o ne
gativnih vplivih vlaganja na av
tohtone naravne živali ne jasnih 
stališč, tako da so se lovci zavzeli 

za temeljite analize in strokovne 
rešitve. V Dobravi so na primer 
predlagali, da bi se s problemati
ko fazana ukvarjala področna zve
za s svojimi službami in organi, v 
Voličini pa so predlagali, da bi fa
zane vlagale vse družine iz le
narškega lovskogojitvenega baze-
na.Tudi pri Benediktu so načen
jali to problematiko, pri Sveti Ani 
pa so opozorili tudi na druge pro
bleme gospodarjenja z divjadjo, 
zlasti na vse slabše naravne raz
mere za divjad. V vseh L D so 
uspešno uresničevali lovskogo-
spodarske načrte in dobro gospo
darili s srnjadjo. Del odstrela so 
namenili lovnemu turizmu. 

Pri Sveti Ani bo naloge sta
rešine LD še naprej opravljal dr. 
Dušan Markoli, pri Benediktu 
Silvo Prosič, v Dobravi novi sta
rešina Zvonko Paluc in v Voličini 
prav tako novi starešina Franci 
Ornik. Na letnih občnih zborih 
so opozorili na nujnost tesnejšega 
sodelovanja s kmetijci in gozdarji 
in na poenotenje sodelovanja s 
pristojnimi službami zavoda za 
gozdove in lovske zveze. Predla
gali so enoten informacijski sis
tem, saj se zdaj dogaja, da ene in 
iste podatke pošiljajo na različne 

naslove in po povsem različni me
todologiji. To ni dobro, zlasti 
delo področne zveze bi moralo 
biti informacijsko sodobnejše in 
učinkovitejše. S tem bi namreč 
pridobila celotna lovska organiza
cija, ki pričakuje novo lovsko za
konodajo in ki se tudi v Os
rednjih Slovenskih goricah 
srečuje s težavami predolge tran-
zicije. Večjih organizacijskih 
težav doslej niso imeli, rahlo se 
ponekod čutijo kadrovski proble
mi, saj nekateri najsposobnejši 
člani v L D nočejo prevzemati na
jodgovornejših dolžnosti. 

Občnih zborov so se udeležili 
tudi predstavniki krajevnih skup
nosti, s katerimi lovske družine 
na lenarškem območju dobro so
delujejo, tudi z lastniki zemljišč 
ni večjih težav in tudi obseg škod 
zaradi divjadi se zmanjšuje. Po
glavje zase so klateški psi in 
mačke, zaradi katerih prihaja do 
občasnih težav in nezadovoljstva. 
Zakon je sicer jasen, vendar lovci 
predlagajo strpnost in razume
vanje vseh prizadetih. Na občnih 
zborih so načeli še probleme go
spodarjenja z lovskimi domovi. 

M.Toš 



O D r O D I N T A M 

S L O V E N S K A B I S T R I C A / 1 2 . MAREC - NOVI OBČINSKI PRAZNIK 

¥rmmik zmmmmmk šte\nlm prire^BUve 
v OKVIRU PRAZNOVANJ ODPRLI RAZSTAVO BISTRIŠKIH VINOGRADNIKOV • NA OSREDNJI SVEČANOSTI 
PODELILI OBČINSKA PRIZNANJA ZA LETO 1997 
Prireditve ob novem prazniku občine Slovenska Bistrica so se 
pričele šestega marca s koncertom učiteljev in učencev bi
striške glasbene šole , nadaljevale s prvim planinskim poho
dom skozi bistriški Vintgar ter s številnimi prireditvami v dru
gih krajih občine. 

Posebej odmevno je bilo pre
davanje zgodovinarja profesorja 
dr. Jožeta Koropca Iz davne pre
teklosti Slovenske Bistrice v sredo, 
U . marca. V projekcijski dvora
ni bistriškega gradu se je ob tej 
priložnosti zbralo veliko 
občanov, ki so želeli o preteklos
ti svojega kraja izvedeti kaj več. 
Prisotne je predavatelj popeljal 
v čas okoli leta 3000 pr. n. št. pa 
vse tja do sredine 19. stoletja. 
Ob tej priložnosti je prebral lis
tino iz 12. marca 1311, ki jo je 
sam prevedel, original pa je v 
graškem deležnem arhivu. Ker 
je bilo po končanem predavanju 
še veliko vprašanj in ker se ne
katerih tem zaradi pomanjkanje 
časa ni bilo mogoče lotiti, je dr. 
Jože Koropec obljubil, da bo o 
tem govoril še na drugih podob
nih srečanjih. Iz graškega 
deležnega arhiva je Slovenski 
Bistrici uspelo pridobiti še de
vetnajst listin, pomembnih za 
zgodovino kraja, ki jih bo prof. 
Koropec prevedel in z njihovo 
vsebino seznanil vse, ki jih to 
zanima. 

ODPRTJE STAL
NE ZBIRKE VIN 

Med prireditve, vpete v čas 
praznovanja novega občinskega 
praznika, sodi tudi odprtje stal
ne zbirke vin bistriških vino
gradnikov. Kot je ob tej pri
ložnosti dejal ravnatelj Zavoda 
za kulturo Slovenska Bistrica 
Stane Gradišnik, je razstava 
drobna po videzu, a velika po 
namenu. Pokaže namreč, 
kakšne sorte vinske trte uspeva
jo v okoliških vinogradih in ka
terim dajejo na tem območju 
prednost. Zaenkrat razstavlja 
samo trinajst vinogradnikov, 
upajo pa, da se jim bodo sčaso
ma pridružili še drugi. "Verja
mem, da bo razstava nenehno 
spreminjala svojo podobo, saj 
bo od letine do letine proiz
vodnja vin različna. Res pa je, 
da bodo morali proizvajalci 
imeti dovolj volje, da bo razsta
va izražala tisti del njihove 
proizvodnje, ki bo v posamezni 
vinski sezoni najkvalitetnejša," 
je ob odprtju dejal ravnatelj Za
voda za kulturo. 

PODELILI 
PRIZNANJA ZA 
LETO 1997 

Na sam praznik, 12. marca, je 
bila v viteški dvorani osrednja 

Dobitniki nagrad ob bistriškem občinskem prazniku (od leve): 
Stane Gradišnik, Meta Javernik, Jože Brečko in Minka Steg
ne. Foto: VT 
svečanost. Ob številnih obisko
valcih in dobitnikih občinskih 
priznanj so se je udeležili župa
ni sosednjih občin ter nekateri 
poslanci državnega zbora, med 
njimi podpredsednik DZ Mi
roslav Luci ter Jože Jerovšek in 
Franc Pukšič. O pomenu praz
nika je govoril bistriški župan 
dr. Ivan Žagar. Med drugim je 
poudaril: "Našo preteklost in 
naš čas so ustvarjali mnogi po
membni dogodki v vseh krajih 
občine v različnih zgodovinskih 
odbobjih. Naše korenine so naša 
tradicija, ki pa je zelo dolga in 
bogata. Pri svojem delu smo od
govorni svojim koreninam, iz 
katerih rastemo, in prihodnosti , 
ki je bodo deležni naši otroci in 
prihodnji rodovi." 

V kul turnem delu svečanosti 
so delavci Zavoda za kulturo 
brali izbrane odlomke iz litera
ture ter zgodovine Slovenske 
Bistrice od najstarejših časov do 
danes. V prav tako izbranem 
glasbenem delu so sodelovali 

učenci in učitelji bistriške glas
bene šole, s slovenskimi narod
nimi in ponarodelimi pesmimi 
pa so svečanost ob novem 
občinskem prazniku zaokrožili 
pevci okteta Planika iz Sloven
ska Bistrice. 

Ob tej priložnosti so podelili 
najvišja občinska priznanja za 
leto 1997. List ino občine Slo
venska Bistrica za leto 1997 je 
prejel Jože Brečko iz Poljčan, 
ki je kot kmetijski strokovnjak 
ves čas službovanja delal v ko
rist kmeta. Priznanje občine za 
leto 1997 pa so prejeli Minka 
Stegne s Tinjske Gore za več 
kot tridesetletno delovanje pri 
Rdečem križu. Meta Javernik 
iz Kovače vasi za več kot 30 let 
dela v društvu "Sožitje" ter Sta
ne Gradišnik iz Slovenske Bi
strice za delo na kul turnem po
dročju. 

Vida Topolovec 

G O R . R A D G O N A / POMURSKI SE-
JEM POKROVITELJ VINSKE KRALJICE 

Pmnmittsld mAoi 
mmkehaliiie 
Prejšnji teden sta v degustacijski kleti Radgonskih goric > 
Gornji Radgoni direktorja Pomurskega sejma in Slovenske 
vinske akademije veritas, Janez Erjavec in Branko VodušeR, 
podpisala pogodbo o generalnem pokroviteljstvu slovenske 
vinske kraljice za leto 1998. 

Slovenska vinska kraljica, ki jo 
vsako leto izberejo v organizaciji 
SVA Veritas iz Ptuja, je v letu 
1998 Katarina Jenžur iz Leskov-
ca pri Krškem. To je že tretja slo
venska vinska kraljica, že drugič 
pa je generalno pokroviteljstvo 
prevzel Pomurski sejem. S tem 
kaže razumevanje instituta slo
venske vinske kraljice in svoje za
vedanje, da je kakovost in promo
cija slovenskega vina pomembna 
kakovost slovenskega gospodarst
va. Gornja Radgona in njeno se
jemsko podjetje sta tako pokazala 
poznavanje izrednega promocij
skega naboja, ki ga pooseblja lik 
slovenske vinske kraljice tako v 
pridelovalnem kot potrošniškem 
smislu. 

Direktor Radgonskih goric 
Franc Skrobar je udeležencem 
svečanosti podpisa pogodbe pri-
pravil presenečenje in jih popeljal 
na aperitiv v Klet pod slapom. 
Obnovljena klet, v kateri radgon
ski kletarji starajo svoja vina, pre
more namreč naravni slap, ki je v 
stoletjih oblikoval tudi kapnike. S 
tako zanimivostjo se ne more po-
hvaliti nobena druga klet v Slove
niji. Radgonski sejem pa je isti 
dan opravil prvo spomladansko 
delo v svojem "vinogradu" pred 
Vinskim hramom na sejmišču. 
Leta 1996 so namreč tam zasadili 
staro trto z mariborskega Lenta, 
lani pa še trs radgonske ranine. 

Jfil 

O R M O Ž / ZBOR LJUDSKE STRANKE 

Jubilejnemu, 10. občnemu zboru podružnice Slovenske ljud
ske stranke v Ormožu so prisostvovali kar trije ministri: za 
pravosodje Tomaž Marušič, za promet in zveze Anton Bergau-
er in za kmetijstvo Ciril Smrkolj . Poleg njih so se zbora ude
ležil i številni poslanci , župani, gostje, izjemno močan pa je bil 
tudi odziv članov stranke, saj je bil ormoški hotel skoraj pre
tesen. 

Precej besed in pozornosti so na
menili nedokončanim postopkom 
denacionalizacije, zato so, nezado
voljni z obstoječim stanjem, na 
upravno enoto v Ormožu naslovili 
zahtevo za hitrejše reševanje vlog. 
Od istega naslovnika so zahtevali 
tudi, da se čimprej končajo koma
sacije, kajti nezaključeni postopki 
ne smejo biti ovira za gradnjo hi
tre ceste Ormož-Slovenska Bistri
ca. Minister za promet in zveze 
Bergauer je namreč povedal, da 
bodo že letos pričeli graditi neka
tere odseke ceste med Ormožem 
in Ptujem. Na ustrezne državne 
organe nameravajo nasloviti 
zahtevo po prekategorizaciji mej
nega prehoda Ormož iz 

meddržavnega v mednarodnega. 
Prav tako so člani SLS podprli 
odprtje maloobmejnega prehoda 
Presika. Ministra za kmetijstvo so 
opozorili, da naj čimprej sprejme
jo sodoben evropski lovski zakon, 
ki bo upošteval lastninsko pravico 
in podeljevanje koncesij s strani 
občin. Na ta način si obetajo, da bi 
v občinske blagajne dobili dodat
na sredstva za vlaganja nazaj v 
kmetijstvo in povrnitev škode na| 
kmetijskih površinah, ki jih 
povzroča divjad. Poudarili so, da 
naj lov postane ekonomska kate
gorija, ki bo veliko prispevala k 
večjemu skupnemu tiurističnemu 
prilivu države. 

vki 

O R M O Ž / TURISTIČNO DRUŠTVO 

Na rednem občnem zboru turističnega društva iz Ormoža se je 
zbralo čez dvajset članov, ki so prisluhnili poročilu predsedni
ka društva Francija Trstenjaka. Povedal je , da j ih pri njiho
vem delu pogosto ovira še neurejena zakonodaja na področju 
turizma, zato je flnanciranje zelo oteženo. V veliko pomoč pa 
so društvu sredstva občine in domačih podjetij. 

V minulem letu so razpolagali s 
skoraj 8 milijoni tolarjev. To pa 
predvsem zato, ker je ekipa 
Ormoža sodelovala na Igrah brez 
meja in za ta namen so se njihova 
sredstva povečala za 4,5 milijone 
tolarjev. V običajnih letih gospo
darijo z okrog 3 milijoni, ki jih 
porabijo za organiziranje fašen-
skega karnevala, martinovanja, 
pomagajo pri festivalu godb v zab
avnem programu in podobno. 
Med njihove aktivnosti spada tudi 
vsakoletno čiščenje okolja, tek
movanje v lu-ejenosti vasi, izložb, 
balkonov, sodelujejo pri urejanju 
kraja. Sedaj se pripravljajo na us
tanovitev zveze tiu-ističnih 
društev, ki naj bi imela tudi svojo 
turistično pisarno. 

Na zboru so izvolili novo vodst
vo in tako je predsednik turis
tičnega društva postal Ludvik 

Hriberšek, ki bo moral še posebej 
bdeti nad izvedbo programa za 
letošnje leto, ko niristično 
društvo praznuje 50 let obstoja. 
Poleg primerne obeležitve jubileja 
in organizacije že utečenih prire
ditev bodo poskrbeli še za ohrani
tev in vključitev mlina v Pušencih 
in kovačnice na Dobravi v turis
tično ponudbo, sodelovali bodo v 
akcijah slovenske turistične zveze 
in pri izdelavi kataloga s programi 
izletov in bivanja na območju 
Ormoža. Ustanoviti nameravajo 
tudi turistično patruljo, ki bo opo
zarjala na pomanjkljivosti gostin
ske in tiuistične ponudbe. Radi pa 
bi pripravili tudi prospekt 
Ormoža, uredili sprehajalno pot 
ob Dravi in usposobili trim stezo 
v športnem parku Mestna graba 
ter uredili brv čez potok Lešnica. 

vki 

G R A J E N A / PREMIERA SKUPNO STANOVANJE 

Dramska sekcija Kulturnega 
društva Grajena je tudi letos 
pripravila gledal iško predsta
vo. Odloči l i so se za komedijo 
Dragotina Dobričanina z 
naslovom Skupno stanovan
je . Komedijo, ki jo je kot 
režiserka pripravila Tatjana 
Vaupotič, so premierno upri
zorili minulo nedeljo. 

Tatjana Vaupotič je povedala, 
da se je z letošnjo predstavo 
dramska sekcija zelo pomladila, 
kar kaže na zanimanje za ljubi
teljsko kulturo tako mladih kot 
starejših. Tako so poleg dolgo
letnih nastopajočih, kot so Oto 
in Natalija Mesaric ter Bogomir 
Vaupotič, nastopili še Marija 
Lorenčič, Renata Šori, Robert 
Polanec, Dušan Kramberger, 
Simona Lacko, Franci Pater-
nost, Aleksander Lorenčič in 
Rok Vrtič. Veliko sta k predsta-

Z letošnje premiere dramske sekcije KD Grajena. 
vi, ki je v nedeljo prvič nasmeja
la domače občinstvo, doprinesla 
tudi šepetalka Majda Mencin
ger in tehnični vodja predstave 
Kristijan Lorenčič. 

MZ 

Foto Langerholc. 

PLANINSKI KOTIČEK 
Občni zbor 

Planinsko društvo Ptuj obvešča vse člane in druge, da bo v pe
tek, 20. marca, ob 17. uri v Narodnem domu na Ptuju (Vošnja-
kova ulica) občni zbor društva. Med drugim bodo po razrešitvi 
dosedanjih organov društva volitve predsednika, članov uprav
nega in nadzornega odbora ter članov Častnega razsodišča. Po 
občnem zboru bo tradicionalno družabno srečanje. 

Vsi ste vljudno vabljeni! 

Izlet po delu ormoške 
planinske poti 

v soboto, 28. marca, organizira P D Ptuj izlet po vzhodnem 
delu Ormoške planinske poti. Avtobus odpelje z AP Ptuj ob 7. 
uri. Zapeljemo se do Ormoža, od tam pa nas bo pot vodila 
mimo Kogla in Ritmerka do Savcev, kjer nas počaka avtobus 
ter nas zapelje do Tomaža pri Ormožu. Od Tomaža se vzpnemo 
na 325 m visok Kostanj. Po vrnitvi do avtobusa nas ta odpelje 
do Gomile (352 m), ki je obenem najvišji vrh Ormoške planin
ske poti. Ves čas bomo hodili po poteh, s katerih so lepi razgle
di na Ormož, zahod Polenšaka, Sejansko dolino ... Približno 4 
ure hoje. Vrnitev do 18. ure. 

Hrana in pijača iz nahrbtnika. Cena izleta je za otroke 750 sit 
in za odrasle 1000 sit. 

Izlet vodita Hermina Šilak in Tone Purg. 
Prijave z vplačilom v pisarni društva, Prešernova 27, do tor

ka, 24. marca. Ob prijavi si lahko priskrbite tudi dnevnike 
Ormoške planinske poti. 

Odbor za informiranje in propagando PD Ptuj 

P O R T O R O Ž / MEDNARODNI SIMPOZIJ 

Afosf med sokovi in vinom 
Včeraj, danes in jutri poteka v kongresnem centru grand 
hotela Emona v Portorožu mednarodni simpozij Most med 
sokovi in vinom. Njegova soorganizatoija sta SVA Veritas iz 
Ptuja in Fli issiges Obst iz Nemčije. Na simpoziju gre za 
vzpostavljanje mostov med sokovi in vinom, pomologijo in 
enologijo, teorijo in prakso, Vzhodom in Zahodom. 

Gre torej tudi za vzpostavljanje mostov med ljudmi, od katerih je 
odvisen razvoj sadjarske in sadjarskopredelovalne ter vinograd-
niško-vinarske panoge. V Portorožu so zbrana eminentna imena 
strokovnjakov iz mnogih držav Vzhodne in Zahodne Evrope, pa 
tudi ljudje iz prakse. Poleg pomena za stroko je simpozij tudi 
možnost Slovenije za gospodarsko uveljavitev ter znanstveno in tu
ristično promocijo. 

Simpozij spremlja predstavitev dejavnosti in izdelkov vinograd
niško-vinarske in sadjarskopredelovalne stroke na skoraj tisoč kva
dratnih metrih razstavnega prostora. Generalni pokrovitelj simpozi
ja je Fructal iz Ajdovščine. Tako si bodo udeleženci simpozija jutri 
ogledali tudi njegove predelovalne zmogljivosti, vipavsko vinsko 
klet, vipavsko dolino vinogradov in sadovnjakov. Zagotovo dobra 
priložnost, da gostje iz mnogih držav spoznajo Slovenijo tako z vidi
ka njenih lepot kot sposobnosti njenih ljudi. 

J B 
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O P r o n m TAM 

DORNAVA / O P U Š Č E N A G R A M O Z N I C A BO O A Z A ZA DIVJAD 

£ o v r i posadili2200 sadik 
O p u š č e n e gramozn ice , j a m e in drugi o č e m prikriti kot ički 
žal mnogokrat pos tanejo divje od laga l i šče odpadkov, zato 
s m o l a h k o to l iko bolj vesel i , če katero uredijo. 

Pred časom so člani lovskega 
društva Dolnji breg iz Dornave 
predlagali, da uredijo ta-
inkajšnjo opuščeno gramoznico. 
Člani občinskega sveta so 
podprli njihovo idejo in financi
rali nakup potrebne sadike. V 
soboto so članom lovskega 
društva prišli pomagat urejat 
jamo tudi nekateri drugi 
predstavniki društev in posadili 
so 2200 sadik. S tem so sanirali 
le polovico jame, preostali del pa 
nameravajo v jeseni. 

Kot nam je povedal gozdar 
Alojz Ljubeč, so posadili rdeči 
in črni bor, smreko in macesen 
ter nekaj vrst listavcev (lipo, 
rdeči hrast, divjo češnjo, jerebi-
ko in ognjeni trn). Tako bodo 
našli svoje zavetišče in pašo 
različne živali - od čebel in ptic 
do različnih vrst divjadi. Zraven 
tega bo to prijeten kotiček za 
sprehajalce in ljubitelje narave. 

Alojz Valenko, predsednk 
lovskega društva Dolnji breg, je 
povedal, da njihovo društvo šteje 
okrog 30 članov in s tem bodo 

dobili varovalno oazo za divjad, 
č l an i društva obdelujejo tudi 5 
hektarjev njiv, na katerih pride
lujejo pridelke za zimsko 
krmljenje. Člani omenjenega 
društva zdaj največjo skrb pos

večajo vzgoji in gojitvi divjadi in 
si torej ustvarjajo pogoje za lov. 

Člani društev, med njimi tudi 
iz lovskega društva Gorišnica, so 
v soboto posadili lipo prija
teljstva. 

Tekst in foto: 
M.SIodniak 

O b k o n c u š e s k u p i n s k i p o s n e t e k 

D R B E T I N C I / SESTANEK NA DRUZOVICEVI KMETIJI: 

RHprave na 
oc6ftjcifciiff6 vinu 
v petek zvečer so se pri D n i z o v i č e v i h v Drbe t inc ih sesta l i ] 
č lan i upravnega odbora Vinogradniško-sadjarskega društva: 
Ptuj . Nj ihov običaj j e , da se vedno ses tanejo n a domači j i 
e n e g a od č lanov upravnega odbora. Tokrat so se m e d dni - ; 
g im dogovori l i o organizaci j i l e tošnjega , že tradic ionalnega) 
ocenjevanja vina v J u r š i n c i h . 

Vinogradniško-sadjarsko 
društvo Ptuj šteje nekaj nad 120 
članov. Kot je povedal 
predsednik društva Janko Mat
jašič, je med aktivnostmi na 
prvem mestu izobraževanje čla
nov in s tem prispevek k vedno 
boljši kakovosti vina in sadja s 
tega območja Slovenskih goric. 
Pred trgatvijo so lansko jesen or
ganizirali predavanje o času 
trgatve, žveplanju in razsluze-
vanju mošta. V zimskem času so 
organizirali predavanje o zaščiti 
vinske trte, prav tako o zaščiti 
sadnejga drevja in redčenju plo
dov. Se v tem mesecu, 23. marca 
ob 11. uri, pa bodo organizirali 
že omenjeno ocenjevanje vina, ki 
bo v lovskem domu Juršinci. 
Vzorce (za ocenitev sta potrebni 
dve litrski steklenici vina ali tri 
buteljke) bodo na istem mestu 
sprejemali dan prej, v nedeljo, 
22. marca, med 8. in 12. uro. 
Običajno prispe na oceno okoli 
130 vzorcev in ti so iz leta v leto 

boljši. Če je bil pred dobrim de
setletjem na podobnih ocenje
vanjih še velik del vzorcev vina 
izločenih, se to danes zgodi le še 
enemu ali dvema vzorcema. To 
je najboljši dokaz, da je znanje 
vinogradnikov in kletarjev na vi
sokem nivoju. 

Sestanek pri Druzovičevih je 
nehote sovpadal z življenjskim 
praznikom gospodarja Janeza. 
Tako je sestanku sledila 
obložena miza in seveda obvezen 
ogled domače kleti. Gospodar je 
s pomočjo sinov predstavil kako
vost letnika 1997, ki ga tudi sam 
uvršča med najboljše letnike sto
letja. Povedal je, da pridelajo 
vsako leto šest do osem sort 
vrhunskega vina in ga prodajajo 
v buteljkah, kot zvrst pa je znan 
njihov štajerc, ki prihaja z istoi
menskega hriba z večstoletno vi
nogradniško tradicijo. Gospodar 
Janez Druzovič je povedal, da so 
letos res težave s prodajo vina, da 
pa so njihova vrhunska vina zna

na po vsej Sloveniji. Kot popest
ritev svoje ponudbe pripravljajo 
v kratkem odprtje degustacijske 
sobe, kjer bodo lahko sprejeli 
večje skupine gostov in jim 
predstavili poleg vina še druge 
dobrote, ki jih pridelajo na svoji 
kmetiji. Poleg vinogradništva se 
njihova kmetija ponaša še z dru
gimi dejavnostmi, kot so mle
karstvo, govedoreja in mnoge 
druge. Da gre za veliko in dobro 
organizirano kmetijo, je obisko
valcu jasno že ob prihodu na nji
hovo dvorišče, ograjeno z veliki
mi gospodarskimi poslopji. Vse
kakor pa to pomeni v vsakem 
trenutku obilico dela za gospo
darja, ženo Olgo, sinove in 
hčerko, ki je sicer še 
srednješolka. 

J . Bračič 

S p r i j a t e l j i i z u p r a v n e g a o d b o r a v i n o g r a d n i š k o -
s a d j a r s k e g a d r u š t v a P t u j j e J a n e z D r u z o v i č ( v 
s r e d i n i ) o c e n j e v a l k a k o v o s t l e t n i k a 1 9 9 7 

K I D R I Č E V O / MERCATORJEV PLES Z M O D N O REVIJO 

Izkupiiek za 
huttituutanie ntuncnG 

z m o d n e r e v i j e M e r c a t o r j a . F o t o : L a n g e r h o l c 

Letošnii tradicionalni Mercatorjev ples, ki {e bil prejšnjo soboto v 
prostorih restavracije Pan v Kidričevem, je bil eden najboljših v 
zadnjih letih. Odprla sta ga predsedniic uprave poslovnega siste
ma Mercator in predsednik nadzornega sveta Mercatorja SVS Zo
ran Jankovič ter generalni direktor Mercatorja SVS Ptuj in 
predsednik uprave Stanislav Brodnjak, ki je tudi član uprave 
poslovnega sistema Mercator, odgovoren za trženje. 
D o d a t n o je letošnj i p l e s pridobil zaradi svoje humani tarne 
vsebine , saj b o Mercator SVS njegov i zkupiček n a m e n i l 
M e d o b č i n s k e m u društvu s l ep ih in s labovidnih Ptuj kot 
prispevek pri n a k u p u Brai l love vrstice, ki j o s lepi potrebu
jejo za branje. D o zakl jučka redakcije žal šef n i s m o uspe l i 
izvedeti , k o l i k š e n b o ta znesek , zagotovo pa več kot 250 
t i soč tolarjev. 

Posebna paša za oči je bila 
letošnja modna revija, ki jo je iz
vedla manekenska skupina Error 
iz Lenarta, ki jo vodi Gordana Je-
lenko. V njej so zbrane številne 
slovenske lepotice, nosilke pres
tižnih lepotnih naslovov, med nji
mi dve Ptujčanki: miss Slovenije 
'96 Alenka Vindiš, ki vedno bolj 
suvereno stopa po modni pisti, in 
Darja Koren, lanska finalistka 

tekmovanja za miss Slovenije, ki 
se kot manekenka uveljavlja že 
nekaj let. Pohvaliti velja koreo
grafijo modne revije, prav tako 
pa tudi stilista Andreja Gabrona, 
ki je poskrbel za imenitno Učenje 

manekenk. Frizure so jim nare
dili v salonu Ježek. 

Mercatorjeva modna revija je v 
mnogočem prekosila letošnjo ot
voritveno modno revijo sejma 
mode v Ljubljani. Sodeč po pri
kazanih modelih znanih slo
venskih konfekcionarjev, bosta 
letošnja pomlad in poletje tudi 
po tej plati doživetje, seveda le, 
če se bodo prikazani modeli tudi 
v resnici znašli na policah Mer-
catorjevih trgovin. 

MG 



SROKT 

J U D O / KADETSKO DRŽAVNO PRVENSTVO 

SfiVf državne medalie v Gorišniiol 
Judo klub Impol iz Slovenske Bistrice je minulo soboto v ta
mkajšnji športni dvorani pripravil državno prvenstvo v judu za 
kadetinje in kadete (tekmovalce, stare od 15 do 18 let) . Ude
ležilo se g a j e 107 tekmovalcev iz 22 s lovenskih klubov. Kon
kurenca je bila izjemna, saj so nastopil i tudi kadeti z medna
rodnimi izkušnjami in domala vse udeleženke mladinskega 
evropskega prvenstva, vključno z Urško Žolnir, evropsko prva
kinjo, ki pa po pričakovanju ni imela večjih težav. 

Mlada ekipa desetih tekmoval
cev iz J K Gorišnica je že tradicio
nalno tudi na tem prvenstvu bila 
zelo uspešna, saj so kar štirje osvo
jili medalje. Prvo mesto in naslov 
državne prvakinje je v svoji skupi
ni gladko osvojila Tadeja Štagar, 
ki ji je to že drugi naslov prvakinje 
v tem letu. Isti naslov je osvojila 
tudi na osnovnošolskem tekmo
vanju. Drugo mesto in naslov 
vicešampiona Slovenije je osvojil 
Milan Kokot, tretji mesti pa sta os
vojila Pranja Muhič in Gregor Ko-
lednik. V neposrednem boju za 
medalje so peta mesta osvojili Žan 
Horvat, ki so mu bolj kot nasprot
niki medaljo odvzeli sodniki, 
Aleksander Nemec, Uroš Ko-
lednik ter Petra Fištravec. Sedmo 
mesto je osvojil Jernej Brodnjak, 
deveti pa je bil Janez Šmigoc. Us
peh ekipe je velik tudi zaradi sta
rosti tekmovalk in tekmovalcev, 
saj jo je sestavljalo kar šest osnov
nošolcev, ki so prvič nastopili v 
kategoriji kadetov, v njej pa bodo 
ostali še tri leta. 

M. Petek. 

TUDI DENISU RUSU 
NASLOV DRŽA VNE-
GA PRVAKA 

Ptujski judoisti so se na to 
prvenstvo pripravljali že dalj časa 
in uspeh ter osvojitev naslova 
državnega prvaka ni smel izostati. 
Nedvomno je bil največji favorit v 

D e n i s R u s - d r ž a v n i p r v a k . 
F o t o : K o s i 

T e k m o v a l c i s o s e o b s v o j e m u s p e h u s l i k a l i p r e d z g r a d b o 
o b č i n e . F o t o : L a u r a 

kat. do 65 kg Denis Rus in upra
vičil je vsa pričakovanja. 
Prepričljivo je v najmnožičnejši 
kategoriji suvereno opravil z vsemi 
nasprotniki in zasluženo osvojil 
naslov državnega prvaka. "Več me
secev sem se pripravljal na to 
državno prvenstvo. V pripravljal
nem obdobju sem realiziral vse 
zastavljene naloge. Forma se mi je 
po pričakovanju dvigovala, zmagal 
sem tudi na zadnjem turnirju pred 
državnim prvenstvom, tako sem 
lahko upravičeno upal na visoko 
uvrstitev. Kljub bolezni, ki se me 
je lotila tik pred tekmovanjem, 
sem uspel zbrati dovolj moči. Zelo 

sem vesel tega naslova," je po zma
gi dejal Denis Rus. 

Uspešno je nastopil tudi Miha 
Prime v kategoriji nad 78 kg. Vse 
do polfmalne borbe je gladko, z 
10:0, opravil z vsemi nasprotniki, 
v polfmalu pa je moral priznati 
premoč Celjana Bevca. V borbi za 
bron pa je brez težav premagal 
domačina iz Impola. Ostali člani 
ekipe (Muratovič, Zagoršek, 
Plajnšek, Polajžer, Predikaka in 
Brraež) so izpadli že v predtekmo-
vanju. 

Po tekmovanju je strokovni svet 
Judo zveze Slovenije določal kan
didate za prve olimpijske igre mla
dih, ki bodo letos julija v Moskvi, 
vendar jim v soboto poimenskega 
seznama še ni uspelo pripraviti. 
Vsekakor je v najožjem krogu kan
didatov tudi ptujski judoist Denis 
Rus. 

Simon Starček 

GORIŠNICA 

Damjan Peiek • 
ipotintk lefa 

v občini Gorišnica imajo razvejano in dobro organizirano športno de
javnost. Njihovi športniki dosegajo dobre rezultate v Sloveniji in izven 
nje. Tako je bilo tudi v letu 1997 in razumljivo je, da so izbirali svoje na
jboljše športnike. Seveda je največ zanimanja veljalo podelitvi priznanj 
najboljšim v članski konkurenci, toda pri Športni zvezi Gorišnica niso 
pozabili na najmlajše športnike in športnice. Podelitev priznanj na
jboljšim športnikom je potekala v Cirkulanah. 

Pri učencih in učenkah so dobili priznanja Tamara Forstnarič iz 
ŠŠD Cirkulane, Franja Muhič iz ŠŠD Gorišnica, Uroš Kolednik, ŠŠD 
Cirkulane, Ivan Milošič, ŠŠD Gorišnica, ekipa starejših deklic ŠŠD 
Cirkulane in starejše deklice ŠŠD Gorišnica. Za najboljšo ekipo so 
proglasili Judo klub Gorišnica, drugi je Rokometni klub Pyramidia, 
tretji pa mladinci NK Gorišnica. 

Za najboljšega športnika v minulem letu so proglasili Damjana Pet
ka, drugi je bil Jože Marin, tretji pa Miran Plošinjak. 

Danilo Klajnšek; 

O D B O J K A - 1 . A DOL ŽENSKE 

Marsel - ŽOK Sobota 0:3 
/14:16,11:15,8:15/ 
Marsel: Terbučeva, Zenuno-

vičeva, Mohorkova, Šeronova, 
Pustoslemškova, Lipovčeva, 
Godčeva, Vindiševa, Prauhar-
tova, Krebsova. 

Odbojkarice ptujskega Marse-
la so ponovno izgubile, tokrat 
od ŽOK Sobota, ki so v tem 
srečanju veljale za favoritke. 
Zmago pa so Sobočanke dosegle 
težje, kot so pričakovale, saj so 
zanjo potrebovale 72 minut 
igre. Ptujske odbojkarice so v 
prvem nizu zelo dobro pričele 
in vodile vse do 8:7, nato pa so 
naredile preveč napak. V dru
gem nizu so gostje visoko po-

vedle /3:10/, sledila je dobra igra 
Ptujčank, ki so visoko vodstvo 
uspele znižati na 9:10, v 
končnici niza pa je bilo ponov
no preveč napak in zgodba iz 
prvega niza se je ponovila. Tret
ji niz je bil formalnost, saj odpo
ra domačih odbojkaric ni bilo. 
Tako so gostje prišle do zas
lužene zmage, domačim pa je 
uspelo to, da so se v prvi sezoni 
obdržale med prvoligašinjami, 
kljub temu da prvenstvo še ni 
končano. V prihodnjih srečan
jih je priložnost, da s sproščeno 
igro pokažejo svoje znanje. 

Danilo Klajnšek 

Mali nogomet / 1.5LMN 

Mizarstvo Krošelj - Mila 
Poetovio 2:2/0:1/ 

Strelci: 0:1 Krajinovič /14/, 1:1 Plazar /47/, 2:1 
Plazar /53/, 2:2 Novak /56/ 

Mila Poetovio: Komik, Presečnik, Vesenjak, 
Valentan, Maksimovič, Krajinovič, Milidrago-
vič, Malek, Novak, Ahčin, Jerinič. 

Nogometaši ptujske Mile Poetovie so se v Sevni
ci pomerili z ekipo državnih prvakov - Mi
zarstvom Krošelj in z neodločenim izzidom prese
netili. Tokrat so nastopili v močno spremenjeni 
postavi, saj so izgubili nekaj igralcev, ki so se 
odločili za igranje velikega nogometa. V 14. minu
ti so povedli z zadetkom Krajinoviča. Do konca 
prvega polčasa bi lahko dosegli še kakšen zadetek, 
vendar so bili nespretni. V drugem polčasu so rah
lo iniciativo imeli igralci državnih prvakov. Svojo 
prednost so izkoristili in z dvema zadetkoma Pla-

zarja preobrnili rezultat sebi v prid. Da ni ostalo 
pri minimalni zmagi domačih, je poskrbel novo-
pečeni reprezentant Dušan Novak, ki je s strelom 
iz 12 metrov dosegel izenačujoči zadetek in točka 
je zasluženo odpotovala na Ptuj. 

Naslednje srečanje bodo nogometaši Poetovio 
Mile odigrali v petek v športni dvorani Center. 

2. 5LMN VZHOD • 
Agrofim - Majolka 6:5/1:4/ 

STRELCI: 0:1 Bračič /2/, 0:2 Lončarič /5/, 0:3 
Bračič /10/, 0:4 Fridauer /18/, 1:4 Recek /30/, 2:4 
Sobočan /31/, 3:4 Makovec /37/, 4:4 Makovec 
/37/, 4:5 Lončarič /41/, 5:5 Makovec /45/, 6:5 
Modlic /48/. 

MAJOLKA: Pire, Ostroško, Lončarič, Fridau
er, Bračič, Bezjak, Pišek, Zemljak, Trafela. 

Nogometaši Majolke so tokrat zamudili izjemno 
priložnost za zmago. Že po 18 minutah prvega 
polčasa so vodili s štirimi zadetki prednosti in ka
zalo je na pravo katastrofo domačih igralcev. Toda 
v začetku drugega polčasa so nogometaši Agroti-
ma izkoristili napake v obrambi Videmčanov in 
uspeli rezultat izenačiti. Po tem šoku so se nogo
metaši Majolke spet vrnili v igro in z zadetkom 
Iva Lončariča povedli 5:4. Domačini se niso pre
dali. Dosegli o še dva zadetka in se na koncu zas
luženo veselili težko, predvsem pa srčno in srečno 
priborjene zmage. Če bi Majolka zmagala, bi si za
gotovila obstanek in bi lahko mirneje odigrala 
zadnje kroge. Res škoda, saj je bila tokrat pri
ložnost za to zelo velika. 

Danilo Klajnšek. 
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ZA KRATEK ČAS 

Info - glasbene novice! 
Info - kviz 
Gotovo veste, kdo je na sliki. 

Izrežite glasovnico, vpišite od
govor, in če vam bo sreča na
klonjena, vam bodo v prodajalni 
Tehnika Emone Merkurja Ptuj 
podarili zgoščenko. 
Da je bila pred štirinajstimi dne

vi na fotografiji Tinkara Kovač, je 
ugotovil Leon Svenšek, Kaju-
hova 1, Kidričevo. Čestitamo! 

O d g o v o r e na današn je 
vprašanje pošljite (ali prinesite) 
na: Uredništvo Tednika, p.p. 95, 
2250 Ptuj. Rok: četr tek, 26. 
marca. 

Hitrost potovanja informacij je dan
danes izredno velika in zato se doga
ja, da ste v času MTV-ja nekatere 
glasbene novosti že slišali. Upam pa 
trditi, da je za večino bralcev opisa
na glasbena nova in s tem bolje 
spoznavate glasbeno dogajanje. 

Danski kvartet AQUA je z albuma 
Aguarium nanizal že tri super hite z 
naslovi Barbie GirI, Lollipop (Candy-
man) in Doctor Jones. V ZDA Aqua 
trka na vrata lestvic s skladbo Turn 
Back Time, medtem ko v Evropi poiz
kušajo s skladbo MY OH MY 
{^tt^, ki ima ponovno zabavno 
besedilo in za skupino AQUA tipičen 
plesni ritem. 

DANNII MINOGUE je mlajša sestra po-
pularnejše Kylie, ki je v prejšnjem ted
nu izdala pesem Breathe. Plavolasa le
potica se v zadnjem času lahko po
hvali s hitoma Ali I vvanna do in 
Everything I VVanted. DANNI je tudi vo
diteljica najpopularnejše britanske te
levizijske glasbene oddaje Top of the 
Pops in tokrat predstavlja komad DIS-
REMEMBRANCE ( ^ N ^ , ki bo 
mogoče zašel tudi na popevko Evrovi-
zije. 

Ženska skupina SOLID HARMONIE je 
bila lani predskupina na koncertni tur
neji skupini Backstreet Boys. SOLID 
HARMONIE pod isto producentsko 
ekipo kot Backstreet Boys prepevajo 
komad I WANT YOU TO VVANT ME. 

Nemški rap izvajalec PAPPA BEAR je 
nase opozoril s komadom Cherish. 

Tokrat rapa v duetu z VAN DER Toor-
nom komad WHEN THE RAIN 
STARTS TO FALL ()K)K»)K), ki ga je 
produciral znani Toni Cottura. 

Ameriška super zvezda JANET JACK-
SON snema glasbo za založbo Virgin 
in pri tej založbi je izšla tudi zgoščenka 
The Velvet Rope. Nadarjena JANET je 
izdala komad I GET LONELV 
pod katerega se je podpisal producent 
TNT in v njem rapajo tudi Blackstreet. 

Škotski band TEXAS sestavljajo Aly 
McEriane, Richard Hynd, Edie Camp
bell in Sharlen Spiteri. TEXPAS so pri
pravili dve pesmi z albuma White on 
Blonde in prva je prijetna pesme IN-
SAINE ( ^ * ^ v njihovem stilu. 
Druga pesem pa je njihova klasika 
SAY WHAT VOU VVANT ( « ^ , ki so 
jo priredili METHOD MAN in WU-
TANG-CLAN. Gre za zanimivo 
mešanico med pop/rockom in rapom, 
ki se preliva iz enega stila v drugega. 

ROBBIE VVILLIAMS je svoj debitanski 
album poimenoval Life Thru a Lens in 
na njem je tudi čudovita balada An-
gels. 24-letni ROBBIE nas bo tokrat 
zabaval s komadom LET ME ENTER-
TAIN VOU ())()K)K)K). Na tej single 
plošči pa najdemo še pesmi Brief En-
core in PinbalI VVizard. 

Najpopularnejši saksofonist na svetu 
KENNV G. je lani pripravil odličen 
kompilacijski album Greatest Hits of 
Kenny G. James Horner je napisal 
glasbo za film Titanic in na tem albu
mu je tudi pesem My Heart will Go on 
pevke Celine Dion. KENNV G. paje na 

svoj saksofon pomirjajoče odigral pe
sem MV HEART WILL GO ON 

Anneriški trio SHE MOVES je presenetil 
s komadom Breaking aH the Rules. 
Lepa dekleta so za svoj drugi projekt 
izbrale soul balado ITS VOUR LOVE 
{ttt^, ki je priredba znane coun-
try balade, ki sta jo v duetu zapela 
Fainth Hill in Vince Gill. 

Ameriška pevka GLORIA ESTEFAN se 
lahko pohvali z uspešnicami: Can't 
Stay aw/ay from you, Rhythm is gonna 
Get it, Get on your Feet, Here we are, I 
don't VVanna Lose you, Coming out of 
the Dark, Hold me, Thrill me, Kiss me, 
Everlasting Love in Reach. Gospa ES
TEFAN se vrača v glasbeni svet s 
skladbo DON'T LET THIS MOMENT 
END ( » * ^ . 

Dve popevki najstniških izvajalcev pa 
sem prihranil za konec. Nemški izvaja
lec GIL promovira pesem NEVER Gl-
VING UP NOW ( * ^ . Ameriški 
band THE MOFFAHS pa predstavlja 
pop balado z naslovom I MISS VOU 
LIKECRAZV. {ttt^ 

David Breznik 

POPULARNIH 10 
1 . Frozen 
- MADONNA 
2 . My Heart will Go 
on - CELINE DION 
3 . Stop 
- SPICE GIRLS 
4 . Truly, Madly, Deep-
ly - SAVAGE GARDEN 
5 . My Father's Eyes 
- ERIC CLAPTON 
6 . Gettin' Jiggy wit it 
- VVILLSMITH 
7 . Cose della vita; 
Can't Stop Thinking 
of you 
- EROS RAMAZZOTTI 
&TINA TURNER 
8 . Ali I have to give 
- BACKSTREET BOYS 
9 . Weird - HANSON 
1 0 . Doctor Jones; 
Lollipop - AOUA 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsako 

soboto v večernem sporedu 
radia Ptuj. 

LUJZEK 
Dober den vsaki den! Nedela je in 

sneg naletovle. Kak da bi tati belec 
veda, ke mamo v nedelo več cajta in 
nam neje treba tak delati kak druge 
dneve v tjedni. Edino živina ne poz
na in ne priznava nedelj, praznikov, 
petkof in svetkaf. Treba je krmiti, ki
dati, štriglati, napajati... Pa saj tudi 
Udje ob nedelah namama posta, pač 
pa običajno še kaj bojšega pad zob 
denemo kak v drugih dnevih. Če bi v 
našem cajti upoštevali tisti pregovor 
'Kdor ne dela, naj neje,' te bi dobra 
polovica Slovencof lačnih bila, saj 
brezposelnost še fort naprej rose. 
Stori delamo, ta mlodi pa služb ne 
dobijo. Jaz ali ne vidim, geje tu logi
ka, da ba radi ta stare zakonsko 
prisili, ke bi delali da 65. leta staros
ti, ta mladi pa bi brez dela stari gro-
tali. Če bi jaz bija kokšni šef in bi 

maja beseda kaj zalegla, bi vse de
lavce in kmete tam negi pri 55. ali 
60. leti starosti v penzijo pasla in ta 
mlajšim službe omogoča. Zaj mamo 
čista narobe obrjeni sistem: ta mlodi 
so najpret "penzijunisti", dela pa do
bijo te, gdo stari grataja. Kan nas to 
pela, ne vem, daleč pa nemo prišli. 
Saj poznate tisto vprašaje in odgo
vor: "Zakaj se gre?" "Ja, zato, ke se 
nekam pride." 
Ste videli, pa smo ga dobili... No

vega obrambnega ministra. Prejšji 
Tito (Tumškaf) bo pre na novih vo
litvah kandidira za župana občine 
Zavrč in doba naziv častnega 
Haložana, ta novi Alojzij Krapežni-
kofpa tudi nede duga na tati funkci
ji, saj mu opozicijske stranke že po
lena kolajo, ke mu jih bodo lehka 
pad nage in na glava metali Glasna 
se že guči, ke ma pre meli v pri
hodnjem mandati kolektivna mi
nistrstva za obrambo, imenovano 
Strelnikaf. Ime kar paše, saj pri 
obrambi in napadi strelaje najboj 
pride do izraza. 
Ker gnes, v četrtek, gdo bate Ted

nik dabli v rake, gadujeja Jožefi, 
Južeki, Jožice, Pepeki, Pepike, 
Jažefine in drugi iz tate žlahte, 
vašim vsem veselo godovno. 

Vaz pozdravla LUJZEK 

c^NUadi dopisniki 
ZIMSKA ŠOLA 
V NARAVI 

V marsikateri šoli zimska šola v 
naravi ni nič posebnega, ampak je 
s tara znanka in spremljevalka 
učencev. Pri nas, v Žetalah, pa je 
prav gotovo nekaj posebnega, saj 
smo jo prvič spoznali in se je ude
ležili ravno letos. Načrte zanjo 

smo učenci petega razreda in 
učitelji naredili skupaj z našimi 
starši že na samem začetku šolske
ga leta. Naše želje in načrti so zo
rel i in se nam uresnič i l i na 

začetku februarja. Tak ra t smo 
prav vsi učenci petega razreda 
vzeli vsak svoj kovček, smuči in 
vso drugo opremo, se poslovili od 
staršev in se odpeljali na Pohorje. 

Naša pot nas je vodila in pripel
jala do Andrejevega doma, kjer 
smo domovali pet dni. Andrejev 
dom ni bil za nas samo pre
nočišče, ampak je bil tudi dom za 
zabavo, druženje, igranje in ne na
zadnje tudi doma za malo pouka, 
brez katerega tudi tukaj seveda ni 
šlo. 

Najpomembnejše je bi lo 
smučanje, kjer smo prav vsi osvo
jili in se nauči l i smučar sk ih 
veščin. To smo dokazali tudi na 
končanem veleslalomu, ki smo ga 
vsi uspešno odpeljali in na zakl
jučni prireditvi prejeli medalje in 
nagrade. Seveda gre ta zasluga 
učiteljema smučanja, ki nas nista 
naučila samo smučati, ampak sta 

nam vlila tud i veselje do 
smučanja. 

Učenci smo imeli zelo pestre in 
nepozabne dneve. Vsak dan nas je 
čakalo kakšno presenečenje. Tako 
so nas obiskali planinci in nam 
predstavili Pohorje, obiskali so 
nas člani Gorske reševalne službe 
in nam podrobneje predstavi l i 
svoje delo in opremo, najbolj pa 
smo bili veseli čarodeja, ki nam je 
pričaral balone vseh vrst in nas 
neka te re izuri l za svoje 
pomočnike. 

Hi t ro se je pr ikradel petek in 
nam pobral ves sneg, tako da smo 
smučarsko sezono morali končati. 
A nič zato, vzeli smo vsak svoj 
nahrbtnik in se odpravili do Bel-
vija, kjer smo uživali v lepem 
razgledu. 

Zimska šola v naravi je za nas 
bila res nepozabna in komaj smo 
čakal i , da se v rnemo v šolo in 
svojim prijateljem povemo, da naj 
tudi njihovi starši kujejo načrte in 
jim omogočijo veselje na snegu. 

Smučarski pozdrav! 
Učenci OŠ Žetale 







spoRr 

Športne n o v h e 
KOŠARKA m 
DrugI turnir Tnluma 

Kkipa Taluma je v soboto, 14. marca, v novi telo
vadnici OŠ Hajdina priredila drugi iiu^nir v 
košarki.. Sodelovalo je 10 ekip. Zmagala je ekipa 
Veteranov iz Ptuja pred ekipo Taluma, tretja je bila 
ekipja Policije Ptuj. Najboljši strelec turnirja je bil 
igralec Veteranov Izudin Kanlič z doseženimi 40 
koši. Pro uvrščene ekipe in najboljši strelec so pre
jeli pokale. Turnir je organizacijsko uspel zelo do
bro, grenak priokus pa ostaja zaradi odločirve eki
pe SD Majšperk, da ne sodeluje na tekmi za tretje 
mesto. 

Rezultati polfmala: Policija Ptuj - Veterani Ptuj 
19:35 (12:15); Talum - ŠD Majšperk 29:27 (10:14); 
za tretje mesto: Policija Ptuj - ŠD Majšperk 20:0 
(brez boja); za prvo mesto: Talum - Veterani Ptuj 
39:47(19:18). 

Radko Hojak 

KEUANIE m 
Tekmovanje I I * kroga 

Kegljači ptujske Drave so se v U. krogu 1. kegl-
jaške lige OKZ Maribor pomerili z ekipo Impola iz 

Slovenske Bistrice. Ptujčani so osvojili samo točko, 
saj je bil rezultat med Dravo in Impolom 4:4. Igral
ci KK Drave so dosegli tele rezultate: Vranješ 837, 
Arnuš 796, Haladeja 791, Ilič 850, Šeruga 787, Čuš 
801. Ptujčani so uvrščeni na sedmo mesto in imajo 
sedem ločk. V naslednjem krogu se bodo pomerili 
z ekipo Ltwrenca na Pohorju. 

Danilo Klajnšek 

JK JURŠINCI • 
Zadovoljni z doseženim 

Na prvem občnem zboru so se zbrali člani in čla
nice Judo kluba Juršinci in pregledali delo v prvem 
letu svojca delovanja. Vzdušje je bilo zelo prijet
no, saj so v letu 1997 osvojili veliko medalj. Tako 
so njihovi mlajši dečki postali državni prvaki, sta
rejši dečki so osvojili drugo mesto, veliko pa je bilo 
še medalj in priznanj z raznih timiirjev. Velik pou
darek namenjajo mladim, toda tudi rezultati 
Jožeta Marina, sicer državnega prvaka v kategoriji 
nad 100 kilogramov, imajo svojo težo in tudi njego
vi mednarodni rezultati - medalje iz Seula in Sofi
je. Na občnem zboru je bil tudi župan občine 
Juršinci Alojz Kavčič. Želja tega mladega športne
ga kolektiva je, da bi letos vsaj ponovili rezultate iz 
preteklega leta. 

Danilo Klajnšek 

R O K O M E T / 1 . B SRL - MOŠKI 

Velika Nedelja: Kovačec 1, Be l šak 1, Trofenik, Gregorič, 
Potočnjak 1, Kumer 3 , Bezjak 4, Šoštarič 4, Planine 4, Pisar 2, 
Mesarec 5, Belec. 

Blizu 300 gledalcev je v soboto 
spremljalo tekmo, ki so jo 
domačini morali dobiti, vse drugo 
pa bo hitro utonilo v pozabo. 
Gostje, ki so na lestvici pred
zadnji, niso dorasel nasprotnik 
Veliki Nedelji, saj imajo le prvo 
postavo, pa še ta je pod nivojem 
lige. Da ni razlika krepko višja v 
korist domačinov, niso "krivi" 
gostje, temveč domačini, ki so ho
teli z gosti opraviti na hitro, kar 
pa se ponavadi ne izteče najbolje. 
Pomanjkanje koncentracije proti 
slabšim nasprotnikom pač stori 
svoje. Pri gostih se je v napadu iz
kazal visoki levičar Žvokelj, nji
hov najboljši igralec Kranjc pa je 
tokrat izgubil energijo v obrambi, 
kjer pa je odlično ustavil naj
boljšega strelca domačih Belšaka. 
Vendar ima Velika Nedelja veliko 
igralcev, ki znajo zadeti. Tokrat je 
dobro šlo Mesarcu. 

Kakorkoli že, domačini so dose
gli rutinsko zmago, še največ 
aplavza pa je požel vratar 
Kovačec, ki je 25. zadetek za 
domačine dosegel z metom prek 
celega igrišča in presenetil gostu
jočega vratarja. V prihodnjem 
krogu pa čaka igralce Velike Ne
delje naslednji derbi. V gosteh se 
bodo pomerili z morda prvim fa
voritom lige, trboveljskim Rudar
jem. To tekmo bodo morali odi
grati bistveno močneje kot sobot
no, o tem pa ne dvomimo, saj bos
ta nasprotnik in motivacija nekaj 
čisto drugega. 

I.k. 

Gradbinec Preddvor 
- Drava 30:21 /14:10/ 

Drava: Berlič, Oprešnik 3, 
Bračič 1, Kafel 1, Čerček 2, Kac 
2, Pšajt 6, Potočnjak 1, Kozel 4, 
Djekič 1. 

Tudi na gostovanju v Kranju 
proti Preddvoru rokometašem 
Drave ni uspelo presenetiti. Toda 
zato so dobro odigrali prvi polčas, 
ko so domači imeli štiri zadetke 
prednosti. V nadaljevanju 
srečanja so Ptujčani naredili nekaj 
napak, kar je bila voda na mlin 
domačim rokometašem, ki so na 
koncu slavili zmago z devetimi za
detki prednosti. 

V naslednjem krogu bodo ptuj
ski rokometaši gostili ekipK) 
Seširja. 

Danilo Klajnšek 

2. SRL - V Z H O D • 
Pyramidia - Polet 
21:18/12:8/ 

Pyrainidia: Janžekovič, Valen-
ko, M Sandor 1, Pučko^3, Mar-
gušič 3/2/, I. Ivančič 1, Znidarič 
2, F. Sandor 2, Ranfl 8 /2/, D. 
Ivančič 1, Cvitanič, Roškar. 

Rokometaši Pyramidie iz 
Moškanjcev so zasluženo prema
gali ekipo Poleta. Ves prvi polčas 

so imeli zanesljivo vodstvo, ki je 
na sredini polčasa znašalo že šest 
zadetkov. Do konca pa so nekoli
ko popustili in dopustili gostom, 
da so rezultat nekoliko znižali in 
ga na začetku drugega polčasa celo 
izenačili na 13:13. To pa je bil 
opomin za domače rokometaše, ki 
so ponovno dobro zaigrali v 
obrambi, prešli v vodstvo z dvema 
zadetkoma in ga ohranili do kon
ca srečanja. Zmaga rokometašev 
Pyramidie bi bila lahko še višja, 
če ne bi zastreljali veliko stood
stotnih priložnosti in tudi štiri se-
demetrovke. 

2. SRL - ŽENSKE • 
Polje - E lek t ro 
Senčar 32:21/15:11/ 

Elektro Senčar Ptuj: Vido-
vičeva. Bo jeva 1, N. Potočnik 2, 
Šijančeva 4, Puckova, Obranova, 
Majeričeva, Mlakarjeva 3, Petko
va 4, A. Potočnik, Srebrnjakova 4, 
Zampova 3. 

Rokometašice Elektro Senčarja 
Ptuj so po nekaj zaporednih zma
gah tola-at v derbiju kroga v 2. 
SRL za ženske doživele poraz v 
Ljubljani proti ekipi Polja. Igra v 
prvem polčasu je bila dokaj ena
kovredna in izenačena, z zadet
kom ali dvema pa so vodile 
domače rokometašice. Ob koncu 
prvega polčasa so si 
Ljubljančanke priigrale prednost 
štirih zadetkov. 

V nadaljevanju srečanja ptuj
skim rokometašicam ni šlo naj
bolje in to so domačinke izkoristi
le ter si do konca srečanja priigra
le enajst zadetkov prednosti. 
Kljub temu da so nastopile pri 
bivših prvoligašicah, pri Ptujčan-
kah ni bilo vse tako, kot bi moralo 
biti, predvsem glede organizacije 
tekme. 

Danilo Klajnšek 

O R M O Ž • 
Rokometne novičke 

Minuli konec tedna je bil za 
ormoše rokometaše vseh selekcij 
izjemno uspešen. Fantje letnika 
1986 so v športni dvorani na Har-
deku odigrali prvi polfinalni tur
nir. Sodelovale so ekipe Ormoža, 
Hrastnika in Celja. Ormožani so 
Hrastničane premagali z 8:16 
(1:8), Celjane pa s 16:9 (7:3). Za 
ekipo Ormoža so zaigrali Cvetko, 
Bogadi, Ratek, Miličič, Bezjak, R. 
Zidarič, Hebar, B. Zidarič, Krstič, 
Perger, Kirič, Korez in Piberčnik. 
Trenirata pa jih Silvo Kirič in 
Sandi Praprotnik. Po prvem tur-
niriu so Ormožani zbrali 4 točke, 
ostala sodelujoča pa po eno. Sledi
ta še dva turniria, vendar se zdi, 
da se Ormožanom več ne more iz
muzniti uvrstitev med najboljše 
štiri ekipe v državi. 

Kadeti tekmujejo v slovenski 
ligi vzhod in so se uvrstili že v 
končnico. Sicer jim ne kaže pre
več bleščeče, vendar so ta konec 
tedna v Ormožu igrali neodločeno 
23:23 (13:12) z vrstniki iz Sevni
ce. Kadete trenira Mladen Grabo-
vac, zaigrali pa so v postavi Sipek, 
Bistrovič 4, Hanželič 4, Havlas, 
Jurčec, Ivanuša 2, Luskovič 9, in 
Horvat 4. 

Članska vrsta rokometašev pa 
tekmuje letos v drugi slovenski 
ligi vzhod. V 3. krogu spomladan
skega dela prvenstva so v soboto v 
Murski Soboti premagali ekipo 
Kroga z 20:28 (6:16). Ekipa je bila 
v sestavi Dogša, Hanželič 1, Anto-
lič 5, Jovanovič 1, G. Darmati, B. 
Darmati 3, Praprotnik 7, Mezgec, 
Kirič 2, Hmjadovič 7, Šulek in 
Miličič 2. Ormožani so z zmago 
izjemno zadovoljni, saj so želje po 
uvrstitvi v 1 B ligo spet nekoliko 
bližje. Ekipo vodi Vlado Hebar. 

vki 

KICK BOXING 

Vidovii, Ommeievaj^ 
Vmais prvi v A v s t n h 

v soboto je v avstrijskem mestu 
Wels potekal mednarodni turnir v 
kick boxingu, na katerem je sode
lovalo 320 tekmovalcev iz 10 
držav, med njimi tudi okrog 50 tek
movalcev iz slovenskih klubov: Za
gorje, Izlake, Murska Sobota, Novo 
mesto, Izola, Ptuj, Nova Gorica. 
Največ uspeha so dosegli tekmo
valci Kluba borilnih veščin iz Ptuja, 
ki so osvojili tri I. mesta : Alojz Vi-
divič, Maja Ozmec in Andrej Vin-
diš. Prvo mesto je tudi osvojil 
Miloš Seme iz Murske Sobote. 

Rezultati (Ptujčani) - mladinci, 
mladinke, semi icontakt: 1. Andrej 
Vindiš v kategoriji do 60 kg; 2. Mate
ja Erlač v kategoriji nad 50 kg; 3̂  

Maja Volgemut v kategoriji do 42 kg; 
člani, članice, semi kontakt: 1. Alojz 
Vido Vič (do 81 kg), 1. Maja Ozmec 
(do 65 kg), 2. Nadja Šibila (nad 65 
kg), 3. Matej Šibila (do 81 kg) 

Light kontakt: 2, mesto Milan Ko-
rotaj (do 67 kg) iz Ormoža - nastopal 
za Mursko Soboto. 

Ekipo Ptuja sta v Welsu vodita 
Dušan Pavlica in Vladimir Sitar. So
dil pa je tudi Marjan Šibila iz Ptuja. 

Tekmovalce Ruja čaka v nedeljo 
prijateljsko srečanje z ekipo Krapine 
v Ptuju, nato pa spet nadaljevanje 
državnega prvenstva v Novi Gorici in 
Mariboru. 

Franc Slodnjak 

Nogomet / 2, SNL 

Drava - Gor* opekarne 1:1 /(hI/ 
strelca: 0:1 Begovič/37/ , 1:1 Sket /58 / 
Drava: Stankovič, Volk, Vogrinec, Klinger, A. 
Vršič, Šket, Kovačec /Plošnili/, Križanič, A. Čeh 
/Pucko/, Mujanovič, M. Emeršič. 

Začetek spomladanskega dela prvenstva je na ptuj
ski stadion privabil veliko število gledalcev, a bi jih 
bilo še več, če bi bilo vreme lepše. Igralci obeh 
moštev so zadovoljili občinstvo z izredno visokim 
ritmom igre. 

Prvo resnejšo priložnost so imeli gostje, ko je Bego-
vič neoviran streljal, vendar je bil domači vratar na 
pravem mestu. Vse do 37. minute je igra potekala 
med obema kazenskim prostoroma, takrat pa je Be-
govič prelisičil kompletno obrambo domačih in za
del levi spodnji kot vratarja Drave. 

V drugem polčasu je bila podoba na igrišču povsem 
drugačna. Ptujčani so krenili silovito in priložnosti 
pred vrati dobrega Žnidarja so se kar vrstile. V 58. 
minuti pa zasluženo izenačenje. Po streljanem kotu z 
desne strani je Šket dobro zadel žogo z glavo, ta pa je 
končala za hrbtom nemočnega gostujočega vratarja. 
Po tem zadetku je bila igra še živahnejša, vendar do 
spremebe rezultata ni prišlo. Drava je sicer močno 
pritiskala, gostje pa so se dobro branili. 

V naslednjem krogu nogometaši ptujske Drave 
gostujejo v Dravogradu. 

Elan - A l v m i n i j 

2 : 1 / 1 : 1 / 
Strelci: 1:0 Rodič /24/, 1:1 T. Emeršič /43/, 2:1 

Gruden /74/ 
Aluminij: Fideršek, Grbavac, Gerečnik, Perko-

vič, M Emeršič, Krajnc /Habjanič/, Kolar, 
Boškovič /Hertiš/, T. Emeršič, Rozman /Goj-
košek/, Kraševec. 

Nogometaši Aluminija so v prvem srečanju v na
daljevanju prvenstva gostovali v Novem mestu pri 

Rezultati 16. kroga: Drava - Goriške opekarne 
1:1, Elan - Aluminij 2:1^ Železničar - Šentjiu* 0:0, 
Factor Črnuče - Jadran Šepič 4:1, BS Tehnik - Za
gorje 2:0, Rudar Trbovlje - Dravograd 0:0, Koper 
- Nafta 3:0, Esotech Šmartno - Triglav 1:1 

^Pari naslednjega kroga: Železničar - Esotech 
Šmartno, Nafta - Triglav, Goriške opekarne - Ko
per, Aluminij - BS Tehnik, Jadran Šepič - Elan, 
Sentjtir - Factor Črnuče, Dravograd - Drava, Za
gorje - Rudar Trbovlje. 

Elanu in minimalno izgubili. Domačini so povedli v 
24. minuti. Nogometaši Aluminija so uspeli rezultat 
izenačiti v 43. minuti s strelom Tomaža Emeršiča. V 
drugem polčasu so nekaj priložnosti za zadetek imeli 
nogometaši Elana. V 74. minuti je domačemu napa
dalcu Grudnu še v drugo uspelo premagati vratarja 
Aluminija Fiderška. 

Z malo več sreče bi se lahko Kidričani vrnili do
mov s točko. Sicer pa bo priložnost za nove točke v 
soboto, ko na svojem stadionu gostijo tretjeuvrščeno 
ekipo BS Tehnik iz Domžal. 

Danilo Klajnšek 

S T R E L S T V O 
# M l a d i n c i Pet l je 
zmagoval i z 
r e k o r d o m 

Sobotni finale državne dopisne 
lige v streljanju z zračno pištolo 
v Postojni je prinesel največ ra
dosti mladim strelcem Ptuja 
Petlje. Ekipno je v mladinski 
konkurenci SD Ptuj - Petlja nas
topil v sestavi Marjan Gril, 
Alenka Peteršič in Robert 
Šimenko. Strelci so nastreljali 
rekordnih 1055 krogov in si pri
borili naslov mladinskih 
držvnih prvakov dopisne lige. 
Drugi je bil Moriš - Kočevska 
Reka (999), tretji Kruno (985), 
četrta Postojna (955). Posamez
no je v konkiurenci mladink 
zmagala državna reprezentantka 
iz Ptuja Alenka Peteršič z novim 
rekordom lige 349 krogov. 
Mlajša mladinka Sonja Raušl je 
bila solidna osma. Mladinci so 
za ptujsko strelstvo priborili vse 
medalje. Državni reprezentant 
Robi Simenko je z novim rekor
dom lige 362 krogov prejel zlato, 
lanskoletni zmagovalec in 
državni reprezentant Matija 
Potočnik si je priboril srebro s 
353 krogi, bron pa je dobil tretji 
Ptujčan, državni rekorder Mar
jan Gril s 347 krogi. 

SI 

# Ptujčani šestič 
državni p r v a k i 
dopisne l ige 

v nedeljo je bil v Postojni fina
le 21. državne dopisne lige. V 
streljanju z zračno pištolo so 
Ptujčani šestič ubranili naslov 
državnega prvaka. V polfinalu je 
sicer odlična ekipa prvoligaša 
SD Knmo iz Brežic prepričljivo 
zmagala, vendar si je pmjska 
ekipa Majda Raušl (264), Slavko 
Ivanovič (260) in Matija 
Potočnik (353) tudi šestič zapo
red priborila naslov ekipnega 
zmagovalca s 1077 kr. Drugi so 
bili strelci Trzina s 1074 kr., 
tretji Kopačevina - Radovljica s 
1068 kr., četrti Kruno - Brežice s 
1066 kr. in peti Repentabor -
Sežana s 1057 kr. 

Posamezno je zmagal Andrej 
Perne s 368 kr. iz Trzina, 
srebrno medaljo si je priborila 
Majda Raušl^z rekordom za čla
nice 364 kr. Še trije strelci so na-

strelili enake rezultate, toda 
Majda je imela najboljšo zadnjo 
serijo, Slavko Ivanovič je bil 
peti. 

V finalu državne lige za vetera
ne je bil Slavo Ivanovič s 181 kr. 
tretji, Franc Simonič pa s 153 
krogi sedmi. 

SI 

• Z a d n j i k r o g 
Slovenjegoriške 
l ige 

v soboto, 14. marca, so stelci 
SD Dornava izvedli 8. krog lige. 
Streljalo je 52 strelcev. Rezultati 
- ekipno: 1. Dornava 1576 kr., 2. 
SD Zeljka 1570 kr., 3. SD Gomi
la 1544 kr. Posamezno: 1. Mirko 
Moleh, Željka, 161 kr., 2. Jernej 
Peteršič, Dornava, 156 kr., 3. 
Darko Pavlin, Željka^ 152 kr., 4. 
I M k o Peteršič in D. Stebih, Go
mila, 149 kr. 

Skupni rezultati - ekipno: 1. 
SD Željka 4804 kr., 2. SD Dor
nava I 4697 kr., 3. SD Gomila 
4606 kr., 4. SD Dornava II4511 
kr., 5. SD Trnovska vas I 4203 
kr., 6. SD Željka II 4115 kr., 7. 
SD Trnovska vas 2443 kr., 8. SD 
Gomila II 1290 kr. Posamezno: 
1. Mirko Moleh, Željka^ 1257 
kr., 2. Branko Žmauc, Željka, 
1233 kr., 3. Jernej Peteršič, Dor
nava, 1202 kr., 4. Janko Berlak, 
Gomila, 1154. Pionirji: 1. Jernej 
Peteršič, Dornava, 2. David 
Fric, Dornava, 3. Jani Erhatič, 
Željka. Pionirke: 1. Staška Ben-
ko, Željka, 2. Nina^ Pavlin, 
Željka, 3. Saša Cafuta, Željka. 

J.Horvat 

# Državna l i g a za 
p i o n i r j e 

v Ljubljani je Strelski klub 
Tolmin organiziral 5. krog 
državne lige v streljanju z zračno 
puško za pionirje in pionirke. V 
konkurenci pionirk je ekipa SD 
Željka Jtiršinci presenetila in se 
prvič uvrstila na stopničke za 
zmagovalce. 

Ekipni rezultati: 1. Dušan 
Poženel - Rečica 518 kr., 2. Pos
tojna 517 kr., 3. Željka Juršinci 
508 kr. Posamezno pa so strelke 
iz Juršincev dosegle tele uvrstit
ve: 8. Nina Pavlin 173 kr., 11. 
Staška Benko 169 kr., 15. Saša 
Cafiita 166 kr. 

V kategoriji pionirjev so tek
movali tudi strelci SD Dornava 

in zasedli odlično 8. mesto z na-
streljanimi 509 krogi. Posamez
no so dosegli naslednje rezulta
te: Matej Vertič 175 kr., David 
Fric 168 kr., Jernej Peteršič 166 
kr. 

D.Pavlin 

# P i o n i r s k a 
reg i j ska l i g a 

Strelska družina Ruše je orga
nizirala zadnji krog pionirske 
regijske lige z zračno puško. 

Rezultati - pionirke: 1. Saša 
Cafiita - Željka, 171 kr., 2. Nada 
Bačim - Ruše, 169 kr., 3. Nina 
Pavlin - Željka, 161 kr., 4. Staška 
Benko - Željka, 160 kr., 5. Petra 
Weingerl - Ruše, 160 kr. Končni 
vrstni red: 1. Nadja Bačun -
Ruše, 1023 kr., 2. Staška Benko -
Željka, 973 kr., 3. Saša Cafuta -
Željka, 906 kr., 4. Nina Pavlin -
Željka, 851 kr., 5. Elmina Oma-
novič - Ruše, 822 kr. 

Ekipno je v zadnjem krogu 
zmagala S.D. Željka s 492 kr. 
pred prvo ekipo iz Ruš 485 in 
drugo ekipo iz Ruš 385 kr. 
Končni vrstni red ekipno: 1. 
Ruše - 2928 kr., 2. Željka - 2730 
kr. 

Vrstni red pri pionirjih v 
zadnjem krogu: 1. Jani Ga vez -
Elektro, 177 kr., 2. Urban 
Pekušek - Ruše, 174., 3. Andrej 
Marendič - Elektro, 173 kr., 4. 
Martin Horvat - Željka, 170 kr., 
5. Siniša Brkič - Elektro, 169 kr. 
Končni vrsmi red: 1. Grega Rez-
man - Ruše, 1053 kr., 2. Andrej 
Marendič - Elektro, 1009 kr., 3. 
Simon Fras - Ptuj, 997 kr., 6. 
Martin Horvat - Željka, 945 kr., 
7. Jani Erhatič - Željka, 914 kr., 
9. Milko Šprinzar - Željka, 8%. 
Ekipno je v ligi zmagala ekipa iz 
Ruš s 3051 kr. pred Elektro MB 
2956 kr., tretji pa so strelci iz 
Jm^incev z 2755 krogi. 

D. Pavlin 

# T u r n i r za 
dan žensk 
D. B r o d n j a k u 

v počastitev dneva žensk sta 
Strelska družina Ptuj in Štajer-
les organizirala strelsko tekmo
vanje za pionirje. Prvo mesto in 
zlato medaljo si je priboril Da
vid Brodnjak, srebro je prejel 
Aleksej Vaj da in bron Aleš 
Šprah. 

SI 
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KIDRIČEVO / ZAPLETI ZARADI ŠOLSKIH PREVOZOV 

Zavisf ali županova 
samovolia? 
Anton Peršuh ii Dragonje vasi j e bil , kot trdi, prvi zasebni 
šolslci prevoznil i na območju nel idanje ptujsl ie obč ine . Pol
n i h pet let j e prevažal u č e n c e c irkovške šo le brez kakršne
kol i / a m u d e ali c e l o izpada vo/.njc. D a bi prevoze lažje op
ravljal in da bi os ta l k o n k u r e n č e n , j e kot voznika zapos l i l 
še s ina . V novo ustanovl jeni obč in i Kidričevo, k a m o r sodi 
kot občan , pa je , kot trdi, zaradi samovolje ali zavisti svo
j ega sovaščana , kidričevskega župana Alojza Špraha , ki 
naj bi njegove u s l u g e n e k o r e k t n o zavrnil , zaposl i tev prisi l 
j e n iskat i drugje, čeprav pr ihodki od njegovega pre
vozni škega de la s sedaj že tremi avtobusi , ko l ikor j i h pre
more , v dobršni meri pri tekajo tudi v proračun kidričevske 
obč ine . 

O zadevi Peršuh se je razvedelo 
širše po obsežni pritožbi in ko so o 
tem razpravljali na vroči 13., iz
redni seji kidričevski svetniki. Vse 
več se jih strinja s Peršuhom, ki 
med drugim navaja, da je oškodo
van, da je bila njegova ponudba 
obravnavana neenakopravno, saj 
je župan Šprah sklenil pogodbo o 
prevozu s Certusom, ki naj bi bil 
dražji in manj ugoden. 

Kot smo izvedeli, je župan te 
očitke na seji pred svetniki opral s 
pojasnilom, da se Peršuh ni prija
vil za izvajanje prevozov za celotno 
občino Kidričevo, ampak le za del, 
to je za območje OŠ Cirkovce. 
Ponudba Certusa je po županovem 
prepričanju res dražja, vendar vel
ja za vse šolske prevoze na 
območju celotne občine. 

In kje se je prevozniški klobčič 
pričel zapletati? Prizadeti Anton 
Peršuh je uvodoma povedal: "Mo
ram reči, da sem prizadet in oško
dovan hkrati. Na razpis za zbiranje 
ponudb za opravljanje šolskih pre
vozov na območju občine 
Kidričevo - za OŠ Kidričevo s 
podružnico v Lovrencu in OŠ Cir
kovce -, ki je bil objavljen 10. julija 
lani v Tedniku, sem se prijavil v 
zakonitem roku, 17. julija. V 
ponudbi sem se prijavil za op
ravljanje voženj na vseh relacijah 
za OŠ Cirkovce, kjer sem prevoze 
učencev opravljal že 5 let in progo 
dobro poznam. Moja cena za te 
prevoze je bila 19.500 tolarjev na 
dan, poleg tega pa sem ponudil še 
dodatno ugodnost - brezplačen 
prevoz do 250 km za potrebe šole. 
Navedel sem tudi, da sem v prime
ru cenejšega ponudnika 
pripravljen ceno še znižati. Da bi 
bil še prepričljivejši, sem glede na 
to, da imam kot zasebni prevoznik 
sedež v občini Kidričevo, dodal 
ugotovitev, da se bo del tega denar
ja vračal v občinski proračun, saj 
vse davke redno plačujem. Nave
del sem tudi, da bi v primeru spre
jema moje ponudbe pri meni lah
ko ostal zaposlen sin, ki bo, če ne 
dobi redne zaposlitve, sicer moral 
na borzo." 

In kakšen je bil odgovor 
občine? 

"Nikakršen, kajti čeprav je rok 
za odgovor potekel že 28. julija 
lani, do danes nisem dočakal no
benega odgovora. Zato sem dan po 
izteku roka poklical tajnico in jo 
povprašal, kako je s tem. Pojasnila 
mi je, da je opozorila župana na 
rok, vendar ji ni dal še nobenega 
odgovora ali dokumentov. Pojasnil 
sem ji, da moram za odločitev čim
prej izvedeti, saj bi se v primeru 
negativnega odgovora lahko prija
vil na razpis za šolske prevoze v 
občini Starše, ki je bil objavljen 
konec julija. Tajnica mi je predla
gala, naj se prijavim, saj lahko svo
jo ponudbo še vedno umaknem. 
Po pogovoru s tajnico sem sklepal, 
da se ne morem zanašati na pozi
tivno rešitev, ugotovil pa sem tudi. 

da ni bila upoštevana odločitev 3-
članske občinske komisije, ki je 
bila pristojna za izbiro ponudnika. 
Razočaran sem, kajti prepričan 
sem, da o vsem samovoljno odloča 
le župan. Po sestanku sem namreč 
govoril s predsednikom te komisi
je Ivanom Sagadinom, ki mi je po
vedal, da so na sestanku komisije 
za šolskega prevoznika za območje 
OŠ Cirkovce izbrali mene, in mi 
celo zaželel srečno vožnjo. Zaradi 
tega sem se obrnil na župana, ta pa 
je pojasnil, da takšne ponudbe ne 
bo podpisal in da bo zahteval 
znižanje cen, kar sem navedel že v 
svoji ponudbi. Povprašal sem ga, 
kakšna je po njegovem mnenju 
primerna cena, pa sem dvakrat do
bil isti odgovor, naj se držim 
lanske cene in stopnje podražitve. 
Ker lani nisem vozil, cen seveda 
nisem poznal, zato tudi "primerne" 

R a z o č a r a n i A n t o n P e r 
š u h . F o t o : M . O z m e c 

cene nisem zadel. Župan mi je si
cer obljubil da bo sklical sestanek s 
Certusom ter da bo na pogajanja o 
ceni povabil tudi mene. Žal pa sem 
kasneje šele v pogovoru s 
predstavniki Certusa izvedel, da so 
oni bili na sestanek vabljeni, jaz pa 
o tem nisem bil niti obveščen. To
rej lahko argumentirano ugo
tavljam, da me je župan že kar na 
začetku sam in neupravičeno 
izločil. 

Dva dni pred iztekom roka za 
odgovor v občini Starše me je po
klical njihov župan, ki mu očitno 
ni bilo izpod časti poklicati na
vadnega šoferja, in me obvestil, da 
sem na predlog komisije izbran za 
prevoznika ter da lahko pridem na 
pogovor in podpis pogodbe. Dogo
vorila sva se za naslednji dan, 
vmes pa sem še trikrat pokUcal 
kidričevskega župana, saj bi raje 
vozil domačo progo in domače lju
di. Ko sem poklical tretjič, mi je 
gospod Šprah dejal, da še pre
računavajo kilometre in da me bo 
o izidu obvestil čez 15 minut. Žal 
njegovega ^ ica nisem dočakal, 
zato sem dogovorjeni razgovor z 
županom občine Starše preložil še 
za en dan. Ker me tudi drugi dan 
g. Šprah ni poklical, sem se bil pri
siljen odločiti za progo v občini 
Starše. Ne razumem zakaj tako. 

Za informacijo lahko povem še 
to, da sem se nekaj dni pred tem 
pogovarjal z enim od kidričevskih 
svetnikov, ki mi je zatrdil, da ima v 
primeru enakih pogojev prednost 
domači ponudnik. Toliko bolj sem 
prizadet, ker sem ponudil dnevno 
za 1.500 tolarjev cenejši prevoz kot 
Certus in v ponudbi navedel tudi 
svojo pripravljenost, da ceno še 
znižam." 

Kidričevski župan Alojz Šprah 
je zadevi Peršuh namenil slabe pol 
tipkane strani, a le svojim svetni
kom, zbranim na seji. V pismu na
vaja: "Najprej želim pojasniti, da 
sem v zvezi z izbiro izvajalca šols
kih avtobusnih prevozov bil pos
tavljen pred dokaj čudno situacijo. 
V šolskem letu 1996/97 je podjetje 
Certus te prevoze opravljalo za 
ceno 19.500 sit na dan. Ob izidu 
natečaja pa je ponudba g. Peršuha 
znašala 19.500 sit na dan samo za 
prevoze otrok OŠ Cirkovce. Iz tega 
je tudi razvidno, da se g. Peršuh ni 
prijavil za izvajanje prevozov za 
celotno občino Kidričevo, temveč 
le za en del. Druga ponudba s stra
ni Certusa pa je znašala 42.000 sit 
na dan, vendar za celotno občino 
Kidričevo. Z ozirom na nastalo si
tuacijo sem bil primoran dogovar
jati se za ceno prevozov s ponudni
koma. Na pogajanja o ceni sta bila 
telefonsko povabljena oba 
ponudnika, vendar se g. Peršuh 
povabilu ni odzval. Podjetje Cer
tus pa je bilo pripravljeno znižati 
ceno prevozov le, če bo opravljal 
prevoze za celotno občino po 
danem razpisu. Pogajanja o ceni so 
nas pripeljala do cene 35.000 sit na 
dan, za kar pa osebno smatram, da 
je še vedno previsoka napram pre
teklemu letu, takšno pa je bilo raz
mišljanje tudi občinskega sveta na 
eni izmed preteklih sej." 

Anton Peršuh nadaljuje: 
"Počutim se opeharjenega, saj ni
sem edini, ki sem ugotovil, da je v 
kidričevski občini zakon župan. 
Če bi se zanašal na obljube iz 
Kidričevega, bi danes lahko avto
bus že prodal, saj kredita ne bi mo
gel odplačevati, svojega sina pa bi 
poslal na borzo. Vprašujem se, ali 
je namen občinske politike svoje 
občane zaposlovati ali spravljati na 
cesto." 

Za primerjavo naj dodamo, da je 
v občini Rače, kjer je Peršuh op
ravljal šolske prevoze eno leto in 
zanje mdi letos poslal ponudbo, 
kljub cenejši ponudbi po 17. členu 
zakona o prevozih v cestnem pro
metu (Ur. list RS št. 19/94) progo 
dobil domači voznik, ki je že op
ravljal šolske prevoze za šolo 
Fram. Tudi on je zaposlil sina in v 
tem šolskem letu dobil obe progi. 

Prevoznik Peršuh je povedal 
tudi tole: "Po sedmih letih svojih 
prevozniških izkušenj sem ugoto
vil, da v drugih občinah pri izbiri 
prevoznika sodelujejo ravnatelji in 
predstavniki šole, v občini 
Kidričevo pa, odkar smo postali 
samostojna občina, ravnatelj nima 
nikakršne možnosti soodločanja, 
kar je po mojem nelogično in ne
razumljivo. V primeru, če bi ostal 
brez dela na račun nekorektnosti, 
bi občino Kidričevo tožil za 
odškodnino. Trdno sem prepričan, 
da bi tožbo dobil, saj sem ugotovil 
in dokazal nekaj poglavitnih nep
ravilnosti. Prepričan sem, da se 
župan ne more pogajati za cene 
brez ponovnega razpisa, prepričan 
sem tudi, da niso upoštevali pogo
jev razpisa. Čeprav je bil rok za od
govor 10 dni, me še danes zavajajo, 
saj še do danes nisem dobil ni
kakršnega odgovora. Kot da me ni. 
Sprašujem pa se tudi, zakaj v 
Kidričevem niso upoštevali 
ugodnejše ponudbe in prednosti 
domačega prevoznika. 

Župana Alojza Špraha sem za
prosil za pojasnilo njegove 
odločitve in za pisni odgovor, ven
dar tudi tega do danes še nisem do
bil, zalo bom vesel, če bodo za nje
govo početje prek vašega Tednika 
seznanjeni tudi njegovi volivci." 

M. Oxmec 

Kulturni 
križem Icražem 
MARKOVCI • Danes in jutri (v 
četrtek in petek) bo ob 17. uri v 
osnovni šoli 39. revija otroških 
pevskih zborov ZKO Ru j , na 
kateri bo nastopilo 14 zborov. 
ORMOŽ • Drevi (v četrtek) bo 
ob 20. uri v grajski dvorani kon
cert Lidije Maletič, klavir, in Jo-
lande Korat, sopran. 

ORMOŽ • Danes (v četrtek) ob 
20. uri se bodo v grajski dvorani 
pričeli dnevi duhovne in kla
sične glasbe, ki jih organizira 
krščanska adventistična cerkev 
iz Ruja. Pričeli jih bodo z nasto
pom sopranistke Jolande Korat 
in pianistke Lidije Maletič. 
Vstopnice so v predprodaji v 
knjižnici. 

DESTRNIK • V petek, 20. mar
ca, bo ob 17. uri v kulturnem 
domu v počastitev dneva žena 
in materinskega dneva kulturna 
prireditev, na kateri bodo nasto
pili učenci domače osnovne 
šole in člani domačega kultur
nega društva. 

SLOVENSKA BISTRICA • V 
petek, 20. marca, ob 17. uri 
bodo v likovnih salonih gradu v 
čast praznovanja dneva žensk 
in materinskega dne odprli sa
mostojno razstavo likovnih del 
Bistričanke Pavle Rozman pod 
naslovom Dotik z nebom. 
SVETI TOMAŽ • V okviru dne-
vov duhovne in klasične glasbe 
se bo jutri (v petek) ob 19. uri z 
orgelskim nastopom v cerkvi pri 
Sv. Tomažu predstavila Renata 
Bauer. 

DORNAVA • V soboto, 21 . 
marca, bo ob 18. uri v dvorani 
območno srečanje otroških 
folklornih skupin z območja 
ZKO Ruj , na katerem bo nasto
pilo 11 skupin. 

CERKVENJAK • V soboto, 21 . 
marca, bo ob 19. uri gostovala 
dramska skupina KUD Vitomar-
ci s predstavo Štirje letni časi ali 
o poštenem poslancu. 

IVANJKOVCI • V domu kulture 
bo v soboto, 21 . marca, ob 19. 
uri proslava ob materinskem 
dnevu, na kateri bodo nastopili 
otroci iz domačega vrtca, 
dramska skupina Zlata zarja, 
mladi župnije Svetinje in 
domači moški pevski zbor. 

ORMOŽ • V soboto ob 20. uri 
bodo v grajski dvorani z nasto
pom vokalne skupine Maran-
Atha zaključili tridnevne glasbe
ne večere klasične in duhovne 
glasbe. 

SELA • Kulturno društvo Sela 
pripravlja v nedeljo, 22. marca, 
ob 14. uri v kulturni dvorani 
proslavo ob materinskem praz
niku. V prograniu bodo sodelo
vali učenci OŠ Sela, ljudske 
pevke KD, FD Lancova vas in 
mladi harmonikarji. 

CIRKULANE • V nedeljo, 22. 
marca, bo ob 14.30 odigrala 
dramska sekcija KD Grajena 
komedijo Dragotina Dobričani-
na Skupno stanovanje. 

SKORBA • Ob materinskem 
prazniku bo v vaški dvorani v 
Skorbi v nedeljo, 22. marca, ob 
15. uri osrednja proslava s kul
turnim programom, v katerern 
bodo sodelovali učenci OŠ 
Hajdina, ljudske pevke in moški 
oktet KD Skorba in moški 
pevski zbor PGD Hajdoše. 

STOPERCE • V nedeljo, 22. 
marca, bo ob 15. uri v domu 
krajanov gostovala dramska 
skupina KPD "Stane Petrovič" 
Hajdina s komedijo Mali oglasi. 
LOVRENC NA DRAVSKEM 
POLJU • V nedeljo, 22. marca, 
ob 15. uri bo v kulturni dvorani v 
Lovrencu na Dravskem polju 
gostovala gledališka skupina 
KD Skorba z veseloigro Trije 
vaški svetniki . 
ZAVRČ • V nedeljo, 22. marca, 
bo ob 17.30 odigrala dramska 
sekcija KD Grajena komedijo 
Dragotina Dobričanina Skupno 
stanovanje. 

MIKLAVŽ • V nedeljo, 22. mar
ca, gostuje ob 18. uri v dvorani 
KUD Lovrenc s komedijo Tone
ta Partljiča Ščuke pa ni. 

PTUJ • V sredo, 25. marca, bo 
ob 19. uri v Narodnem domu 
koncert Mešanega pevskega 
zbora Društva upokojencev 
DPD Svoboda Ru j , ki ga vodi 
Jože Dernikovič. Kot gosta bos
ta nastopila komorni pevski 
zbor Bel Ganto Sv. Tomaž in 
moški pevski zbor GD Hajdoše. 

KINO PTUJ • Do 22. marca je 
ob 18. uri na ogled film Zbo
gom, dekleta, ob 20. uri pa 
Hudičev advokat. Od 24. do 29. 
marca bodo ponovno vrteli film 
Titanik, in sicer ob 16.30 in ob 
20. uri. 

ČRNA KRONIKA 
SOPOTNIK UMRL 

Po lokaln i cest i o d Lenar ta 
prot i J u r o v s k e m u Do lu je v 
nede l jo , 15. m a r c a , d o b r o u ro 
p o po lnoč i vozi l o s e b n i av to 
21- letn i M i rko L. iz Lenar ta . Pri 
hiši Ju rovska ces ta 26 je v b la
g e m ov inku avto zanes lo s 
ces t išča , prevrn i l se je in 
b o č n o drse l čez dvo r i šče sta
novan j ske h iše , z a p o r e d trči l v 
tri d revesa , na to se je še neka
jkrat prevrni l in obs ta l na st rehi . 
M e d p rev račan jem je vozn ik 
pade l iz a v t o m o b i l a in ob leža l 
ran jen . Sopo tn i k , 19-letni Da
mi jan K. iz Gorn je R a d g o n e , pa 
se je t ako h u d o rani l , d a je umr l 
na kraju nes reče . 

OTROK PRED 
TOVORNJAK 

V s redo , 1 1 . ma rca , o b 11.45 
je p o magis t ra ln i Ptujsk i cest i 
skoz i Mik lavž na D r a v s k e m 
po l ju vozi l t ovo rn jak 25- letn i Iz
tok R. z Z g o r n j e Po lskave . V 
kr iž išču z u l ico N a d izviri, kjer 
p r o m e t ure ja jo semafor j i , je ut
r ipala r u m e n a luč, na p l očn i ku 
na desn i strani p a je s ta la s k u 
p ina o t rok . Iz te skup ine je 8-
letni D.R. n e n a d o m a stop i l na 
ces t i šče p r e d tovorn jak , ta je 
d e č k a zbi l in h u d o rani l . 

KOLESARKA PRI 
PADCU HUDO 
RANJENA 

N a Zgorn j i Hajd in i se je skoz i 
d o m a č e nasel je s k o l e s o m pe l 
ja la 54- le tna Katar ina K. M e d 
zav i j an jem na levo je zape l ja la 
na b a n k i n o , i zgub i la ravno
tež je , pad la in se h u d o rani la. 

NESREČA PRI DELU 
V s r e d o , 1 1 . marca , oko l i 15. 

ure se je na g r a d b i š č u s tano-
van j sko -pos lovne z g r a d b e na 
Oso jn i kov i cest i v Ptuju pones 
reči l de lavec , 39- letn i D rago V. 
iz S tanoš ine , zapos len pri 
pod je t ju Grad iš . Namerava l je 
vstavi t i v i jake v v i sokos tenske 
d o k e o p a ž a v višini oko l i 4 met 
re, za to je na kov insk i o p a ž 
pr is loni l a lumin i jas to lestev. 
M e d p l ezan jem p o lestvi 
navzgo r m u je na višini 2,5 
me t ra lestev zdrsn i la v levo, iz
gub i l je ravnotež je in pade l na 
b e t o n . Pri t e m se je hu je ranil in 
so g a odpe l ja l i v p tu jsko bo l 
n išn ico . 

VLOMILEC SE JE 
KREPKO ZALOŽIL 

V noč i s p o n e d e l j k a na to rek , 
10. ma rca , je neznanec v lomi l 
v s tanovan j sko h išo na Pav-
l o v s k e m V r h u , KS Ivan jkovc i , 
last Mar i je K. iz O r m o ž a , ki 
z a č a s n o živi v Nemč i j i . Z v lo
m i l c e m so izgini l i o s e b n i 
računa ln ik , razni tehn ičn i p r e d 
met i , vr talni in brusi ln i s t ro j , je 
di ln i p r ibor za 12 o s e b z r javim 
k o v č k o m , razna živi la, a l koho l 
ne p i jače, ob lač i la in obuva la . 
Ocen i l i so , d a je s t e m las tn ico 
o š k o d o v a l za oko l i 650 .000 to 
larjev. 

v OPLOTNICI 
VLOMILI v 
TRGOVINO 

V noč i na četr tek, 12. ma rca , 
je dos le j še neznan i s tor i lec 
v lomi l v t r gov ino Partner v O p -
lotn ic i . Ukrade l je več mo to rn ih 
ž a g , vr ta lne s t ro je , ko tne brusi l -
ke , ve r ige , d v a pra lna st ro ja, 
g lasben i s to lp in ref lektor je. 
Las tn ico Ve ron i ko H. iz Op lo t 
n ice je s t e m o š k o d o v a l za do 
ber mi l i jon tolarjev. 

z AVTOM ZADEL 
PEŠKO 

V nede l jo , 15. ma rca , o b 19. 
uri j e v Kungo t i , o b č i n a 

K idr ičevo, vozn ik o s e b n e g a 
av tomob i l a , 49- letn i Ludv ik S., 
m e d vožn jo skoz i d o m a č e na 
sel je zade l p e š k o , 17- le tno i 
K.V., ki je b i la pri t e m p o š k o d o 
vana . Dek le je s k u p a j s še dve 
m a p e š k a m a hod i la o b d e s 
n e m r o b u ces te , bi la je 
o b l e č e n a v t e m n a ob lač i la in 
pr i hoj i ni uporab l ja la kres
n ičke , zaradi česar j e vozn ik ni 
p r a v o č a s n o opaz i l . 

PREVAŽALA DESET 
IRANCEV 

O r m o š k i pol ic is t i so v pe tek , 
13. ma raca , o b 6.30 ustavi l i 
dva o s e b n a av tomob i l a , ki s ta 
ju voz i la 40- letni Jože f S. in 34 -
letni Dani lo Z. , o b a iz Mar ibo ra . 
V v s a k e m a v t o m o b i l u je b i lo še 
p o pet po tn ikov , za katere s o 
ugotov i l i , d a so držav l jan i Ira
na , ki so n e l e g a l n o prestop i l i 
m e j o , vod i l j ih je hrvašk i 
d ržav l jan , 23- letn i Renato P. 
Policist i so i ranske d ržav l jane 
preda l i s o d n i k u za p rek rške , 
z o p e r o b a vozn i ka p a s o poda l i 
kazensko o v a d b o . 

z VLOMOM PO 
KRZNO IN USNJE 

V noč i na nede l j o , 15. m a r c a , 
je b i lo v l om l j eno v t r gov ino Pel-
l icia L ips v S lovensk i Bistr ic i . Z 
v l o m i l c e m je izgin i lo več k rzne
n ih p laščev iz nutr i je ter k rzne
n ih in usn jen ih j aken . Po ocen i 
je las tn ica Nika N. o š k o d o v a n a 
za oko l i dva in po l m i l i j ona to 
larjev. 

FF 

RODILE SO - ČESTITA-
MG: Marjana Težak, 
lurški Vrh 5, Zavrč -
dečka; Mihaela Dolenc, 
.Markovci 4,/b, Markovci -
Lucijo; Marija Žemljic, 
Skorišnjak 22, Zg. Lesko-
vec - deklico; Mojca Lukič, 
Zdraviliški trg 1, Rogaška 
Slatina - Lovra; Marija 
Lesjak, Gradišče 29, Zg. 
Leskovec - Ines; Nataša 
Rozman, Pavlovci 14, 
Ormož - Karmen; Janja Pe
tek, Osluševci 42, Podgorci 
- Evo; Ivanka Jaušovec, 
Runeč 44, Ormož - Miha; 
Tatjana Žvegla, Velika 
Nedelja 2/d - Nino; Darja 
Štuhec, Ob ribniku 12, 
Ormož - Tilna; Danica 
Fidler, Cerovec 4, Šmarje 
pri Jelšah - Vesno; Simona 
Brunčič, Noršinci 18, Lju
tomer - Patricka; Mira Mo
horko, Rogatec 128, Roga
tec - Štelo. 
UMRLI SO: Engelbert 
Korošec, Slovenska ul. 
22/a, Mar ibor , 1926 - 1 4. 
marca 1998; Matija Kuru-
nič, Apače 45, î- 1 9 1 8 - t 4. 
marca; Marija Poljanec, ro
jena Pifko, Dornava 20/a, 'A' 
1921 - t 4. marca 1998; Ro-
zalija Emeršič, rojena Bra-
tušek. Paradiž 51, 'î  1924 -
1 4 . marca 1998; Franc Ko-
lednik, Mali Okič 45/a, t̂̂  
1 9 1 6 - t 5. marca 1998; Ma
rija Zemljarič, rojena Pet
rovič, Stojnci 63/a, ^ 1926 -
t 5. marca 1998; Gertruda 
Čurin, rojena Schrobel, 
Ptujska C. 11, Ormož, 
1925 - t 5. marca 1998; 
Roza Črčnik, rojena Brglez, 
Tovarniška c. 14, 
Kidričevo, * 1933 - t 6, 
marca 1998; Stanislav Ar-
nuga, Murkova ul. 5, Ptuj , 
:ic 1949 - t 6. marca 1998; 
Jakob Bac, Lešnica 48, t-
1924 - t 10. marca 1998; 
Franc Šibila, Apače 291, -r-
1919 - t 11. marca 1998; 
Srečko Čeh, Grajenščak 
26/c, ^ 1935 - t 12. marca 
1998; Vilhelm Zavec, Dor-
navska c. 3, Ptuj , * 1914 - 1 
11. marca 1998. 


